
   AYLIK  EKONOM
İ  DERGİSİ 

TEM
M

UZ 2020 M
ODEM

 KODU 192639       SAYI  247

www.ekovitrin.com Fiyat: 15 TL

AYLIK EKONOMİ DERGİSİ TEMMUZ 2020 YIL: 20   SAYI: 247AYLIK EKONOMİ DERGİSİ TEMMUZ 2020 YIL: 20   SAYI: 247

Fiyat: 15 TLFiyat: 15 TL

A. Sefa
Üstün
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Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan: 
“Milli Savunma Sanayiimizin büyüklüğü 
75 milyar doların üzerine çıktı. Yerlilik

ve millilik oranı ise yüzde 70’lere ulaştı.”

MİLLİ SAVUNMA
SANAYİİNDE

GURUR VEREN TABLO

20.
yayın yılında

EKOVİTRİN

Emin Grup Yönetim Kurulu Başkanı
A. Sefa Üstün, Eminotomotiv ve Eminevim 

tarafından 30 yıl önce Türkiye’de ilk defa
uygulanan “Faizsiz Elbirliği Sistemi” ile elde

ettikleri müthiş başarıyı EKOVİTRİN’e anlattı.
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MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ
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T
emmuz sayımızın kapak konusunu 
Milli ve Yerli Savunma Sanayiimizde 
gurur veren gelişmelere ayırdık ve ge-
niş bir dosya olarak bu konuyu ele al-

dık.  Recep Tayyip Erdoğan’ın 2003 yılında Başba-
kan olmasıyla başlatılan “Milli ve Yerli Savunma 
Sanayii” hamlesi 17 yılda olağanüstü bir gelişme 
gösterdi. Milli onurumuz olan savunma sanayi-
inde yüzde 20’lerde olan yerlilik ve millilik ora-
nı Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın liderliğinde ger-
çekleştirilen projelerle bugün yüzde 70’lere çıktı. 
Türkiye, savunma sanayiinde dünyada söz sahibi 
ülkeler arasına girdi. Türkiye’nin son 17 yılda sa-
vunma sanayiinde yürüttüğü kritik çalışmalar-
la önemli mesafe kat edildiğini belirten Cumhur-
başkanı Recep Tayyip Erdoğan, “Bu başarı tab-
losu, çok uzun, zahmetli ve fedakârlıklarla örülü 
bir gayretin sonucu” diyor. Gerçekten de öyle…  

2002 yılında Türkiye’de sadece 62 milli ve yer-
li savunma projesi yürütülürken bugün bu sayı 
700’e yaklaştı. Savunma sanayii bütçemiz, 5,5 
milyar dolardan yaklaşık 11 kat artışla 60 milyar 
dolarlık proje hacmine ulaştı. İhale süreci devam 
eden projelerle birlikte bu rakam 75 milyar dola-
rın üzerine çıkıyor. Sektörün cirosu 2002 yılında 
1 milyar dolarken bugün 9 milyar dolar düzeyine 
yükseldi. Daha önce neredeyse yok seviyesinde 
olan Ar-Ge harcaması 1,5 milyar doları buldu. Bu-
gün dünyanın en büyük savunma şirketleri liste-
sinde 5 firmayla temsil ediliyoruz. 

MİLLİ VE YERLİ FÜZE SİSTEMİ: Aselsan ve 
Roketsan tarafından tamamen milli ve yerli ola-
rak geliştirilen HİSAR-A Alçak İrtifa Hava Savun-
ma Füze Sistemi’ni Suriye sınırımıza yerleştire-
rek önemli bir eksiğimizi gidermiş olacağız. İlk 
yerli ve milli havadan havaya füzemizin üretil-
mesi amacıyla yürütülen proje kapsamında ge-
liştirilen Bozdoğan görüş içi ve Gökdoğan görüş 
ötesi füzelerinin testleri de başarıyla gerçekleşti. 

SAVAŞ GEMİSİ İHRAÇ EDİYORUZ: Yüzde 
100 yerli tasarım olan ilk milli savaş gemisi MİL-
GEM’in dördüncü korveti filoya katıldı. Milli gemi 
savar füze sistemimiz Atmaca da bu gemimize 
entegre edildi ve atışı başarıyla gerçekleştirildi. 
Bu gemileri artık ihraç etmenin de gururunu ya-
şıyoruz.

MİLLİ SAVAŞ UÇAĞI: Milli Muharip Uça-
ğı TF-X, tasarımından üretimine her aşamada 
yerli olacak. İlk uçağın 2023’te hangardan çıka-
rılması planlanıyor. Bu uçak, Türkiye’yi F35’leri 

vermemekle tehdit edenlere en güzel cevabı 
oluşturuyor. TF-X kendi sınıfının en iyisi olacak 
ve Türkiye’yi dünyada bu teknolojiyi geliştirebilen 
3 ülkeden biri haline getirecek.”

YÜKSEK TEKNOJİ ÜRÜNÜ GÖKBEY HELİ-
KOPTERİ: Tamamen milli tasarım olan Gökbey 
helikopterinin de test uçuşları sonrası seri üre-
timine geçiliyor. Milli Savunma Sanayiimiz, daha 
fazla mühimmat taşıyan son teknoloji elektronik 
harp ve silah sistemleriyle donatılmış, dünyada 
sadece iki örneği bulunan ağır sınıf taarruz heli-
kopteri projesine de başladı.

Gurur veren bu projelerin dışında havacılık ve 
uzay sanayiinde TUSAŞ (TAI), ASELSAN, ROKET-
SAN gibi kuruluşlarımız çok sayıda projeyi haya-
ta geçirdi ve yeni projelerin üretimine hazırlanı-
yor. Devlet kuruluşlarının dışında, özel sektör şir-
ketlerimiz de Milli ve Yerli Savunma Sanayii’ne 
projeleriyle destek oluyorlar. Devlet-Özel Sektör 
işbirliği ile yürütülen yerli ve milli savunma pro-
jeleriyle milli onurumuzu yüceltenlere minnet-
tarız. 

FAİZSİZ ELBİRLİĞİ 
SİSTEMİNİN MUCİDİ

Emin Grup Yönetim Kurulu Başkanı A. Sefa 
Üstün ile özel bir röportaj gerçekleştirdik. Tem-
muz sayımızın kapağı olan bu röportajda, faiz-
siz elbirliği sisteminin mucidi rahmetli Emin Üs-
tün’ün misyonunu devam ettiren oğlu A. Sefa Üs-
tün, Emin Grup’un müthiş başarı öyküsünü ve 
sistemin özelliklerini EKOVİTRİN’e anlattı. Temeli 
1991 yılında Emin Grup’un kurucusu merhum A. 
Emin Üstün tarafından atılan “Elbirliği Sistemi”, 
yardımlaşma ve dayanışmayı esas alıyor. Emin 
Grup, bu sistemle kurulduğu günden bugüne ka-
dar 165 binin üzerinde kişiyi faiz borcuna girme-
den ev ve araç sahibi yaptı. Emin Grup Yönetim 
Kurulu Başkanı A. Sefa Üstün, bu sistem saye-
sinde Türkiye’de yeni bir ekonomik model oluş-
turduklarına vurgu yapıyor. Genç ve başarılı işa-
damı,  Emin Grup olarak her yıl Türk ekonomi-
sine 3,5 milyar TL katkı sağladıklarının da altını 
çiziyor.  

ELBİRLİĞİ SİSTEMİ’nin daha da gelişmesinin 
Türk ekonomisine çok olumlu katkılar sağlaya-
cağını düşünüyorum. Çünkü; kredi faizlerinden 
bunalan kişiler bu sistem sayesinde nefes alıyor-
lar.  Ağustos sayımızda görüşmek dileğiyle, sağlık 
ve mutluluklar diliyorum.

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE
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A. SEFA ÜSTÜN:

“ELBİRLİĞİ 
SİSTEMİ İLE 
EKONOMİYE
CANSUYU 
OLDUK”
Eminotomotiv ve Eminevim 
ile 30 yıl önce Türkiye’de 
ilk defa uygulanan 
“Faizsiz Elbirliği Sistemi” 
ekonomiye en çok katkı 
sağlayan sektörlerin 
başında yer alıyor. Emin 
Grup Yönetim Kurulu 
Başkanı A. Sefa Üstün, 
alternatif finans modeliyle 
elde ettikleri müthiş 
başarıyı Ekovitrin’e anlattı. 
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TEMSA’DAN İZULAŞ’A 16 ADET AVENUE TESLİMATI 

Y
eni otobüslerin hizmete alınması 
nedeniyle Gündoğdu Meydanı’n-
da 16 Haziran’da düzenlenen tö-
rene İzmir Büyükşehir Belediye 

Başkanı Tunç Soyer, ilçe belediye başkanla-
rı, İzmir Büyükşehir Belediyesi Başkan Ve-
kili Mustafa Özuslu, İzmir Büyükşehir Be-
lediyesi Genel Sekreteri Dr. Buğra Gökçe, 
ESHOT Genel Müdürü Erhan Bey, İZULAŞ 
Genel Müdürü Arda Şekercioğlu, meclis 
üyeleri, belediye bürokratları, Temsa Satış 
Müdürü İrfan Özsevim, Temsa İzmir yetki-
li bayii Yaşaroğlu Otomotiv Yönetim Kurulu 
Başkanı Yaşar Özkan katıldı. 

İzmir Büyükşehir Belediye Başkanı Tunç 
Soyer, “Bugün İzmir’de güvenli, doğaya say-
gılı ve sorunsuz bir toplu taşıma hedefi-
mizde bir adım daha atıyor, İzmirlilerin 
toplu ulaşımdaki memnuniyetini artırma-
yı amaçlıyoruz. Otobüslerimizi, raylı ulaşım 
ile vapurlarımızı, bisiklet ulaşımı ile bütün-
leştiriyor, hemşerilerimizin en konforlu şe-
kilde toplu ulaşım hizmeti almasını sağlıyo-
ruz” dedi. Türkiye’nin yerli otobüs markası 
TEMSA’dan alınan bu araçlar ile yerli üre-

time destek verdiklerini ve ülke ekonomi-
sine katkı sunmayı amaçladıklarını vur-
gulayan Başkan Soyer, “Filoya katılan tüm 
otobüsler gibi 16 yeni otobüsümüz de Euro 
6 emisyon standartlarına uygun olup kar-
bon emisyonu konusunda İzmir’in ülkemiz-
de öncü şehirlerinden biri olmasına katkı 
sağlıyor” dedi.

426 TEMSA MARKALI OTOBÜS 
İZMİRLİLERE HİZMET VERİYOR 

İzmir Büyükşehir Belediyesi’nin iştirak 
şirketi İZULAŞ’a 16 otobüs teslimatı gerçek-
leştirmenin mutluluğu içinde olduklarını be-
lirten Temsa Satış Müdürü İrfan Özsevim, 
“ESHOT ve İZULAŞ bünyesinde son yapılan 
16 adetlik Avenue teslimatıyla birlikte top-
lam iki şirketteki Temsa markalı otobüs sa-
yısı 426’ya ulaştı. İki şirkette hizmet veren 
araçlar arasında en büyük parka sahip fir-
malardan biri olmak bize gurur veriyor. Bu 
seviyeye gelmek gerçekten hem araçlarımı-
zın kalitesi hem de satış sonrası sürecimizle 
de büyük bir başarı elde ettiğimizin de gös-
tergesi. Yaklaşık 7 yıldır da 20 kişilik Tem-

sa ekibimizle ESHOT ve İZULAŞ’a kesintisiz 
hizmet süreci içinde destek veriyoruz. Yeni 
araçlarımızın İzmir halkına ve İzmir Büyük-
şehir Belediyesi ve İZULAŞ’a hayırlı, uğurlu 
olmasını diliyoruz” diye konuştu. 

“SATIŞ SONRASI HİZMET 
SÜRECİMİZİN DE BAŞARIDA 
KATKISI BÜYÜK” 

İZULAŞ’a araçların satışını gerçekleş-
tiren Temsa İzmir yetkili bayii Yaşaroğlu 
Otomotiv’in Yönetim Kurulu Başkanı Yaşar 
Özkan da yaptığı açıklamada, “Gerçekten 
bugün ki tören bizim içinde mutluluk veri-
ci. Çünkü İzmir halkına en yüksek düzey-
de konforlu hizmet verilmesini sağlayacak 
Avenue araçlarımızı bugün İZULAŞ’a teslim 
ediyoruz. Satış, Devlet Malzeme Ofisi üzerin-
den gerçekleşti. Avenue araçlarımız sahip 
olduğu kalite ve dayanıklılık ile de, yakıt tü-
ketiminde sağladığı avantajlar ile de işletme 
sürecinde memnuniyet yarattı. Satış sonra-
sı hizmet sürecimizi de bugüne kadar başa-
rıyla yürüttüğümüz için filodaki araç sayı-
mız 426 adete ulaştı” diye konuştu.

VİTRİNDEKİLER

TEMSA tarafından üretilen 16 otobüsün fi loya 
katılması ile birlikte İZULAŞ’ın otobüs sayısı 306 
oldu. ESHOT Genel Müdürlüğü bünyesindeki bin 
542 otobüsle birlikte İzmir’de toplu ulaşımda 
hizmet veren otobüs sayısı bin 848’e yükseldi.

KAMPANYALARA KAHVE MAKİNESİ, SOĞUK ÇAY VE KOLONYA DAMGASI 
Koronavirüsle mücadelede nor-

malleşme sürecine girdiğimiz bugün-
lerde hızlı tüketim ve tüketici teknolo-
jisi kategorilerinde kampanyalar arttı. 
Tüketici teknolojisi kategorisinde tek-
noloji, yerel, bayi, hiper, indirim, yapı 
market ve online kanalların 20 Ma-
yıs-7 Haziran 2020 tarihleri arasın-
daki insert, reklam ve banner kam-

panyalarını ele alan BrandZone’nun 
Kurucu Ortağı Cem Köz, “Normalleş-
me sürecinde tüketici teknolojisi ka-
tegorisindeki en yüksek kampanya 
artışı yüzde 102’lik oran ve 879 kam-
panyayla kahve makinesinde yaşan-
dı. 879 kampanyanın 752’si Türk kah-
vesi makinelerinde, 127’si ise filtre ve 
diğer kahve makinelerinde oldu” dedi.
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HÜRKUŞ

AĞIR SINIF TAARRUZ 
HELİKOPTERİ

AIRBUS A400M

EPSON, GERİ 
DÖNÜŞÜM 

YAZICISIYLA 
MASKE ÜRETTİ

HALKBANK 
‘ÖNCE HALK, 

SONRA 
BANKAYIZ’ 

DİYOR

Global teknoloji yenilikçisi Epson, ‘Dry Fi-
ber’ (Kuru Elyaf) teknolojisini kullanarak 
koruyucu yüz maskesi üretmeye başladı. 
Epson, maskeleri ofisteki kağıtları geri dö-
nüşümle yeniden kullanılabilir hale getiren 
PaperLab ürünüyle üretmeyi başardı. Ja-
ponya’da bulunan fabrikasında yürüttüğü 
çalışmayla atık kâğıt yerine elyaf malzeme-
ler kullanan Epson, maskelerle çalışanla-
rını Covid-19 salgınına karşı korumayı he-
defliyor. Üretilen 100 bin cerrahi maske, 
Epson’un üretim hatlarında çalışanları ta-
rafından kullanılıyor.

Halkbank, ‘Önce Halk, Sonra Bankayız’ 
sloganlı yeni reklam kampanyasına start 
verdi. Ünlü oyuncu Kerem Alışık’ın reklam 
yüzü olduğu kampanyanın lansman filmi ya-
yına girdi. Filmde Kerem Alışık, reklam yüzü 
olduğu Halkbank’ın Genel Müdürlük bina-
sında yapılan çekimlerde Ömer isimli yeni 
Halkbank çalışanıyla karşılaşıyor. Kerem 
Alışık’ın Ömer’e “Madem Halkbank’ta çalışa-
caksın, o zaman halkı iyi tanıyacaksın” tavsi-
yesinin ardından ikili Türkiye’yi dolaşmaya 
başlıyor. ‘Önce halk, sonra bankayız’ slogan-
lı yeni reklam kampanyası yıl boyunca ban-
kanın ürün ve hizmetlerini tanıtan yeni film-
lerle devam edecek.

VİTRİNDEKİLER
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SALGIN KREDİ KARTI 
BAŞVURULARINI YÜZDE 104 ARTIRDI 

Y
eni tip koronavirüs salgınıyla bir-
likte üretim dünya genelinde sek-
teye uğrarken bu durum tüketi-
me de doğrudan yansıdı. Bireysel 

harcamalar ve yatırımlarda daha temkin-
li davranılırken piyasaların normalin dışına 
çıkması yeni ihtiyaçları beraberinde getirdi. 
Hesapkurdu.com verilerine göre Türkiye’de 
ilk yeni tip koranavirüs vakalarının görül-
düğü mart ayında bir önceki aya göre kredi 
kartı başvuruları yüzde 110 arttı. Kredi kartı 
başvurularındaki artış nisan ayında da yüz-
de 110 artarken mayıs ayında artış hızı yüzde 
93 ile küçük bir azalma gösterdi. Türkiye’de 
mart, nisan ve mayıs aylarının genelinde kre-

di kartı başvuruları ortalama yüzde 104 art-
tı. Normalleşme sinyalleriyle birlikte haziran 
ayında düşüşe geçen kredi kartı taleplerinin 
temmuz ayında salgının gidişatıyla ilgili aksi 
bir durumun olmaması durumunda eskiye 
döneceği öngörülüyor. Salgın dönemindeki 
artışta temel olarak nakit akışındaki daral-
ma ve ekonomideki olası belirsizliğin büyük 
bir etkisi olduğu belirtiliyor. 

MINIMUM ÖDEME TUTARI KALKTI, 
KART BORÇLARI ERTELENDI

Bireysel kredi müşterileri için salgın dö-
neminde minimum ödeme şartı olmaksızın 
kredi kartı ödemelerine 3 aya varan erte-

leme imkânı verildiğinin altını çizen Hesap-
kurdu.com Kredi Ürün Müdürü Ersin Yaşar, 
“Tüm bunların yanı sıra uzun yıllardır diji-
talleşme vizyonu kapsamında bankaların 
geliştirdiği temassız ödeme seçeneği bu dö-
nemin vazgeçilmezleri arasına girdi. Salgın-
la birlikte temassız işlemlerdeki şifresiz li-
mit 250 TL’ye yükseltildi. ATM’lerden günlük 
ücretsiz para çekim limiti 5 bin TL olarak 
güncellenirken mobil ya da internet şubele-
rinden yapılan havale ve EFT işlemlerindeki 
kesintiler kaldırıldı. Tüm ATM’lerden banka-
nın müşterisi olmaksızın 2 bin TL’ye kadar 
ücretsiz para çekme imkânı tanındı” ifade-
lerini kullandı.

VİTRİNDEKİLER

Sağlıktan ticarete, kültürden ekonomiye tüm yaşam alanlarını derinden 
etkileyen COVID-19 salgınının ekonomik etkileri de gün yüzüne çıkmaya 

başladı. Alınan tedbirler nedeniyle ticari faaliyetlerden ve işlerinden 
uzaklaşanlar ihtiyaçlarını karşılamak adına kredi kartlarına başvurdu.
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LEXUS KONFORU VE LÜKSÜ, ÜSTÜ 
AÇILAN LC CONVERTIBLE’DA

Premium otomobil üreticisi Lexus, her 
modelinde markanın büyük beğeni topla-
yan konforunu ve lüksünü yansıtmayı ba-
şarıyor. LC Super Coupe gibi üstü açılan 
LC Convertible’da da, hem tavanı kapa-
lı hem de tavanı açıkken meşhur Lexus 
keyfini yaşatmak adına önemli yenilikle-
re imza atıldı. Lexus tasarımcıları ve mü-
hendisleri, LC Convertible kullanıcıları-
nın her mevsimde üstü açılan araçlarının 
keyfini çıkarmaları için çalışmalar yapa-
rak bu araçta yeni teknolojilere yer verdi-
ler. Lexus Açık Hava Kontrol Sistemi, tavan 
açık veya kapalı olduğunda sensörleriy-
le klimayı özel olarak ayarlıyor. Dışarıdaki 
hava sıcaklığıyla birlikte kabinde de vücu-
dun alt ve üst kısımlarına özel olarak sıcak-
lığı değiştiriyor.

VİTRİNDEKİLER

ROCA TÜRKİYE YATIRIMLARINI ARTIRIYOR
Banyo alanları için armatür, lava-

bo, klozet ve duş sistemleri gibi yeni-
likçi çözüm önerileri sunan İspan-
yol devi Roca, Türkiye pazarına olan 
inancını sürdürüyor. Eskişehir’deki 
fabrika tesislerine, teknoloji ve lojis-
tik altyapıya son yıllarda 40 milyon 
Euro’dan fazla yatırım yapan şir-
ket, ülke genelinde kuracağı bayi ağı 
ile global markasını da Türkiye pa-
zarında güçlendirmeyi hedefliyor. 
Dünyada 22 ülkede 83 fabrikası olan 
Roca, ürün ve çözümlerini 170 pa-
zarda müşterileriyle buluşturuyor.

Türkiye’de 1970’lerden bu yana 
yatırım yaptıklarını söyleyen Roca 
Genel Müdürü Salvador Lopez Oli-
va, 2020 yılında sektör profesyonel-
leri ile daha güçlü ilişkiler kurmayı 
ve bağlarını güçlendirmeyi planla-
dıklarını belirterek, “İnşaat, mimar-
lık ve tasarım alanlarında global bir 
oyuncu olarak, deneyim ve birikimi-
mizi Türkiye’de de sektör profesyo-
nelleri ile paylaşmayı ve ülkemizin 
sosyo ekonomik kalkınmasına kat-
kıda bulunmayı hedefliyoruz” diye 
konuştu.
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MAHLE insanların ulaşımını sağlıyor: 1920 – 2020

Hermann ve Dr. Ernst Mahle

Bizi buna yönlendiren ne midir? Biz, insanların A noktasın-

dan. B noktasına verimli ve konforlu bir şekilde ulaşmasını 

istiyoruz. Bunu yaparken de sanayi, politika ve toplumla 

birlikte çağımızın büyük zorluklarını göz önünde bulundu-

ruyoruz. Biz, sürdürülebilir bireysel mobilitenin yaratıcılarıyız

ve bir vakıf şirketi olarak, sosyal sorumluluk üstlenmekteyiz. 

Bugün ve gelecekte. Gelecek nesiller için. Önümüzdeki 100 

yıl boyunca. 
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UZMANGÖZÜYLE

O
perasyon, gördüğünüz cisim-
lerin netliğini değiştirmiyor, 
ancak bu ameliyatı olan in-
sanlar “Dünyanın bir üst ya-

rısı varmış” diyor. Kapağın üzerindeki 
torbalar cildi aşağı doğru ittikçe gör-
me alanının üst yarısını daraltıyor. Faz-
lalıkları kaldırdığımız zaman gökyüzü-
nü görebilmeye başlıyorsunuz. Kapağı 
düşmeye başlayan insanlarda kapağın 
verdiği ağırlıktan dolayı yaşanan uyku 
çökme sorunu da bu şekilde ortadan 
kalkmış oluyor.

Göz ve göz çevresi estetiğinde göz 
doktorunun cerrahi yorumu önemli-
dir. Temel amaç hastanın göz kapağı-
nın fonksiyonunu bozmamaktır. Estetik 
operasyon esnasında kişiye özel davra-
nılmalıdır. Bir kişinin göz kapağını bir 
başkasının göz kapağı haline getirmek 
için uğraşmayız. Estetikte asıl amaç 
hastada yaşa bağlı meydana gelen deği-
şiklikleri eski haline getirmek olmalıdır. 
Ameliyat yaparken standart birtakım 
önlemleri elbette alıyoruz, kişinin ame-
liyatı kendisine özeldir. Üst kapak ame-
liyatlarını lokal anestezi ile yapmayı ter-
cih ediyorum. Bu operasyon sırasında 
sakinleştirici veriyor, hastamızla konu-
şarak operasyonu gerçekleştiriyoruz. 

Ameliyatla fazlalık olan cildi ve ar-
kadan öne doğru gelen torbaları alıyo-
ruz. Alt kapak ise hasta için de hekim 
için de biraz daha meşakkatli bir iştir. 
Alt kapak anatomisi ve dinamikleri üst 
kapaktan farklıdır. Alt kapak yanağımı-
zı yerinde tutma işlevini görür. Burada 
bir problem olduğu zaman yanak da şe-
kil değiştirir. Bundan dolayı bu operas-
yonları alt kapağın gücünü ve kuvvetini 

azaltmadan yapıyoruz. Eğer alt kapak-
ta öne doğru gelmiş torba varsa bunu 
dışardan bir kesi olmadan kapağın iç 
tarafından girerek üstündeki torbala-
rı hafifçe tıraşlayarak düzleştiriyoruz. 

Üst kapaktaki kesi yerimizi kapa-
ğın kendi oluk çizgisine denk getiriyo-
ruz. Böyle olduğu için bu ameliyatların 
iz bırakma oranları çok düşük, buna 
rağmen hastaya ait nedenlerden dola-
yı bir iz kaldığında bu iz o olukta olduğu 
için kesinlikle belli olmuyor. İz sorunu-
nu azaltmak için hastalarımıza operas-
yon sonrası göz kapağına özel iz iyileşti-
rici kremler ve güneş ışınlarının zararlı 
etkilerinden korunmaları için güneş 
gözlüğü öneriyoruz. Göz kapağı esteti-
ği ve ışık dolgusu ameliyatlarında %95 

hastalarımız ağrı sorunu yaşamıyor. 
Üst kapak tedavilerini genellikleri sade-
ce kapakları uyuşturarak, birden faz-
la noktaya tedavi uygulayacaksak ge-
nel anesteziyle yapıyoruz. Ameliyattan 
sonra gözü hiç kapalı tutmuyoruz. Kişi 
basit işlerini ertesi gün itibariyle rahat-
lıkla yapabilir. Gözde yalnızca hafif bir 
şişlik ve morluk oluyor. Genellikle üst 
kapakta 1 hafta içerisinde, alt kapakta 
da operasyon yapıldıysa 10 gün içeri-
sinde şişlik ve morluklar geçmiş oluyor. 
Ameliyat sonrası iyi bir bakımla, sıkı bir 
buz kompresiyle süreç çok daha kısalı-
yor. Bir hafta sonra da dikişleri alıyoruz. 

Göz etrafında birtakım tehlikeli nok-
talar bulunur. Işık dolgusunun yapıldığı 
göz yaşı oluğundan damarlar geçmedi-
ği için işlem doğru bir şekilde yapılırsa 
herhangi bir problem olmuyor ama kaş 
ortası dediğimiz bölge çok tehlikeli bir 
bölge. Eğer oraya dolgu yapılırsa da-
marlara denk gelme ve körlük riski bu-
lunuyor. Bununla ilgili dünya literatü-
rüne geçmiş vakalar var o yüzden o 
bölgeye dolgu önermiyoruz. Eğer orada 
bir çatlak varsa botoksu yaptıktan son-
ra çatlak hala geçmediyse ince bir hat 
halinde ciltteki yerleri dolduruyoruz. 

Özetle, ameliyat her zaman için çok 
daha kalıcı bir tedavi yöntemidir. İnsan-
larda 5-10 yaş arasında daha genç gö-
rüntü oluşturur. Işık dolgusunun süresi 
6-12 ay, botoksun da 4-6 ay arasında-
dır. Ameliyatın kalıcılığı da 5-10 yıl ara-
sındadır. Kişi sağlıklı bir yaşam biçimi-
ne sahipse bu süre uzayabilir. Sarkma 
ve torbalar tekrar ortaya çıktığı zaman 
ise yeniden yapılacak bir operasyonla 
düzeltilebilir. 

GÖZ KAPAĞI OPERASYONU 
GEÇİRENLER “DÜNYANIN BİR 
ÜST YARISI VARMIŞ” DİYOR 

Günümüzde genetik faktörlere ve yaşlanmaya bağlı olarak göz 
kapağında yaşanan estetik sorunlar birçok kişinin göz hekimlerine 
başvurmasına neden oluyor. İnsanlar arasında iletişimde çok önemli 
rol oynayan ve yüz ifademizi sağlayan gözlerimizin çevresinde üst 
kapak cildinin sarkması, torbalanma ve asimetrik görüntü gibi farklı 
sorunlar yaşanabiliyor. Kişi odaklı tedaviler ile 10-15 yaş arasında 
bir gençleşme sağlayabiliyor. Göz kapağı estetiğinin yanı sıra botox 
ve göz altı ışık dolgusu işlemleri ile ilave düzeltmeler yapılabiliyor.

OP. DR. MELİKE GEDAR 

Dünyagöz Ataköy
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“SAVUNMA SANAYİİ 
BÜTÇEMİZ 11 KAT ARTTI”                               
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan, Türkiye’nin son 17 yılda 
savunma sanayiinde yürüttüğü 
kritik çalışmalarla önemli mesafe 
kat edildiğini belirtti. Erdoğan, 
milli ve yerli savunma sanayiinde 
gurur veren  gelişmeyi şöyle 
açıkladı: “2002 yılında sadece 
62 savunma projesi yürütülürken 
bugün bu sayı 700’e yaklaştı. 
Savunma sanayii bütçemiz, 5,5 
milyar dolardan yaklaşık 11 kat 
artışla 60 milyar dolarlık proje 
hacmine ulaştı.” 
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“SAVUNMA 
SANAYİİNDE 

MİLLİLİK ORANI 
YÜZDE 70’LERE 

YÜKSELDİ”

CUMHURBAŞKANI ERDOĞAN:

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, “Milli savunma 
sanayiimizin büyüklüğü 75 milyar doların üzerine çıktı. 
Yerlilik ve millilik oranı ise yüzde 70’lere ulaştı. Bugün 

dünyanın en büyük savunma şirketleri listesinde 5 firmayla 
temsil ediliyoruz. Bu başarı tablosu, çok uzun, zahmetli ve 

fedakârlıklarla örülü bir gayretin sonucu” dedi.
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C
umhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan, Türk savunma sanayiinde 
2002 yılında yüzde 20’lerde olan 
yerlilik ve millilik oranının gü-

nümüzde yüzde 70’lere yükseldiğini söyle-
di. Türkiye’nin son 17 yılda savunma sana-
yiinde yürüttüğü kritik çalışmalarla önemli 
mesafe kat edildiğini belirten Cumhurbaş-
kanı Recep Tayyip Erdoğan, “Bu başarı tab-
losu, çok uzun, zahmetli ve fedakârlıklarla 
örülü bir gayretin sonucu. 2002 yılında sa-
dece 62 savunma projesi yürütülürken bu-
gün bu sayı 700’e yaklaştı. Savunma sana-
yii bütçemiz, 5,5 milyar dolardan yaklaşık 11 
kat artışla 60 milyar dolarlık proje hacmi-
ne ulaştı. İhale süreci devam eden projeler 
de göz önüne alındığında, karşımıza 75 mil-
yar doların üzerinde bir büyüklük çıkıyor. 
Sektörün cirosu 2002 yılında 1 milyar dolar-
ken bugün 9 milyar dolar düzeyine yükseldi. 
Daha önce neredeyse yok seviyesinde olan 
Ar-Ge harcaması 1,5 milyar doları buldu. Bu-
gün dünyanın en büyük savunma şirketleri 
listesinde 5 firmayla temsil ediliyoruz” dedi.

“SAVUNMA SANAYİİNDE 
YERLİLİK VE MİLLİLİK 
OLMAZSA OLMAZ”

Savunma sanayiinin olmazsa olmazları 
arasında yerlilik ve millilik kavramlarının 
yer aldığına vurgu yapan Cumhurbaşka-
nı Erdoğan, Suriye ve Libya’da karşılaşılan 
durumun, füze savunma sistemlerine daha 
çok önem verilmesi gerektiğini gösterdiği-
ni ifade etti. Bu çerçevede Aselsan ve Ro-
ketsan tarafından tamamen milli ve yer-
li olarak geliştirilen HİSAR-A Alçak İrtifa 
Hava Savunma Füze Sistemi’ni çok önem-
li bulduğunu belirten Cumhurbaşkanı Er-
doğan, “Bu sistemimiz, yapılan nihai sis-
tem testlerinde hedefi yüzde 100 başarıyla 
imha etti. Bu sistemi, Suriye sınırımıza yer-
leştirerek önemli bir eksiğimizi giderece-
ğiz. Sistemin geliştirilmesi ve menzilinin 
uzatılması çalışmalarını da hızlandırıyo-
ruz. İlk yerli ve milli havadan havaya füze-
mizin üretilmesi amacıyla yürüttüğümüz 
proje kapsamında geliştirilen Bozdoğan 
görüş içi ve Gökdoğan görüş ötesi füzele-
rinin testleri de başarıyla gerçekleşti. Boz-
doğan füzemizi en kısa sürede envantere 
alacağız. Bu başarı sayesinde uzun men-
zilli hava savunma sistemimiz Siper’in ça-
lışmalarında da önemli ilerleme kaydettik” 
diye konuştu.

“SAVUNMA SANAYİİNDE 
GEMİ İHRAÇ EDİYORUZ”

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, 
yüzde 100 yerli tasarım olan ilk milli savaş 

gemisi MİLGEM’in dördüncü korvetinin fi-
loya katıldığını belirterek şunları söyle-
di: “Milli gemi savar füze sistemimiz Atma-
ca’yı bu gemimize entegre ederek atışını 
başarıyla gerçekleştirdik. Bu gemileri ar-
tık ihraç etmenin de gururunu yaşıyoruz. 
Ada sınıfı korvetlerinin devamı niteliğinde-
ki MİLGEM projesinin 5. gemisinin inşasına 
başlandı, çıkarma gemisi Anadolu tamam-
lanmak üzere. Çıkarma gemimizi bu yılın 
sonunda Deniz Kuvvetlerimize teslim ede-
ceğiz. Tabi yetmez. Arkasından, biz de artık 
böyle sadece çıkarma gemisi değil, inşal-
lah inanıyorum ki bu tersanelerimizden biz 
ideal olanını, şöyle bir uçak gemisini de ya-
pacağız. Türkiye, bu hacimde gemiye sahip 
sayılı ülkelerden biri olacak. Gölcük Tersa-
nesi’nde inşa etmekte olduğumuz 6 deni-
zaltıdan ilki olan Piri Reis’i havuza çektik. 
Bu alanda da teknoloji ve bilgi birikimimi-
zi artırıyoruz. Tasarımından üretimine her 

aşamada yerli olacak savaş uçağımızı, in-
şallah 2023’te hangardan çıkaracağız. Tür-
kiye’yi F35’leri vermemekle tehdit edenlere 
en güzle cevabı, kendi milli savaş uçağımız-
la vermiş olacağız. Hem kendi sınıfının en 
iyisi olacak hem de bizi, dünyada bu tekno-
lojiyi geliştirebilen 3 ülkeden biri haline ge-
tirecek Akıncı insansız hava aracını uçur-
duk. Şu anda buna da sahibiz. Yüksek irtifa, 
ağır yüklü bomba taşıyabilen böyle bir in-
sansız hava aracına kavuştuk. Şimdi yakın-
da bu da hizmete alınıyor. Tamamen mil-
li tasarım olan Gökbey helikopterimiz de 
test uçuşları sonrası seri üretime geçecek. 
Daha fazla mühimmat taşıyan son teknolo-
ji elektronik harp ve silah sistemleriyle do-
natılmış, dünyada sadece iki örneği bulu-
nan ağır sınıf taarruz helikopteri projesine 
de başladık.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, tank, hafif 
zırhlı araç, helikopter, insansız hava ara-

DOSYA | MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ
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cı ve füze sistemlerinin motor ve güç ak-
tarma sistemlerinin geliştirilip üretilmesi 
amacıyla projeler başlattıklarını açıkladı. 
Yerli savaş uçağı dâhil tüm platform ve sis-
temlerde yerli motor kullanılacağını söy-
leyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, şu anda 
bunun da çalışmasının yapıldığını belirtti. 
“Askeri olarak ayak bastığımız her yerde 
farkımızı gösteriyor, dengeleri değiştiriyor, 
hayır dua ile anıldığımız bir iklim oluşturu-
yoruz. Bu manzara karşısında yarınları-
mıza çok daha güvenli şekilde bakabiliriz” 
diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerine 
şöyle devam etti: “Türk savunma sanayii-

ERDOĞAN’DAN MÜJDE: “YERLİ MOTOR KULLANACAĞIZ”                                                              
Cumhurbaşkanı Erdoğan, yerli savaş uçağı dâhil tüm platform 
ve sistemlerde yerli motor kullanılacağı ve şu anda bunun da 
çalışmasının yapıldığının müjdesini verdi. Erdoğan, “Askeri 
olarak ayak bastığımız her yerde farkımızı gösteriyor, 
dengeleri değiştiriyor, hayır dua ile anıldığımız bir iklim 
oluşturuyoruz” dedi.

MİLLİ VE YERLİ FÜZE SİSTEMİ: Aselsan ve Roketsan 
tarafından tamamen milli ve yerli olarak geliştirilen HİSAR-A 

Alçak İrtifa Hava Savunma Füze Sistemi’ni çok önemli 
bulduğunu belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan şu açıklamayı 

yaptı: “Bu füze sistemimiz yapılan testlerde hedefi yüzde 100 
başarıyla imha etti. Suriye sınırımıza yerleştirerek önemli bir 
eksiğimizi gidereceğiz. Menzilinin uzatılması çalışmalarını da 
hızlandırıyoruz. İlk yerli ve milli havadan havaya füzemizin 

üretilmesi amacıyla yürüttüğümüz proje kapsamında 
geliştirilen Bozdoğan görüş içi ve Gökdoğan görüş ötesi 

füzelerinin testleri de başarıyla gerçekleşti.” 
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nin sadece bugünün ihtiyaçlarını karşıla-
makla kalmayıp geleceğin harp teknoloji-
lerini de şimdiden tasarlayıp, hazırlıklarını 
yapıyoruz. Bu konularda en önemli iş ta-
sarım, bunu güçlü gençlikle başaracağız. 
Sayılı ülkenin üzerinde çalıştığı elektro-
manyetik silahlar ve lazer silah sistemle-
rine ilişkin çalışmalar sürüyor. İlk milli la-
zer ARMOL’u envanterimize aldık. Kara Soj 
Projesi düşman hatlarındaki elektronik ha-
berleşme ve radar sistemlerini köreltme 
anlamında önemli kabiliyetler kazandır-
dı. Hava Soj Projesi ile de bu alanda dünya-
da sayılı ülkenin sahip olduğu bir kabiliye-
te ulaşacağız. Çok uzun menzilde su üstü 
ve hava hedeflerinin tespit ve takibini ger-
çekleştirecek radar sistemi de yerli ve mil-

li imkânlarla üretildi. Türkiye, artık sınırlı 
sayıda ülkenin sahip olduğu yüksek tekno-
loji radar geliştirme ve üretme yeteneğini 

de yakaladı. Burada sayamadığım yüzlerce 
savunma sanayi projemizle ülkemizi gele-
ceğin tehditlerine hazırlıyoruz.”

SAVAŞ GEMİSİ İHRAÇ EDİYORUZ                                                                  
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, yüzde 100 yerli tasarım olan 
ilk milli savaş gemisi MİLGEM’in dördüncü korvetinin fi loya katıldığını 
vurgulayarak şu açıklamayı yaptı: “Milli gemi savar füze sistemimiz 

Atmaca’yı bu gemimize entegre ederek atışını başarıyla gerçekleştirdik. Bu 
gemileri artık ihraç etmenin de gururunu yaşıyoruz.”

MİLLİ SAVAŞ UÇAĞI 2023’TE TAMAM
Erdoğan, milli savaş uçağı üretimi ile ilgili de şunları 

söyledi: “Tasarımından üretimine her aşamada yerli olacak 
savaş uçağımızı, inşallah 2023’te hangardan çıkaracağız. 
Türkiye’yi F35’leri vermemekle tehdit edenlere en güzle 

cevabı, kendi milli savaş uçağımızla vermiş olacağız. Hem 
kendi sınıfının en iyisi olacak hem de bizi, dünyada bu 

teknolojiyi geliştirebilen 3 ülkeden biri haline getirecek.”

YÜKSEK TEKNOLOJİ ÜRÜNÜ GÖKBEY HELİKOPTERİ
Tamamen milli tasarım olan Gökbey helikopterinin de test uçuşları sonrası seri üretimine 
geçileceğinin müjdesini veren Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Daha fazla mühimmat taşıyan 

son teknoloji elektronik harp ve silah sistemleriyle donatılmış, dünyada sadece iki örneği 
bulunan ağır sınıf taarruz helikopteri projesine de başladık” dedi.
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MİLLİ SAVUNMA
SANAYİİNDE

GURUR VEREN 
TABLO

Türk savunma sanayiinde üretim ve ihracat 
artarken, yerli ve millilik oranı da giderek 
yükseliyor. Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 

Erdoğan’ın savunma sanayiinde başlattığı yerli 
ve millilik atağı sektörü bambaşka bir boyuta 

getirdi. 2002’de yüzde 20’lerde olan yerlilik ve 
millilik oranı, günümüzde yüzde 70’lere ulaşmış 
durumda. Türk savunma sanayii artık giderek 

dışa bağımlılıktan kurtuluyor.

DOSYA | MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ



Temmuz 2020   •   www.ekovitrin.com 27

Savunma sanayiinde ihracat da hızlı bir şekilde artıyor. 10 yıl önce 200 
milyon dolar olan ve geçen yıl 2 milyar dolar seviyesinde seyreden 
ihracat bu yıl 3 milyar dolara yükseldi. Gelinen noktada dünyada 
ilk 100 savunma sanayii fi rması arasında 5 Türk fi rması bulunuyor. 

Önümüzdeki yıllarda bu sayının daha da artması öngörülüyor. 
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“YERLİ VE MİLLİ SAVUNMA 
SANAYİİ KAPASİTEMİZİ 

ARTIRACAĞIZ”

MİLLİ SAVUNMA BAKANI HULUSİ AKAR:

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, “Kara, deniz ve hava kuvvetlerinin tüm ihtiyaçlarıyla 
alakalı gerekli çalışmalar ve projeler yapılıyor. Özellikle Sanayi Bakanlığı’nın teknoloji 

bölümü ve TÜBİTAK ile bu projeler yürütülüyor. Yerli ve milli savunma sanayiimizin 
kapasitesinin çok daha ileri gideceğini görüyoruz” dedi.

DOSYA | MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ
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M
illi Savunma Bakanı Hulusi 
Akar, Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan’ın liderliğin-
de şu anda yüzde 70’lere va-

ran yerli ve milli savunma sanayii kapasi-
tesinin önümüzdeki günlerde çok daha ileri 
gideceğini söyledi. “İnşallah bunu hep birlik-
te başaracağımıza inanıyorum” diyen Hu-
lusi Akar, kara, deniz ve hava kuvvetlerinin 
tüm ihtiyaçlarıyla alakalı çalışmaların ve ge-
rekli projelerin yapıldığını belirtti. Özellik-
le Sanayi Bakanlığı’nın teknoloji bölümü ve 
TÜBİTAK ile bu projelerin yürütüldüğünü 
ifade eden Hulusi Akar, “Burada hiçbir şekil-
de bir komplekse kapılmaksızın ‘yapamam’ 
demeksizin, herhangi bir şekilde bu ithalata 
bel bağlamaksınız, ‘yapabiliriz’ diyerek, ‘Ya-
pacağız’ diyerek bugüne kadar çok şey yap-
tı bu millet. İnşallah bundan sonra da yapa-
cağız” dedi. 

MİLLİ UYDU İMECE 2021’DE 
UZAYA FIRLATILACAK

2021 yılında uzaya fırlatılacak milli uydu 
İMECE ile Türkiye’nin sivil ve askeri görüntü 
ihtiyacı karşılanacak. TSK’nın ihtiyaçlarının 
büyük ölçüde yerli ve milli olarak karşılan-
dığını belirten Hulusi Akar, “Yerlilik ve milli-
lik oranının yüzde 70’lere varması bizler için 
büyük bir gurur ve övünç kaynağı. Önümüz-
deki günlerde bu çalışmaların meyvelerinin 
Silahlı Kuvvetlerimizin vazifesini yapmasına 
çok büyük katkılar sağlayacağını da belirt-
mek istiyorum” diye konuştu. 

Ocak 2017 tarihinde başlatılan İmece pro-
jesi ile Türkiye’nin askeri ve sivil yüksek çö-

zünürlüklü görüntü ihtiyaçlarını karşıla-
mak üzere metre altı çözünürlüklü İmece 
Yer Gözlem Uydusu’nun geliştirilmesi amaç-
landı. Azami ölçüde yerli ve milli imkânlar 
kullanılarak geliştirilen metre altı kame-
ranın uydu platformunda kullanılması ile 
birlikte Türkiye’nin sivil ve askeri yüksek 
çözünürlüklü görüntü ihtiyacının yerli kay-
naklarla karşılanmasına yönelik önemli bir 
adım atılmış oldu. Proje kapsamında; Yük-
sek Çözünürlüklü Elektro-Optik Kamera’ya 
ek olarak, kritik ekipmanlar, yazılımlar ve 
ilgili teknolojiler milli imkanlarla geliştirili-
yor. İMECE uydusu bundan sonra uzay orta-
mı simüle edilecek şekilde test edilecek. İlk 
olarak vakum ortamında ısıl koşullara da-
yanımı test edilecek uydunun, daha sonra 
da uzay aracı üzerindeki titreşim testi ger-
çekleştirilecek. Isıl yapısal yeterlilik testleri-
ni eylülde tamamlayacak İMECE uydusunun 
bundan sonra da uçuş modelinin monta-
jı yapılacak.

Makina ve Kimya Endüstrisi Kurumu’nun 
(MKEK) yeni projesi kapsamında yerli ve mil-
li makinelerle oluşturulan yeni üretim hattı 
Gazi Fişek Fabrikası’nda hizmete girdi. Yurt-
dışı bağımlılığı tamamen ortadan kaldıra-
cak yeni hattın açılışını Milli Savunma Baka-
nı Hulusi Akar yaptı. Türkiye’nin hafif silah 
mühimmat üretimi yapan tek devlet kuru-
luşu olan Makina ve Kimya Endüstrisi Kuru-
mu, Gazi Fişek Fabrikası’nda 5,56 milimet-
reden 40 milimetreye kadar çeşitli kalibre 
ve tiplerdeki fişekleri NATO standartlarında 
üretiyor. MKEK, Türk Silahlı Kuvvetlerinin 
ihtiyaçları ile yurt dışı talepleri karşılamak 

HULUSİ AKAR: “Yerlilik ve 
millilik oranının yüzde 70’lere 

varması bizler için büyük 
bir gurur ve övünç kaynağı. 

Önümüzdeki günlerde bu 
çalışmaların meyvelerinin 

Silahlı Kuvvetlerimizin 
vazifesini yapmasına çok 

büyük katkılar sağlayacağını 
da belirtmek istiyorum.”

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Varank ve 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil Karaismailoğlu ile birlikte bakımı yapılan Hava 

Kuvvetleri Komutanlığı’na ait bir A400M uçağında incelemelerde bulundu.
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üzere yeni bir çalışmayı başlattı. Yapılan ça-
lışma sonucunda Gazi Fişek Fabrikası’nda 
yeni bir fişek üretim hattı oluşturuldu. 

“SANAYİ VE TEKNOLOJİDEKİ 
GELİŞMELER SAVUNMA 
SANAYİİNE DE YANSIYOR”

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, yerli 
ve milli olarak yapılan çalışmaların önemi-
ne değinerek, Türkiye’de sanayi ve teknoloji 
alanlarında önemli gelişmelerin yaşandığı-
nı belirtti. Bu çalışmaların savunma sana-
yiine de yansıdığını dile getiren Bakan Akar, 
“Savunma sanayii çerçevesinde yaptığımız 
çalışmalar Sayın Cumhurbaşkanımızın li-
derliği, desteği, teşvikiyle çok ciddi bir ivme 
kazandı. Bunların hiçbirini yeterli bulmu-
yoruz. Çalışmalarımızı artan hız ve tempo-
da sürdüreceğiz ve çok daha ileri seviye-
lere çıkaracağımıza inanıyorum” şeklinde 
konuştu.

“TALEPLER DAHA HIZLI 
KARŞILANACAK”

Savunma sanayiinde yerli ve milli tasa-
rımın daha da ileri götürülmesinin önemi-
ne dikkat çeken Hulusi Akar, sözlerine şöy-
le devam etti: “Milli ve yerli sanayide anlamlı 
bir konuma sahip Gazi Fişek Fabrikası, Si-
lahlı Kuvvetlerimizin ihtiyacının karşılan-
ması bakımından gerçekten son derece 
önemli bir konuma sahip. O bakımdan bu 
özel ve anlamlı fabrikamıza artık yabancı 
makinalarla değil, yerli ve milli makinalar-
la hizmet getirmenin, üretim sağlamanın da 
anlamı ve önemi çok büyük. Bunun da öte-
sinde yabancı menşeili tezgahlara nazaran 
yerli ve milli tezgahlarla yapılan üretimle, 
üretimin yüzde 40 artması da bizim için ayrı 
bir gurur kaynağı. Yeni üretim hattı ile yer-
li ve yabancı tüm talepler daha hızlı karşıla-
nacak. Bunun da hem mali anlamda hem de 
güvenliğimiz bakımından önemli bir adım 
olduğunu belirtmek istiyorum.” 

DOSYA | MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ

Türkiye’nin ilk yerli ve milli 
yüksek çözünürlüklü yer 
gözlem uydusu İMECE’nin 
son montajı Milli Savunma 
Bakanı Hulusi Akar, Sanayi 
ve Teknoloji Bakanı Mustafa 
Varank ile Ulaştırma ve Altyapı 
Bakanı Adil Karaismailoğlu 
tarafından yapıldı.

Millî Savunma Bakanı Hulusi Akar, Sanayi 
ve Teknoloji Bakanı Mustafa Varank 
ile Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil 

Karaismailoğlu, ASPİLSAN’ı ziyaret ettiler.  
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“TÜRK SAVUNMA SANAYİİNİ 
ALMANYA’DA ÇOK İYİ KONUMA 

GETİRECEĞİZ”

GÖDDE GROUP KURUCU ORTAĞI NECAT ÇELİK:

G
ödde Group Kurucu Ortağı Ne-
cat Çelik, temel hedeflerinin Tür-
kiye’de istihdama katkı sağlayarak 
oluşturdukları Ar-Ge ekibiyle Tür-

kiye’nin silah sanayiindeki gücünü Avrupa’ya 
kanıtlamak olduğunu söyledi. Gödde Group’un 
Türk mühendisleri tarafından yüksek kali-
te standartlarında ürettiği ve zorlu testler-
den başarıyla geçen silahların, Almanya Polis 
Özel Birimi tarafından sipariş edildiğini belir-
ten Necat Çelik, Almanya’nın en değerli ve gü-
venilir kurumlarından biri olan Askeri Özel 
Birimi’ne de Türkiye’de üretilen silahları ta-
nıtarak sipariş talepleri aldıklarını kaydetti. 
Necat Çelik, Gödde Group olarak yenilikçi ve 
sağlamlığını belgelerle ispat ettikleri silahları, 
devletlerin polis ve askeri teşkilatları ve özel 
kurumlara ihraç ederek Türkiye’nin gücünü 
kanıtlamayı hedeflediklerini ifade etti. 

“TÜRK SAVUNMA SANAYİİNE 
İLGİ DEVAMLI ARTIYOR”

Gödde Group olarak Avrupa odaklı çalış-
malar gerçekleştirdiklerini belirten Necat 
Çelik, “Avrupa pazarında Türk savunma sa-
nayiiine olan ilgi her geçen gün artıyor. Ülke-
mizin prestiji ve güçlü yarınları için her za-
man çok çalışmak zorundayız. Bu sebeple 
her zaman daha iyiye ulaşmayı hedefleyen 
bir anlayış ile hareket etmeye çalışıyoruz. 
Uluslararası arenada yer almanın çeşitli zo-
runlu koşulları oluyor. Tüm bu koşulları ek-
siksiz olarak yerine getirmeli ve ülkelerin 
zorunlu kıldığı standartlara uygun olarak 
hareket etmeliyiz. Üretim süreçlerinde de 
bu standartları baz alarak hareket etme-
miz gerekir. Türk savunma sanayiinin daha 
iyi konumlara geleceğine inanıyoruz” dedi.

Gödde Group ekibinin 30 yıllık tecrübeye sa-
hip olduğunun altını çizen Necat Çelik, “Dün-
ya çapında bilinen ve saygın kuruluşlardan 
biri olan IMI şirketinin Almanya temsilciliği-

ni gerçekleştirdik. 2019 yılında aldığımız ka-
rarlar sonucu tüm temsilciliklerimizi sonlan-
dırıp, ülkemizin savunma sanayiine katkılar 
sağlamak adına çalışmalara başladık. İlk ola-
rak Türkiye’de üretilen av tüfeklerinden baş-
ladık. Üretim standartlarımızın Avrupa pazarı-
na uyumlu olmasını sağladık ve bu çalışmalar 
neticesinde Almanya Askeri Özel Birimlerine 
tanıtımlar gerçekleştirerek ilk siparişlerimi-
zi aldık. Ekibimiz aynı zamanda keskin nişancı 
tüfekleri konusunda da uzman. Bu tüfeklerle 
ilgili olarak da iki ülkenin danışmanlığını yürü-
tüyoruz” diye konuştu. 

“TÜRK TEKNOLOJİSİ GLOBAL 
ARENADA CİDDİYE ALINIYOR”

Türk teknolojisinin şu anda ulaştığı boyu-
tun global arenada yakından takip edildiğini 
söyleyen Necat Çelik, “Yazılım alanında ise 
genç ve başarılı çok iyi mühendislerimiz var. 
Umarım bu alanda çalışma gerçekleştirmek 
isteyen gençlerimizin sayısı artar. Mikroçip 
konusunda dışa bağımlı durumdayız. Eğer 
ihtiyacımız olan mikroçipleri yüzde 100 yer-
li olarak üretebilirsek o zaman uluslarara-
sı arenada dengeleri değiştiririz. Savunma 
sanayiindeki yerli ve milli üretimi takdirle 
karşılıyorum. Savunma sanayiimizin, özel 
sektör ile işbirliği içinde hareket ediyor ol-
masından dolayı da mutluyum. Çok doğru 
bir hamle olarak görüyorum. Uzun vadeli 
sağlam işbirlikleri ile çok iyi başarılara imza 
atılacağından hiç şüphem yok” dedi.

Necat Çelik, sözlerine şöyle devam etti: 

“Gödde Group olarak kısa vadeli planlarımız 
içerisinde Türkiye’de ürettiğimiz tüfeklerin 
satış hacmini genişletmek olarak bahsede-
bilirim. Özel sektöre ve devlet kurumlarına 
tüfeklerimizi tanıtıp siparişler almaya baş-
ladık. Uzun vadeli planlarımız arasında ise 
Türkiye’ye yatırım yapmak ve fişek gibi mü-
himmat ihtiyaçlarını karşılama düşüncemiz 
var. Ayrıca yatırımlarımız neticesinde ihra-
cat yapma hedeflerimiz de bulunuyor. Gön-
lümüzden geçen bir diğer husus ise Türk 
savunma sanayiini Almanya’da çok iyi ko-
numlara getirebilmek.”

NECAT ÇELİK: “Gödde Group olarak Avrupa’da silah satışı 
için gerekli olan izin ve lisansları sağlayarak, Türkiye’de 
üretilen silahları Avrupa piyasasına sunmayı başardık.” 

Gödde Group Kurucu Ortağı Necat Çelik, Avrupa pazarında 
Türk savunma sanayiine olan ilginin her geçen gün arttığını 
söyleyerek, “Türk savunma sanayiini Almanya’da çok iyi 
konumlara getirebilmeyi hedefl iyoruz” dedi.



www.ekovitrin.com   •   Temmuz 202032

“TÜRK SAVUNMA SANAYİİ 
ÖRNEK BAŞARILARA İMZA ATTI”

Savunma Sanayii Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, savunma sanayiinin 
diğer sektörler ve kamu yapılanmaları için örnek gösterilen başarılara 
imza attığını ve milletin gurur duyduğu seviyeye ulaştığını ifade etti. 

T
ürk savunma sanayii özellikle 
son yıllarda uygulanan yerli ve 
milli politikalarla dışa bağımlılık-
tan kurtulmayı başardı. Savun-

ma Sanayii Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, 
Türkiye’nin kendi özgün ürünlerini geliştir-
mesinin, üretmesinin ve başka ülkelere çö-
zümler sunarak onların ihtiyaçlarını kar-
şılamasının büyük önem taşıdığını söyledi. 
Türk savunma sanayiinin diğer sektörler 
ve kamu yapılanmaları için örnek gösteri-
len başarılara imza attığını ve milletin gurur 
duyduğu seviyeye ulaştığını belirten Prof. 
Dr. İsmail Demir, “Savunma sanayii alanında 
bağımlılık size ileride bir çelme olarak döne-
bilir. Milli ve yerli sanayii  derken kendi öz 
gücümüze güvenmenin ana taşlarını oluş-
turmayı hedefledik” dedi. 

“AR-GE’YE AYRILAN KAYNAĞIN 
CİROYA GÖRE EN YÜKSEK 
OLDUĞU SEKTÖRÜZ”

Savunma sanayiini geliştirmek için bir 
çok çalışma yaptıklarının altını çizen Prof. 
Dr. İsmail Demir, “Savunma sanayiimizin 
böylesine önemli noktaya gelmesinde en 
önemli faaliyet olan Ar-Ge çalışmaları-
na ayrılan kaynağın yine cirosuna göre en 
yüksek oran olan sektör durumundayız. 
Sektörümüzde 67 bin 239 kişilik istihdam 
rakamına ulaşmış bulunuyoruz” diye ko-
nuştu.

Prof. Dr. İsmail Demir, savunma sanayi-
inin küresel bir oyuncu olması gerektiğini 
ifade ederek, bu kapsamda sanayinin sür-
dürülebilirliği, büyümesi, kritik ve katma de-
ğerli ürünler öncelikli olmak üzere yerlileş-
me süreçlerine devam edilmesi konularının 
ön plana çıktığını kaydetti.

“YERLİ VE MİLLİ SAVUNMA 
SANAYİİ ÖNEMLİ”

Yerli ve milli savunma sanayiinin ülke sa       

vunmasının güçlü kılınması için önemli ol-
duğunu belirten Prof. Dr. İsmail Demir, bu 
kapsamda Başkanlık olarak sektöre yeni 
oyuncular kazandıracak Endüstriyel yet-
kinlik Değerlendirme ve Destekleme Prog-
ramı (EYDEP) ve Yetenek Envanteri (YETEN) 
portalıyla sektörü genişletme çalışmaları-
na hız kesmeden devam edeceklerini söz-
lerine ekledi.

SAVUNMA SANAYİİ BAŞKANI PROF. DR. İSMAİL DEMİR:

PROF. DR. İSMAİL DEMİR: “Savunma 
sanayiimizin böylesine önemli noktaya 
gelmesinde en önemli faaliyet olan Ar-

Ge çalışmalarına ayrılan kaynağın yine 
cirosuna göre en yüksek oran olan sektör 

durumundayız. Sektörümüzde 67 bin 
239 kişilik istihdam rakamına ulaşmış 

bulunuyoruz.”
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“MİLLİ VE YERLİ ÜRÜN
HASRETİNE SON VERDİK” 

Yılmaz Makina Genel Müdürü Hüseyin Yılmaz, “Kuruluşumuzdan bu yana milli mücadeleye 
ve milli gelişmeye önemli katkılar sağladık. Yerli ve milli fi şek üretim tezgahları üreterek, 
yurtdışı bağımlılığın ortadan kalkmasını sağladık. Yeni üretim hattı ile yabancı menşeili 

makinalara nazaran üretimi 3 kat artırdık” dedi.

Y
ılmaz Makina Genel Müdürü Hü-
seyin Yılmaz, 16 bin metrekarelik 
alanda gıda, ilaç, kimya, kozme-
tik ve savunma sanayii sektör-

lerine yönelik hizmet verdiklerini söyle-
di. 1979 yılında Yılmaz Makina San. ve Tic. 
Ltd. Şti. olarak faaliyete başladıkları bil-
gisini veren Hüseyin Yılmaz, Ar-Ge çalış-
maları, tasarım, üretim, montaj, yazılım ve 
otomasyon dahil olmak üzere 100’ü aşkın 
personelle anahtar teslim çözümler sun-
duklarını ifade etti. Yılmaz Makina’nın genç 
ve dinamik kadrosuyla, teknolojik gelişme-
lere açık, piyasa ihtiyaçlarına cevap vere-
bilen son teknolojisiyle ve kalite belgeleriy-
le hizmet verdiğini belirten Hüseyin Yılmaz, 
“Kuruluşumuzdan bu yana milli mücadele-
ye ve milli gelişmeye önemli katkılar sağ-
ladık. Özellikle savunma sanayiinde yurt-
dışına bağımlılığın kaldırılması ve milli 
ürünlerin geliştirilmesinde sanayicilerimi-
ze büyük roller düşüyor. Bu fikir ve bağlı-
lıkla firmamız, ülkemizde geliştirilmesi ve 
üretilmesi istenen mühimmat üretim tez-
gahlarının görevine gurur ile talip oldu. Fir-
mamız 5,56-7,62 kovan hattı üretimi proje-
si kapsamında ana yüklenici olarak kovan 
haddeleme presi, cep açma, markalama, 
büzme presi, tırnak açma son boy kes-
me tezgahı, kovan ebat muayene tezga-
hı, gözle muayene tezgahı ve aktarma sis-
temlerini tasarımından üretimine ve saha 
kurulumuna kadar MKEK Gazi Fişek Fabri-
kası’nda gerçekleştirdik. Milli Savunma Ba-
kanımız Hulusi Akar, açılış töreninde emeği 
geçenlere teşekkür ederek önemli bir adım 
atıldığını ifade etti. Bu sayede hem ürün 
hem de fişek üretim tezgahlarında yurtdışı 
bağımlılığının ortadan kalkmasını sağladık. 
Yeni üretim hattı ile yabancı menşeili maki-
nalara nazaran yerli ve milli tezgahlarımız 
ile üretim 3 kat arttı” dedi. 

“3 KITADA 40’DAN FAZLA ÜLKEYE 
İHRACAT YAPIYORUZ”

Türkiye’nin bu teknolojiyi üreten bir-
kaç ülkeden biri haline gelmesi ile mühim-
mat üretim hatlarının yurtdışı pazarlarına 
pazarlanmasının önünün açıldığını ifa-
de eden Hüseyin Yılmaz, “Tüm yerli ve mil-
li projelerin gerçekleşmesinde başta Sayın 
Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdo-
ğan’ın liderliği, desteği ve teşvikleri ile tüm 
Bakanlarımıza ve emeği geçen tüm sanayi-
cilerimize teşekkür ederiz. Yılmaz Makina 
olarak savunma sanayii kuruluşlarının da 
onaylı alt yüklenicisi konumunda yer ala-
rak bu kuruluşlara özel projelerinde des-

tek oluyoruz. Bu kapsamda roket, füze, 
silah sistemleri, araç üstü ekipmanlar, kay-
naklı gövde üretimleri, mühimmat parça-
ları ve silah parçaları başta olmak üzere 
üretim ve destek sağlıyoruz” diye konuştu.  

Tasarımını ve üretimini yaptıkları ma-
kineleri ve sistemleri 3 kıtada 40’dan faz-
la ülkeye ihracat ettiklerini bildiren Hüse-
yin Yılmaz, “Halen 3 kıtada 500’ün üzerinde 
makineyle dünyanın bir çok ülkesinde 24 
saat esaslı çalışıyoruz. Firmamız 7/24 bu 
fabrikalara teknik ve yedek parça desteği 
sağlıyor” şeklinde konuştu.

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar ve kuvvet 
komutanları, 11 Haziran 2020 tarihinde Gazi Fişek 
Fabrikası’nda Kovan hattının açılışını yaptı.

HÜSEYİN YILMAZ: “Yılmaz Makina, Ar-Ge çalışmaları, 
tasarım, üretim, montaj, yazılım ve otomasyon dahil 
olmak üzere 100’ü aşkın personeliyle anahtar teslim 
çözümler sunuyor.”  

YILMAZ MAKİNA GENEL MÜDÜRÜ HÜSEYİN YILMAZ:

 YILMAZ MAKİNA / MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ | DOSYA
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“DEVLET-SANAYİCİ İŞBİRLİĞİNDE 
ÖNEMLİ BİR BAŞARI SAĞLADIK”

YEPSAN SAVUNMA VE HAVACILIK 
YÖNETİM KURULU BAŞKANI ABDULLAH POLAT:

Türkiye’nin savunma ve havacılık sektörlerinde uluslararası anlamda güçlü platform üreticileri 
arasında yer aldıklarını söyleyen YEPSAN Savunma ve Havacılık Yönetim Kurulu Başkanı 
Abdullah Polat, devlet-sanayici işbirliğinde önemli bir başarıya imza attıklarını ifade etti.

Y
EPSAN Savunma ve Havacılık 
Yönetim Kurulu Başkanı Abdul-
lah Polat, özellikle son 20 yılda 
uygulanan millileştirme ve yer-

lileştirme sıkı politika ve devlet destekle-
ri ile Türkiye’nin uluslararası savunma ve 
havacılık sektörlerinde platform üreticile-
ri arasına katıldığını söyledi. Bu bağlamda 
Savunma Sanayii Başkanlığı’nın destekle-
riyle 2012 yılının 4’üncü çeyreğinde Baş-
kent Organize Sanayi Maliköy Ankara’da 
YEPSAN’ın faaliyetlerine başladığını belir-
ten Abdullah Polat, TUSAŞ’ın 2013 yılından 
itibaren verdiği yoğun destekler sayesin-
de üç yıl gibi kısa bir sürede uluslarara-
sı havacılık sektöründe onaylı bir üretici 
durumuna geldiklerini ifade etti. 2016 yı-
lına kadar üretim için ihtiyaç duyulan ka-
lite belgeleri olan başta AS-9100 Rev-D 
olmak üzere, Isıl İşlem, Fluorescent Penet-
rant Inspection gibi özel proseslere ait NA-
DCAP belgeleri ile TAI, Boeing ve Airbus gibi 
ana uçak üretici onaylarının da tamam-
landığını kaydeden Abdullah Polat, havacı-
lık ile birlikte savunma alanında da faaliyet 
gösteren YEPSAN’ın Askeri Fabrikalar Ge-
nel Müdürlüğü (AFGM) onayının yanı sıra 
NATO ve milli gizlilik belgeleriyle de askeri 
projelerde devletin ihtiyaçlarına cevap ve-
rebildiğini ifade etti.  

HAVACILIKTA YEPSAN MARKASI
Saç şekillendirme yetkinliğini, 30 yıl-

dır otomotiv sektöründen alan Yepsan’ın 
2017 yılından itibaren uluslararası hava-
cılık sektöründe tekrarlanabilir seviyede 
6 bin 500 farklı referansla yılda 1 milyon 
adet gerçekleştirdiği yüksek kaliteli üretim 
performansı ile markalaşma yolunda emin 
adımlarla ilerlediğini belirten Abdullah Po-
lat, ulaşılan bu seviyenin, Türkiye’nin hem 

mili projelerinde hem de uluslararası are-
nada güçlü bir marka olabilmesinde önem-
li katkı sağladığını söyledi. 

 
“BÜYÜMEYE DEVAM EDİYORUZ”

YEPSAN’ın devlet-sanayici işbirliğinin 
en güzel örneklerinden birisini oluştur-
duğuna değinen Abdullah Polat, Gökbey, 
Atak helikopterleri ile Hürkuş, A400M vb. 
uçaklarına ait gövde/sac-metal parçaları-
nın üretimi ile başlayan bu yolculuğa, ana 
uçak üreticileri onaylarının da tamamlan-
ması sonrasında TUSAŞ aracılığı ile Boeing 

ve Airbus yolcu uçaklarına seri parça üre-
terek devam ettiklerini vurguladı.

“SEKTÖRDE KALİTE HAYATİ 
DERECEDE ÖNEMLİ”

2017 yılında Boeing ve Airbus tarafından 
başlanılan birinci derecede tedarikçi/üre-
tici programının tamamlanmasıyla 2021 
yılından itibaren direkt olarak ana üreti-
cilere üretim yapabilecek seviyeye ulaş-
tıklarına dikkat çeken Abdullah Polat, “TU-
SAŞ-YEPSAN stratejik işbirliği ile havacılık 
sektöründe ulaşılan başarının etkinlikle 
kullanılması ve ekonomik olarak geri dö-
nüşünün sağlanması adına uluslararası 
pazara açılım yapılması zorunlu. Sektörde 
kalite hayati derecede önemli. Buna ilave 
olarak tedarik, üretim ve sevk esnasında 
herhangi bir gecikmenin yaşanma olasılığı 
bile sektörde ciddi derecede sorunları be-
raberinde getirebiliyor. Dolayısıyla doğası 
gereği çok kırılgan olan havacılık sektörü-
nün her basamağında çok dikkatli olunma-
sı gerekiyor” şeklinde konuştu.

YEPSAN, Gökbey Atak helikopterleri ile Hürkuş, 
A400M vb. uçaklarına ait gövde/sac-metal 

parçalarının üretimi ile başlayan yolculuğuna, 
ana uçak üreticileri onaylarının da tamamlanması 

sonrasında TUSAŞ aracılığı ile Boeing ve Airbus yolcu 
uçaklarına seri parça üreterek devam ediyor.   

ABDULLAH POLAT: “Sektörde kalite hayati derecede 
önemli. Buna ilave olarak tedarik, üretim ve sevk 

esnasında herhangi bir gecikmenin yaşanma 
olasılığı bile sektörde ciddi derecede sorunları 

beraberinde getirebiliyor. Dolayısıyla doğası 
gereği çok kırılgan olan havacılık sektörünün her 

basamağında çok dikkatli olunması gerekiyor.”

DOSYA | MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ / YEPSAN
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TUSAŞ / MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ | DOSYA

“DİJİTAL GELİŞMELERİ 
YAKINDAN TAKİP EDİYORUZ”
Türk Havacılık ve Uzay Sanayii (TUSAŞ) Genel Müdürü Temel Kotil, yerli ve milli imkânlarla 

havacılık ve savunma alanında geliştirdikleri projelerin kamuoyunda daha iyi bilinmesi 
amacıyla dijital alandaki gelişmeleri yakından takip ettiklerini söyledi. Kotil, savunma ve 

havacılık sanayii ekosisteminde ilk olarak ʻSanal Gerçeklik’ ve ʻArtırılmış Gerçeklik’ hangar 
tur uygulamalarını hayata geçirdiklerini kaydetti. 

T
ürk Havacılık ve Uzay Sanayii 
(TUSAŞ) havacılık ve savunma 
alanında öncü ve lider vasfını 
perçinlemeye devam ediyor. TU-

SAŞ, tasarım ve üretimini gerçekleştirme-
nin yanı sıra dünyanın yakından takip et-
tiği platformlarını kamuoyuna daha iyi 
tanıtmak için dijital bir projeye imza attı 
ve ürünlerini mobil uygulama üzerinde bir 
araya getirdi.  Savunma sanayii şirketle-
ri arasında bir ilki daha gerçekleştiren TU-
SAŞ, mobil uygulama ile kullanıcılarına sağ-
ladığı sanal hangar turu deneyimi yanında 
Artırılmış Gerçeklik sayesinde kullanıcıla-
rın görecekleri özgün ürünlerle birlikte öz 
çekim yapma imkânı da tanıyor. Android ve 
IOS tabanlı telefonlardan ücretsiz indirilebi-
len uygulama sayesinde kullanıcılar; Anka, 

Atak, Gökbey, MMU ve Hürkuş gibi birçok 
ürünü yakından inceleyebiliyor. 

“TEKNOLOJİYİ YAKINDAN 
TAKİP EDİYORUZ”

TUSAŞ Mobil uygulama hakkında konu-
şan TUSAŞ Genel Müdürü Prof. Dr. Temel 
Kotil, “Ar-Ge’de ülkemizin lider şirketleri 
arasında yer alıyoruz. Teknolojiyi yakından 
takip ediyor, yapay zekâ başta olmak üzere 
dijital dünyadaki gelişmelere yatırım yapı-
yoruz. Devletimizin ve milletimizin destek-
leri ile dünyanın ilk 100 havacılık ve savun-
ma şirketleri arasında yer alan şirketimizde 
tasarım ve üretimini gerçekleştirdiğimiz 
ürünlerimizi mobil platformlara taşımanın 
heyecanı içerisindeyiz” dedi.

TUSAŞ, sabit ve döner kanatlı hava plat-

formlarından insansız hava araçları ve 
uzay sistemlerine kadar entegre havacılık 
ve uzay sanayi sistemlerinin tasarım, geliş-
tirme, modernizasyon, üretim, entegrasyon 
ve yaşam döngüsü destek süreçlerinde Tür-
kiye’nin teknoloji merkezi konumunda olup; 
havacılık, uzay ve savunma sanayiinde kü-
resel oyuncular arasında yer alıyor.

TUSAŞ GENEL MÜDÜRÜ TEMEL KOTİL:
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“SAVUNMA SANAYİİNDE YERLİ 
VE MİLLİ ÜRETİM YAPIYORUZ”

KARMETAL AŞ KURUCU BAŞKANI CİHANGİR BAYRAMOĞLU:

Karmetal AŞ Kurucu Başkanı Cihangir Bayramoğlu, Türkiye savunma sanayiine yönelik uçak, 
tank, top, havan, otomatik silahlar ve roketlerin mühimmat tamamlayıcı ürünleri ile ilgili yerli 

ve milli üretim gerçekleştirdiklerini söyledi. 

İ
stanbul ve Kırıkkale olmak üzere iki 
şehirde 80 çalışan ile 10 bin metre-
kare açık ve 4 bin metrekare kapalı 
alanda yerli ve milli üretim yaptıkla-

rını belirten Karmetal AŞ Kurucu Başka-
nı Cihangir Bayramoğlu, savunma sanayii-
ne yönelik uçak, tank, top, havan, otomatik 
silahlar ve roketlerin mühimmat tamam-
layıcı ürünleri ile ilgili üretim gerçekleş-
tirdiklerini ifade etti. Karmetal AŞ’nin 1998 
yılında kurulan, sürekli yatırım yaparak 
savunma sanayiinde mühimmat tamam-
layıcı ürün çeşitliliğiyle Türkiye ve dünya-
da aynı çatı altında üretim yapan tek firma 
olduğunu söyleyen Cihangir Bayramoğlu, 
“CNC talaşlı imalat, 10 tondan 300 tona ka-
dar kalıp ile presli sac şekillendirme, özel 
dikiş, punta, argon ve gaz altı kaynaklı ima-
latlar, boru, dolu çubuk, yassı sac kesim ve 
büküm işlemleri, yüzey kaplama işlemle-
ri, yaş ve elektrostatik boyama, kalite kont-
rol üniteleri ile yaklaşık 65 parça teknolojik 
makinalar ile askeri standartlarda üretti-
ğimiz ürünleri ülkemiz güvenlik güçlerine 
tedarik ediyoruz. Bunun yanında, Ar-Ge, ta-
sarım ve ürün geliştirme faaliyetlerini yü-
rütüp, sektörde yenilikçi çalışmalarımızla 
yatırım faaliyetlerine hız kesmeden devam 
ediyoruz. Ür-Ge faaliyetleri ile şirket içi ve-
rimlilik çalışmalarını sıkı takip ediyoruz ve 
bu konudaki disiplinimizi devam ettiriyo-
ruz” dedi. 

“YURTDIŞI FUARLARDA ÜLKEMİZİ 
BAŞARIYLA TEMSİL ETTİK”

Cihangir Bayramoğlu, sözlerine şöyle 
devam etti: “Milli Tesis Güvenlik ve NATO 
Tesis Güvenlik belgelerine sahip sektör-
de sayılı firmalardanız. Bunun yanında ül-
kemizin ihracat verilerine katkı sağlamak 
amacı ile 2018’de başlattığımız yurtdışına 
açılım hamlesi ile alanında en önemli fu-

arlardan olan IDEF-İs-
tanbul ve ARMY-Mos-
kova olmak üzere bir 
çok fuara katılımcı ola-
rak katıldık ve ülkemi-
zi başarıyla temsil et-
tik. Karmetal olarak 
ülkemizin dünyada sa-
vunma sanayiinde lider 
ülkeler arasına girme-
sinde maddi ve mane-
vi tüm imkanlarımızla yıl-
madan, yorulmadan, sabır, 
istikrar ve kararlılıkla yola 
çıktık ve bu yolda ülkemizin çı-
karları doğrultusunda hareket et-
mekten onur duyuyoruz.”

ÖZEL RÖPORTAJ | M. YASİR BAYRAMOĞLU

CİHANGİR BAYRAMOĞLU: “Milli Tesis Güvenlik ve NATO Tesis 
Güvenlik belgelerine sahip sektörde sayılı fi rmalardanız. 
2018’de başlattığımız yurtdışına açılım hamlesi ile alanında 
en önemli fuarlardan olan IDEF-İstanbul ve ARMY-Moskova 
olmak üzere bir çok fuara katılımcı olarak katıldık ve 
ülkemizi başarıyla temsil ettik.”

arlardan olan IDEF-İs-
tanbul ve ARMY-Mos-
kova olmak üzere bir 
çok fuara katılımcı ola-
rak katıldık ve ülkemi-
zi başarıyla temsil et-
tik. Karmetal olarak 
ülkemizin dünyada sa-
vunma sanayiinde lider 
ülkeler arasına girme-
sinde maddi ve mane-
vi tüm imkanlarımızla yıl-
madan, yorulmadan, sabır, 
istikrar ve kararlılıkla yola 
çıktık ve bu yolda ülkemizin çı-
karları doğrultusunda hareket et-

2018’de başlattığımız yurtdışına açılım hamlesi ile alanında 
en önemli fuarlardan olan IDEF-İstanbul ve ARMY-Moskova 
2018’de başlattığımız yurtdışına açılım hamlesi ile alanında 
en önemli fuarlardan olan IDEF-İstanbul ve ARMY-Moskova 
2018’de başlattığımız yurtdışına açılım hamlesi ile alanında 

olmak üzere bir çok fuara katılımcı olarak katıldık ve 
ülkemizi başarıyla temsil ettik.”
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“MİLLİ VE YERLİ SAVUNMA 
SANAYİİ TÜRKİYE’NİN
EN ÖNEMLİ KOZU”

MÜSİAD SAVUNMA SANAYİ ORTAKLIKLARI 
KOMİTESİ BAŞKANI M. YASİR BAYRAMOĞLU: 

“Savunma harcamalarının ekonomiyi olumsuz etkilememesi savunma 
ürünleri ihracatının en azından ithalatı karşılar hale gelmesiyle mümkün. 

Bu ise ancak güçlü bir ulusal savunma sanayiinin varlığı ile mümkün 
oluyor. Milli ve yerli savunma sanayii ülkemizin en önemli kozu.”

T
ürkiye savunma sanayii özel-
likle son 10 yılda başlatılan yer-
li ve milli politikalarla gerek yur-
tiçinde gerekse dünyada önemli 

bir yere geldi. Dışa bağımlılıktan kurtula-
rak kendi üretimini kendisi gerçekleştiren 
Türkiye’nin savunma sanayiinde önem-
li hedefleri bulunuyor. Dünyada ilk 100 sa-
vunma sanayii firması arasında 5 Türk fir-
ması bulunuyor, bu sayının yakın zamanda 
6’ya çıkması öngörülüyor. Türkiye’nin en 
önemli kozlarından birisini kuşkusuz güç-
lü bir milli ve yerli savunma sanayii oluştu-
ruyor. MÜSİAD’a bağlı oluşturulan Savun-
ma Sanayi Ortaklıkları Komitesi bu alanda 
önemli çalışmalara imza atıyor. Müstakil 
Sanayici ve İşadamları Derneği (MÜSİAD) 
Savunma Sanayi Ortaklıkları Komitesi 
Başkanı M. Yasir Bayramoğlu, milli savun-
ma sanayii alanında yaptıkları çalışmaları 
Ekovitrin’e anlattı.

MÜSİAD Savunma Sanayi Ortaklıkla-
rı Komitesi’nin kuruluş amacı ve bugü-
ne kadar kaydettiği aşamaları anlatır mı-
sınız?

Öncelikle MÜSİAD olarak tazelenme sü-
reci verdiğimiz yeni dönemde komiteleri-
mizi oluştururken daha önce yerli ve milli 
üretim üst kurulu altında faaliyet göster-
diğimiz savunma sanayii alanındaki faali-
yetlerimizi, yeni dönemde oluşturduğumuz 
Savunma Sanayii Ortaklıkları komitemizde 
gerçekleştiriyoruz. Her şeyden önce özel-

likle son 10 yılda istiklalimizi ve istikbali-
mizi etkileyen bir sektörden bahsediyoruz. 
Coğrafi konumumuzdan kaynaklı bir avan-
tajımız olsa da, tarihin milletimize yükledi-
ği misyon da bizi bu sektörde güçlü olmak 
zorunluluğuna getiriyor. Güçlü bir milli ve 
yerli savunma sanayii ülkemizin en önemli 

ÖZEL RÖPORTAJ | M. YASİR BAYRAMOĞLU

M.YASİR BAYRAMOĞLU: “YERLİ VE MİLLİ SAVUNMA 
SANAYİİ İÇİN MÜCADELE VERİYORUZ”
“Geçmiş dönemde ülkemizin savunma sanayii 
alanında sağlam bir konumda olmasını istemeyenler 
bir çok engel çıkardı. Fakat günümüze baktığımızda 
özellikle son 10 yılda devlet tarafından desteklenen 
ve topyekün yerli savunma sanayii için mücadele 
eden bir oluşum hakim oldu.”
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kozu, burada birilerinin taşın altına sadece 
eliyle değil gövdesiyle girmesi gerekiyordu. 
Bizler de üyelerimizin yıllardır süren sa-
vunma sanayii sürecini hem bir araya ge-
tirmek hem de yapılacak potansiyel proje 
ortaklıkları başta olmak üzere güçlerimi-
zi birleştirmek, ortaya bir sinerji çıkarmak 
ve her şeyden önce yerli ve milli olabilme 
misyonu ile bir araya geldik. Faaliyetlerimi-
zi bu çerçevede yürütüyoruz. Komite ola-
rak daha yeniyiz ancak gücümüze inanıyo-
ruz. Pandemi sürecine kadar Türkiye’nin 
çeşitli bölgelerinden komite üyelerimiz ol-
masından ötürü yavaşlayan toplantı grafi-
ğimiz, bu süreçte online olarak daha hızlı 
ilerledi ve kolaylaştı, rutin toplantılarımızı 
gerçekleştirdik. Bu süreçte yapısal bir ça-
lışma içerisine girdik ve inşallah yakın za-
manda sektörün sıkıntılarını çözecek, bü-
rokrasi ve maliyeti firmalarımız nezdinde 
azaltacak bir çalışmaya giriyoruz. 

“SAVUNMA SANAYİİ İLE 
AKTİF ÇALIŞAN 130 ÜYE 
FİRMAMIZ VAR”

Komitenize üye kaç firma yer alıyor, bu 
firmaların faaliyet alanları neler? Üye fir-
malarınızın milli savunma sanayiindeki 
yeri ve gelişimindeki katkıları neler oldu?

130 üye firmamız savunma sanayii sek-
törü ile aktif çalışma içerisinde. Dediğim 
gibi içinde alt yüklenici olan, hizmet veren, 
danışmanlık yapan ve nihai üretim yapan 
üyelerimiz de var. Bu farklılık aslında MÜ-
SİAD’ın gücü. Makine ve imalat yoğunluk-
ta olmak üzere yazılım ve elektronik sek-
töründe de faaliyet gösteren üyelerimiz 
var. Bugün taktik tekerlekli araçlar, zırh-
lı araçlar ve milli tankımız Altay projesinde 
yer alan BMC, sektöre hizmet veren kara 
araçlarına özgün motorlar üreten Tümo-
san, özellikle insansız kara araçlarında 
sektörde kendini kanıtlamış ve teslimatla-
rına devam eden Katmerciler, ilk özel sek-
tör mühimmat yatırımı olan ve ürünleri-
ni dünyanın her kıtasına gönderen üyemiz 
Turaç, haberleşme-siber güvenlik ve mo-
delleme-simülasyon teknolojilerinde faali-
yet gösteren Ctech, askeri kontrol ünitele-
rini üreten ve otonom araçlar konusunda 
üretim yapan Sasantek, uçak-tank-top ve 
otomatik silah gruplarında mühimmat ta-
mamlayıcı ürünler üreten Karmetal, ha-
vacılık ve uzay sektörüne kritik parçaları 
üreten ve dünyada kabul gören sertifika ve 
belgelere sahip KPA ve Yepsan SSH, drone 
teknolojileri alanında sektörün en kıdemli-
si Altınay Havacılık, mühimmat üretim hat-
ları kuran Yılmaz Makina, patlayıcı sektö-
ründe faaliyet gösteren Midyat Patlayıcı ve 

daha bir çok hava, kara araçlarında faali-
yet gösteren üyelerimiz var ki hepsi yerli 
ve milli sektörün oluşmasında can damarı 
vazifesi görüyor. 

“BİR FUAR ORGANİZE ETMEYİ 
HEDEFLİYORUZ”

MÜSİAD Savunma Sanayi Ortaklıkla-
rı Komitesi olarak kısa ve uzun vadedeki 
hedefleriniz nelerdir?

Savunma sanayiine iş yapan firmala-
rın nihai müşteri kitlesi tabi ki Türk Silah-
lı Kuvvetleri başta olmak üzere, müttefik 
ve dost ülkelerdeki silahlı kuvvetleri de ek-
lersek aslında müşteri portföyü olarak kı-
sıtlı bir alanda mücadele ediyoruz. Bu du-
rum bizlere yapısal değişiklik yapmamız 
gerekliliğini gösterdi. Kuracağımız yeni ya-
pıya hem Ar-Ge faaliyetlerini takip ettiği-
miz ayrıca firmalarımızın yurtiçi referans-
ları ile yurtdışındaki müşterilere direkt 
temas edebileceği bir çalışma yapıyoruz. 
Böylelikle hedefimiz MÜSİAD üyesi KOBİ’le-
rimizin savunma sanayii konusunda üret-
tiği ürünlerin bir kataloğunu oluşturmak 
ve bir pazarlama şirketi ile bürokrasiyi de 
azaltarak daha hızlı, etkin bir pazarlama 
ağı kurmak. Bu sayede belge, prosedür, pa-
zarlama ve bunun gibi zaman ve maddi ka-
yıpların önüne bu birleşmiş yapı geçecek, 
yurtdışına açılmayı düşünen KOBİ’lerimi-
ze bu konuda önayak olacağız. Burada he-
defimiz öncelikle global tedarik sistemine 
dahil olabilmek ve sürdürülebilir bir teda-
rikçi konumuna gelmek. Detaylarını henüz 
oluşturduğumuz modelde, girişimci-yatı-
rımcı tarafı da olacak, Ar-Ge tarafı da ola-
cak. Görev aldığımız bu dönemde yapmayı 
düşündüğümüz en önemli projelerden biri 
de sektörün hitap ettiği ithal ikame ürünle-
rin yerlileştirilmesi adına bir fuar organize 
etmek ve tüm yetkili birimlerin ithal olarak 
aldığı ürünleri orada sergilemek.

SAVUNMA SANAYİİ 
İHRACATI ARTIYOR: 

“Sektörün ihracat trendi hızlı 
bir şekilde artış gösteriyor. 

10 yıl önce 200 milyon dolar 
seviyesinde olan ve geçen yıl 

2 milyar dolar seviyesinde 
seyreden ihracat bu yıl 3 

milyar dolara çıktı. Bu ciddi 
bir artışa tekabül ediyor. 
Yine körfez ülkeleri, ABD 
ve Avrupa ülkeleri başta 

olmak üzere ciddi bir işbirliği 
içerisindeyiz. Bu durum 

gelecek adına umut verici.”
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“ÖZELLİKLE SON 10 YILDA YERLİ 
SAVUNMA SANAYİİ GELİŞİYOR” 

Milli savunma sanayiimizin geçmiş dö-
nemlerini de analiz ederek bugün ulaştı-
ğı konumu nasıl değerlendiriyorsunuz? 

Geçmiş dönemde ülkemizin savunma 
sanayii alanında sağlam bir konumda ol-
masını istemeyenler bir çok engel çıkardı. 
Fakat günümüze baktığımızda özellikle son 
10 yılda, devlet tarafından desteklenen ve 
topyekün yerli savunma sanayii için müca-
dele eden bir oluşum hakim oldu. Şu anda 
sadece Savunma Sanayii Başkanlığı’nın 
(SSB) yürüttüğü proje bütçesi 60 milyar do-
ların üzerinde ve proje sayısı 700’leri aş-
mış durumda. Bu projelerin içinde her kap-

samda proje mevcut, 40 mm bomba atar 
projesi, korvet sınıfı gemi, çok maksatlı 
Amfibi gemisi, MK serisi bombaların üre-
tim projesi ve bana göre asrın projesi hatta 
SSB’nin nişane projesi MMU (Milli Muharip 
Uçağı) projesinin yürütülmesi ve destek-
lenmesi bizlere ayrı bir heyecan katıyor. Bu 
projelere yetkililer kadar millet de sahip çı-
kıyor ve takip ediyor.

“SEKTÖRÜN İHRACAT TRENDİ 
HIZLI BİR ŞEKİLDE ARTIŞ 
GÖSTERİYOR”

Milli savunma sanayimizin ihracata 
ve ekonomiye katkıları konusunda neler 
söylemek istersiniz?

Özellikle ülkemizin bulunduğu konum ve 
sınır olan ya da olmayan diğer devletler ile 
olan geçmiş ilişkileri göz önüne alındığın-
da bu harcamaların vazgeçilemez olduğu 
bir gerçek olarak karşımıza çıkıyor. Savun-
ma harcamalarının ekonomiyi olumsuz et-
kilememesi savunma ürünleri ihracatının 
en azından ithalatı karşılar hale gelmesiyle 
mümkün. Bu ise ancak güçlü bir ulusal sa-
vunma sanayiinin varlığı ile mümkün oluyor.

Sektörün ihracat trendi hızlı bir şekilde 
artış gösteriyor. 10 yıl önce 200 milyon do-
lar seviyesinde olan ve geçen yıl 2 milyar 
dolar seviyesinde seyreden ihracat bu yıl 3 
milyar dolara çıktı. Bu ciddi bir artışa teka-
bül ediyor. Yine körfez ülkeleri, ABD ve Av-
rupa ülkeleri başta olmak üzere ciddi bir 
işbirliği içerisindeyiz. Bu durum gelecek 
adına umut verici.

2019 yılı verilerine göre sektörün toplam 
aldığı siparişlerde bir önceki yıla göre yüz-
de 12,56 oranında azalma oldu. Toplam alı-
nan siparişler 2018 yılında 12 milyar 204 
milyon dolar iken 2019 yılında 10 milyar 671 
milyon dolar seviyesinde ancak bu durum 
bizi hedefimizden şaşırtmıyor. Bu sipariş-
lerin ciroya dönmesi ve artan yeni sipariş 
trendi önümüzdeki dönemlerde ihracat ra-
kamlarının artacağına işaret ediyor. Tabi 
burada siyasi konjonktürü ve salgın gibi 
mücbir sebepleri göz önünde bulundurma-
mız gerekiyor ki Mart ayında ihracatımızın 
geçen senenin aynı ayına göre azaldığını 
gözlemliyoruz. ABD örneğinde yaşadığımız 
gibi siyasi sebeplerden ötürü siparişlerin 
ve işbirliklerinin fazlası ile kırılgan oldu-
ğu bir sektörden bahsediyoruz. Buna rağ-
men gelinen noktada dünyada ilk 100 sa-
vunma sanayii firması arasında 5 firmamız 
bulunuyor, yakın zamanda 6’ya çıkacağını 
öngörüyoruz. Bu listede Amerika Birleşik 
Devletleri, Çin, Rusya ve İngiltere’nin büyük 
pay aldığı görülüyor. Bizlerin de devler ligi-
ne çıkıp sektörde söz sahibi olmamız için 
yakın zamanda 15 firmamızı ilk 100 firma 
içine alabilecek hedef ve stratejileri geliş-
tirmemiz gerekiyor.

“VERİLEN HER GÖREVE 
HER DAİM HAZIRIZ”

Savunma sanayiinde dışa bağımlılığın 
büyük ölçüde azalması ve yerli ve milli 
teknolojilerin gelişmesini nasıl değerlen-
diriyorsunuz? 

Savunma sanayiini konuşurken bu sek-
törü sadece silah, mühimmat, elektronik 
sistemler kalıbına sığdırmak yanlış olur. 
Burada siber güvenlikten tutun, gıda, özel-
likle tekstil sektörünü ilgilendiren birçok 
sektör aslında savunma sanayiinin bir par-

DÜNYADA İLK 100 FİRMA İÇİNDE 5 TÜRK FİRMASI 
VAR: “Gelinen noktada dünyada ilk 100 savunma sanayii 

fi rması arasında 5 fi rmamız bulunuyor, yakın zamanda 
6’ya çıkacağını öngörüyoruz. Bu listede Amerika Birleşik 
Devletleri, Çin, Rusya ve İngiltere’nin büyük pay aldığı 

görülüyor. Bizlerin de devler ligine çıkıp sektörde söz sahibi 
olmamız için yakın zamanda 15 fi rmamızı ilk 100 fi rma içine 

alabilecek hedef ve stratejileri geliştirmemiz gerekiyor.”

ÖZEL RÖPORTAJ | M. YASİR BAYRAMOĞLU
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çası ve olmak zorunda. Burada en önem-
li faktör devletimizin bu yöndeki tutumu ve 
arzusu oldu. Yoksa müteşebbislerimiz za-
ten on yıllardır bu konuda hevesli, azimli ve 
girişken. Biz sanayiciler olarak verilen her 
göreve her daim hazırız. Bizim sanayimiz-
de bürokrasi olmaz, hesap olmaz. Ülkemiz 
savaşa girer, bizler savunma sanayii firma-
ları olarak evimizden kalkar gider, fabrika-
mızı açarız, devletimize milletimize hizmet 
için sorgusuz sualsiz çalışırız. Bizler MÜ-
SİAD ailesi olarak bunu şiar edindik. İlke-
lerimizden vazgeçmeyerek devletimiz biz 
sanayicilere destek olduğu ve sipariş ver-
diği sürece bu ivme artarak devam edecek.

“TÜRKİYE SAVUNMA 
SANAYİİNDE DÜNYADA 
ÖNEMLİ BİR YERE GELDİ”

Milli ve yerli savunma sanayiinin ge-
lişmesinde devlet ve özel sektörün rolü 
ne oldu?

Devlet özellikle 1974 Kıbrıs Barış Hare-
katı’nda uygulanan ambargolar vesilesi ile 
sektörde yerli üretimin ne kadar önem-
li olduğunun farkına vardı ve önemli adım-
lar attı. Bu süreçten sonra vakıf şirketle-
rinin faaliyetlerini görüyoruz. Daha sonra 
devlet eliyle silah fabrikaları kurularak 
özel sektöre devredildi. 1983 yılından son-
ra yeni atılımlar geldi ve son 10-15 yıl için-
de ise devlet özel sektörü çok fazla önem-
sedi ve özel sektörün üretimi bu dönemde 
çok hızlı bir artış gösterdi. Devletimizin de 
bu konuda önünde bir çok engel çıktı. Ka-
lıplaşmış ve paslanmış savunma sanayii 
bürokrasisini günden güne çalışır hale ge-
tirdi ve getiriyor. Yıllar önce savunma sa-
nayiinde 56 olan firma sayısının şu anda 
bin 500 civarında olması da bu durumun 
olumlu bir yansıması olarak okunabilir. Bu 
durum sektörde ülkemizi dünya sıralama-
sında önemli bir yere getirdi. Özel sektör 
savunma sanayiinde istekli ve yatırım ya-
pıyor, milli ve yerli duruşu ile de ülkenin 
ihracatına, istikbaline, istiklaline, istihda-
mına da ciddi katkı sağlıyor ve sağlamaya 
devam ediyor.

Bugün gelinen nokta sizce yeterli mi? 
İleriye yönelik olarak neler yapılmalı? Bu 
konuda düşünceleriniz nelerdir? 

Savunma sanayiimiz son dönemde 
önemli gelişmeler kaydetti. Gelinen nokta 
hem milli sanayimiz hem de ülkemiz için 
gurur verici. Ancak bu durumla yetinme-
meli ve yeterli görmemeliyiz. Kendini sü-
rekli yenileyen sektöre ayak uydurmalı ve 
durmadan kararlılık ile çok yoğun şekilde, 
yılmadan, yorulmadan çalışmalıyız. Uzun 

soluklu bir macera aslında savunma sa-
nayii, sabretmeli ve her yapılan yanlışımızı 
tecrübe hanesine yazmalıyız.

Askeri kurum ve vakıf şirketlerinin alım 
sisteminin değişmesi gerektiğine inanıyo-
ruz. Yeni modelde firmaların sürece iha-
leci değil, proje paydaşı olarak dahil olma-
sı gerektiği aşikar. Açık ihale usulü alım 
sisteminden vazgeçilmeli. Şirketlerimizin 
yetenekleri tespit edilip 5-10 senelik alım 
programları firmalara verilmeli ve yatırım 
finansmanı proje karı karşılığında devlet 
birimleri tarafından finanse edilmeli. Bu-
rada amaç hızlı şekilde ithal ikamenin sağ-
lanması ve firmalarımıza ek maliyet getiril-
memesi. Firma sadece işine odaklanmalı. 
Tabi ki bu durumda ciddi bir denetim me-
kanizması yine sanayileşme ile ilgilenen 
devlet mekanizması tarafından kurulmalı.

“SAVUNMA SANAYİCİLERİ, 
ÜLKENİN 7/24 GÖREVE 
HAZIR NEFERLERİ”

Özellikle vurgulamak istediğiniz bir 
mesajınız var mı?

Bugün yeni dünya düzeninin kuruldu-
ğuna tanıklık ettiğimiz bir dönemden geçi-
yoruz. Ülkeler, bu yeni düzende kendilerini 
konumlandırırken, farklı stratejileri devre-

ye sokuyor; her ülke, en güçlü olduğu ala-
nı koz olarak değerlendiriyor. Türkiye bu 
anlamda en avantajlı ülkelerden biri; çün-
kü bizim yetkinlik alanımız, dolayısıyla ko-
zumuz çok fazla. Coğrafi konumumuzdan 
kaynaklı bir avantajımız sözkonusu; fakat 
bu avantaj bizleri, olası dezavantajlara kar-
şı da önlem almaya, dolayısıyla güçlenme-
ye yönlendiriyor. İşte bu noktada elimizi 
güçlendirecek en önemli sektör, savunma 
sanayii. Milli ve yerli bir savunma sana-
yii. Biliyoruz ki, güçlü bir savunma sana-
yii, ülke savunmasının garantilerinden biri. 
Biz MÜSİAD olarak devletimizin ve milleti-
mizin çıkarının olduğu ‘’er meydanı’’ndaki 
konumumuz belli. En öndeyiz, müteşebbi-
siz, girişimciyiz, ruhumuz var ve sahadayız. 
Bize verilen her görevi, her sorumluluğu-
muzu devletimiz ile kafa kafaya vererek ge-
ce-gündüz çalışarak gerçekleştirecek kud-
rete sahibiz. Bu inancımız var. 

Bu ülkenin savunma sanayicileri, ülkesi 
için 7/24 göreve hazır neferleri. Sektörün 
zorluğunu bir kenara koyarsak, her firma-
mızın her sektörün mutlaka savunma sa-
nayiine üretim yapabilecek bir alanı var. 
Bugün gıda sektöründen tutun, ahşap sek-
törü de dahil olmak üzere her sektörün sa-
vunma sanayiinden alabilecek bir payı var. 
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KATMERCİLER’İN ÜRETTİĞİ
KIRAÇ GÖRÜCÜYE ÇIKTI

K
atmerciler tarafından üretilen 
Yeni Nesil Kriminal İnceleme Ara-
cı’nın (KIRAÇ) anahtar teslim ve 
tanıtım toplantısı gerçekleştiril-

di. Emniyet Genel Müdürlüğü Kriminal Daire 
Başkanlığı tarafından düzenlenen, Savunma 
Sanayii Başkanı İsmail Demir ve Katmerci-
ler Yönetim Kurulu Başkanı İsmail Katmer-
ci’nin de katıldığı törende konuşan İçişleri 
Bakanı Soylu önemli açıklamalar yaptı. “Hu-
zur, asayiş ve güven herkese lazım” diyen 
ve bu doğrultuda gereken her türlü adımın 
kararlılıkla atıldığını anlatan Soylu, KIRAÇ 
gibi ileri teknolojiye dayalı ürünlerle Emni-
yet Güçlerinin kabiliyetinin geliştirildiğini be-
lirterek, üretici firma olarak Katmerciler’e 
teşekkürlerini dile getirdi. Tören sırasında 
İçişleri Bakanı Soylu ile birlikte sahneye çı-
kan ve bir anahtarı görevliye teslim eden İs-
mail Katmerci ise tören sonrası yaptığı açık-
lamada, geliştirdikleri özgün araçla Emniyet 
Genel Müdürlüğü’nün çalışmalarını kolay-
laştırmaktan gurur duyduklarını belirterek, 
KIRAÇ’ın dünya çapında örnek bir araç ol-
duğunu vurguladı. Savunma alanında pek 
çok projenin hayata geçirilmesinde kritik rol 
üstlenen Cumhurbaşkanlığı Savunma Sa-

nayii Başkanlığı tarafından başlatılan proje 
kapsamında geliştirilen KIRAÇ, Emniyet Ge-
nel Müdürlüğü Kriminal Daire Başkanlığı’nın 
faaliyetlerini hızlı ve etkin bir şekilde gerçek-
leştirmesine yardımcı olmak üzere Katmer-
ciler tarafından özgün olarak tasarlanan ve 
üretilen bir görev aracı.

TOPLAM 60 ADET ÜRETİLECEK
Emniyet Genel Müdürlüğü ekipleri tara-

fından olay yerlerinin planlı ve etkili şekilde 
incelenebilmesi, delillerin emniyetli ve hız-
lı toplanması amacıyla geliştirilen KIRAÇ, 
üç farklı konfigürasyonda üretiliyor: Zırh-
sız Olay Yeri İnceleme Aracı, Zırhlı Olay Yeri 
İnceleme Aracı ve Zırhsız Kriminal Labora-
tuvar İnceleme Aracı. Toplam 60 adet üreti-
lecek KIRAÇ’lardan 20 adedi zırhlı, 40 adedi 
zırhsız olacak. Ayrıca, 385 panelvan tipi Olay 
Yeri İnceleme Aracı ile kriminal inceleme fa-
aliyetlerinde kullanılmak üzere kullanılacak 
görev ekipmanları Katmerciler tarafından 
üretilip, 2021 yılı ortasına kadar teslim edile-
cek. 17 Haziran 2020 tarihinde düzenlenen 
törende sergilenen ve anahtar teslimleri ya-
pılan altı adetlik ilk parti KIRAÇ’lar, geçtiği-
miz nisan ayında teslim edilmişti. 

KIRAÇ, Emniyet Genel Müdürlüğü Krimi-
nal Daire Başkanlığı’nın ihtiyacının karşı-
lanması amacıyla tamamen özgün bir ça-
lışma olarak geliştirildi. Daha önce üretilen 
olay yeri inceleme araçlarından çok daha 
üstün özelliklerde donanıma sahip olay yeri 
inceleme ve mobil kriminal inceleme aracı-
nın içinde ofis bölümü, delil muhafaza bölü-
mü, laboratuvar bölümü gibi çeşitli bölümler 
bulunuyor. Olay yeri incelemede ve kriminal 
laboratuvar incelemede kullanılacak olan 
araçta; atış mesafe ve yönü tespit sistemin-
den delil analiz cihazlarına, otomatik par-
mak izi sisteminden (APFIS) kimyasal ana-
lize, delil muhafaza sisteminden internet ve 
uydu sistemine birçok sistem yer alıyor.

KIRAÇ, 4x4 ve 4x2 devir hızına sahip ola-
rak yüzde 30 eğime tırmanabiliyor. Geniş 
alan aydınlatma kitine sahip Kıraç’ın içinde 
ofis, laboratuvar ve delil muhafaza bölümleri 
bulunuyor. Tam bağımsız süspansiyon siste-
mi ve otomatik şanzımanlı 4x4 özellikleri sa-
yesinde, her türlü hava ve yol koşulunda mü-
kemmel hareket kabiliyeti sunuyor. KIRAÇ 
araç platformunun ekstra yük kapasite-
si, farklı seviyelerde balistik koruma ve çok 
yönlü ekipman kullanımına olanak sağlıyor.

Emniyet Genel Müdürlüğü Kriminal Daire Başkanlığı 
tarafından düzenlenen tanıtım törenine katılan İçişleri 
Bakanı Süleyman Soylu, KIRAÇ gibi ileri teknolojiye dayalı 
ürünlerle Emniyet Genel Müdürlüğü teşkilatına yeni 
kabiliyetler kazandırmaya devam ettiklerini vurguladı.

Türk savunma sanayiinin önde gelen şirketlerinden Katmerciler’in geliştirip 
ürettiği Yeni Nesil Kriminal İnceleme Aracı’nın (KIRAÇ) anahtar teslim ve tanıtım 

toplantısı, İçişleri Bakanı Süleyman Soylu’nun da katıldığı törenle yapıldı.

DOSYA | MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ / KATMERCİLER
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“ELBİRLİĞİ SİSTEMİ İLE 
EKONOMİYE

CANSUYU 
OLDUK”

Eminotomotiv ve Eminevim ile 30 yıl önce Türkiye’de ilk defa uygulanan “Faizsiz Elbirliği Sistemi” 
ekonomiye en çok katkı sağlayan sektörlerin başında yer alıyor. Emin Grup Yönetim Kurulu 

Başkanı A. Sefa Üstün, alternatif fi nans modeliyle elde ettikleri müthiş başarıyı Ekovitrin’e anlattı. 

“FAİZİN ETKİSİNİ KIRDIK”
“Faiz hassasiyeti olan veya faiz yükü nedeniyle ev alamayan vatandaşlarımız, mevcut fi nansal 

sistemlerle karşılayamadığı ev ve araç gibi ihtiyaçlarını Eminevim ile karşılayabiliyor. 
İşte 30 yıl önce geliştirdiğimiz Elbirliği Sistemi ile insanlarımız bu ihtiyaçlarını karşılarken, konut ve 

araç pazarında başarıyla uyguladığımız sistemimizle ekonomiye de cansuyu olduk.”

“KORONAVİRÜS SÜRECİNDE YÜZDE 18 ARTIŞ SAĞLADIK”
“30 yıllık bir bilgi birikimi ve tecrübeye dayalı geçmişimizle Covid-19 pandemi sürecini, 

müşterilerimize hiçbir mağduriyet yaşatmadan yönettik. Üstelik geçtiğimiz yıla kıyasla teslimat 
sayımız yüzde 18 artış gösterdi. Yılın ilk 6 ayında Eminevim’e başvuranların sayısında ise 

yüzde 34 oranında artış kaydedildi. Böylesine bir dönemde bu başarılar bizleri gururlandırıyor. 
Tedbirler çerçevesinde kesintisiz hizmete devam edeceğiz.”

ÖZEL RÖPORTAJ | A. SEFA ÜSTÜN

EMİN GRUP YÖNETİM KURULU BAŞKANI A. SEFA ÜSTÜN:

ÖZEL RÖPORTAJ: ŞEREF ÖZATA
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A. SEFA ÜSTÜN: “BUGÜNE KADAR 165 
BİN KİŞİYİ EV VE ARAÇ SAHİBİ YAPTIK”

 “Faizsiz Elbirliği Sistemi ile 1991 yılından bugüne 
kadar aralıksız hizmet vermeye devam ediyoruz. 

Bugüne kadar 165 bin kişiyi ev ve araç sahibi 
yaptık. Koronavirüs salgınına rağmen, 2020 yılının 
ilk 6 ayında 11 binden fazla ev ve aracın teslimini 

gerçekleştirdik. İkinci  6 aylık süreçte yine 10 binden 
fazla teslimat yapmayı hedefl iyoruz. Bugün, Elbirliği 
Sistemi’nden istifade ederek ev ve aracına kavuşan, 

hayatına dokunduğumuz bir milyon kişilik bir aile 
olduysak bu bizim en büyük başarımız.”
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ÖZEL RÖPORTAJ | A. SEFA ÜSTÜN

T
emeli 1991 yılında Emin Grup’un 
kurucusu merhum A. Emin Üs-
tün tarafından atılan Eminevim, 
yardımlaşma ve dayanışmayı 

esas alan Elbirliği Sistemi’ni en iyi şekil-
de uygulayarak Türkiye’de faizsiz sistemin 
öncüsü oldu. Elbirliği Sistemi’ni Eminoto-
motiv ile otomotiv sektöründe uygulama-
ya başlayan merhum A. Emin Üstün, faiz-
siz modeli 2000’li yıllarda Eminevim olarak 
konut sektörüne de başarıyla uyarladı. 
Taksitle ev sahibi olma işini bambaşka bir 
boyuta taşıyan Eminevim sistemiyle bugü-
ne kadar 165 bini aşkın aile ev ve araç sahi-
bi oldu. İnsanları faiz ödemeden ev ve araç 
sahibi yapma bayrağını babası A. Emin Üs-
tün’den devralan Emin Grup Yönetim Ku-
rulu Başkanı A. Sefa Üstün, Eminevim ola-
rak uyguladıkları Elbirliği Sistemi’ni ve 
hedeflerini Ekovitrin’e anlattı. 

Kuruluş öykünüzü ve günümüze ka-
dar kaydettiğiniz aşamaları ana hatlarıy-
la anlatır mısınız?

Eminevim’in temelleri 1991 yılında şirke-
timizin kurucusu merhum A. Emin Üstün 
tarafından atıldı. O yıllarda büyük bir cesa-
ret ve girişimcilik örneği ortaya koyularak 
faizsiz bir sistemin mimarı oldu ve Elbirliği 
adını verdiği bu sistemi iş dünyasına bir fi-
nans modeli olarak kazandırdı. Temeli yar-
dımlaşma ve dayanışmayı esas alan Elbirli-
ği Sistemi, dönemin ekonomik koşullarına 
bağlı olarak faiz sorununa karşı insanların 
ihtiyaçlarını gidermek üzere yapılan araş-
tırma ve değerlendirmeler neticesinde or-
taya çıkmış bir sistem. İlk kez 1991 yılında 
Eminotomotiv firmamızla Türkiye’de Elbir-
liği Sistemi uygulandı. Araç sahibi olmayı 
kolaylaştıran ve faiz ödeme zorunluluğuna 
son veren bu sistem, 2000’li yıllarda inşa-
at sektöründeki gelişmelerle birlikte Emi-
nevim ile konut sektörüne de uyarlandı ve 
çok başarılı oldu. Konutta da uygulamaya 
başladığımız Elbirliği Sistemi, kısa zaman-
da ev ve araç sahibi olmak isteyen, her ge-
lir grubundan vatandaşımızın en çok ter-
cih ettiği bir finans modeli haline geldi. 
Eminotomotiv ve Eminevim ile 30 yıl önce 
Türkiye’de ilk defa uygulanan faizsiz Elbir-
liği Sistemi daha sonra bir sektör haline 
geldi, Türkiye’ye ekonomik anlamda en çok 
katkıyı sunan sektörlerin başında yer aldı. 

“SİSTEMİN TEMELİ DAYANIŞMA 
ÜZERİNE KURULU”

Eminevim olarak temeli dayanışma-
ya dayanan Elbirliği Sistemi’ni hayata ge-
çirdiniz. Bu sistemde süreç nasıl işliyor?

Temeli dayanışma üzerine olan Elbir-

liği Sistemi ile insanlar faiz ödemeden ev 
veya araç sahibi olabiliyorlar. Elbirliği Sis-
temi’nin öncelikli amacı, tek hayali faizsiz 
bir şekilde kendi evine sahip olmak iste-
yen insanları bir araya getirmek ve ortak 
amaçlarına giden yolu kısaltmak. Dilediği-
niz bölgeden, faizsiz ve kira öder gibi kredi 
çekmenize gerek kalmadan, ev sahibi ola-
biliyorsunuz. Taksitle ev alma işini bam-
başka bir boyuta taşıyan sistem, bugüne 
kadar 165 bini aşkın aileyi ev ve araç sahi-
bi yaptı ve on binlercesini de yapmaya de-
vam ediyor.Burada her ölçekte tasarrufu 
bir araya getiren Elbirliği Sistemi ile ku-
rumsal, şeffaf ve faizsiz bir şekilde müş-
terilerin gayrimenkul ve araç edinmesi-
ni sağlamak hedefleniyor. İçinde herhangi 
bir şüpheye veya riske yer bırakmayacak 
şekilde şeffaf olan sistemde, katılanların 
hakkı yasal prosedürler çerçevesinde ko-
runuyor. Bu haliyle sistem, yüksek faizler-
den kurtaran, ev ve otomobil sahibi yap-
mayı daha kolay hale getiren kazançlı bir 
sistem.

“BAŞARIMIZIN 
ARKASINDA SAMİMİYET 
VE GÜVEN VAR”
“Kurucumuz merhum 
A. Emin Üstün’ün 
önderliğinde, bundan 
tam 30 yıl önce 
şirketimizin temelleri 
atıldı. O günün zorlu 
şartlarında kurulan 
şirketimiz bugün, çeyrek 
asrı aşan ve sadece 
konut ve otomotivde, 
aynı zamanda enerji, 
tarım ile hayvancılık 
gibi farklı sektörlerde 
de, üreten bir Türkiye 
için gerekli yatırımlarını 
sürdüren bir şirketler 
grubu haline geldi. Bu 
30 yılda, itibarımızı 
samimiyet ve güven 
üzerine inşa ettik.”
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“SEKTÖRDE BİR İLK OLAN 
‘GÖRÜNTÜLÜ ŞUBE’ HİZMETİNİ 
HAYATA GEÇİRDİK”

Yine bir ilke imza atarak Görüntülü Şu-
be’yi hizmete açtınız. Bu hizmetiniz müş-
terilerinize ne gibi avantajlar sağlıyor?

Yaşadığımız salgın, dünyayı ve ülkemizi 
zor bir sürece itti. Bu olağanüstü süreçte, 
salgının hizmetlerimizi engellemesini ön-
lemek ve ülke ekonomisine etkisini en aza 
indirmek için deneyimleri uzun yıllara da-
yanan bir şirket olarak proaktif davran-
mamız gerekiyordu. Biz de bu sorumluluk-
la, mevcut koşulları en iyi değerlendirerek, 
inovatif bir bakış açısını yansıtan Görüntü-
lü Şube adını verdiğimiz bir yatırımı haya-
ta geçirdik. Bu konuda adımlarımızı Mart 
ayında attık ve sektörümüzde gerek altya-
pı gerekse mühendislik çalışması açısın-
dan bir ilk olan görüntülü şube hizmetimizi 
hayata geçirerek 128 şube ve bin 200 ça-
lışanımızın sisteme entegrasyonunu sağ-
ladık. Fiziksel teması sıfıra indirerek müş-
terilerin kayıt dahil her türlü işlemlerini 
yapabilecekleri yepyeni bir erişim ve hiz-
met kanalını devreye aldık. Bu sayede de 
hem müşterilerimizin desteğe ihtiyacı ol-

duğu noktada erişim kolaylığı sağladık hem 
de planlarını salgın döneminde erteleme-
yen, ev ve araç almak isteyen kişilerin de 
taleplerini oldukları yerden karşıladık. Ge-
len başvurularımızın yüzde 10’luk bir ora-
nını da dijitale kaydırmayı, talepleri dijital 
görüntülü şubemize taşımayı başardık di-
yebilirim. Yeni yatırımlarımızla da dijital 
dönüşümümüzü hızlandırarak yapay ze-
kanın ön planda olduğu iş modellerini sis-
temlerimize adapte ediyor ve süreci çok 
daha verimli hale getirmeye devam ediyo-
ruz. Burada uyguladığımız yapay zeka algo-
ritmalarını kullanarak ve kişiselleştirmeyi 
artırarak müşterilerimizin kendi ihtiyaçla-
rına uygun çözümler sunacağız. Bunu geli-

şen dijital altyapımız sayesinde başta kayıt 
olmak üzere teslimat da dahil devam eden 
tüm operasyonel süreçlerimizde doğru bir 
entegrasyonla gerçekleştirmeye başladık.

“TOPLAM 165 BİN KİŞİYİ 
EV VE ARAÇ SAHİBİ YAPTIK”

Eminevim, bugüne kadar toplam kaç ki-
şiyi ev ve otomobil sahibi yaptı?

Faizsiz Elbirliği Sistemi ile 1991 yılın-
dan bugüne kadar aralıksız hizmet verme-
ye devam ediyoruz ve bu süreçte toplam-
da 165 bin kişiyi ev ve araç sahibi yaptık.  
2020’nin ilk 6 ayında 11 binden fazla tesli-
mat yaptık. İkinci 6 ayda da yine 10 binin 
üzerinde teslimat yapmayı hedefliyoruz.

“ALTERNATİF BİR EKONOMİ MODELİ OLUŞTURDUK” 
 “Faizsiz Elbirliği Sistemi ile Türkiye’de bir ekonomi 
modeli oluşturduk. Hem konutta hem de otomotivde 
finansal bir güç haline geldik. Bir yılda ülke ekonomisine 
toplamda 3,5 milyar TL katkı sağlarken yılda 60 binden 
fazla kişinin de tercihi olduk.”

EMİN GRUP YÖNETİM KURULU
Emin Grup’un yönetiminde genç ve başarılı isimler yer alıyor. (soldan sağa) Emin Grup 

Yönetim Kurulu Üyesi Kübra Üstün, Emin Grup Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Musab 
Üstün, Emin Grup Yönetim Kurulu Başkanı A. Sefa Üstün, Emin Grup Yönetim Kurulu 

Başkan Yardımcısı Büşra Üstün, Emin Grup Yönetim Kurulu Üyesi M. Kemal Üstün.  
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Sektörde 30. yılınızı kutluyorsu-
nuz. Başarınızın sırlarını açıklar mı-
sınız? 

Kurucumuz merhum A. Emin Üs-
tün’ün önderliğinde bundan tam 30 
yıl önce şirketimizin temelleri atıldı. 
O günün zorlu şartlarında kurulan 
şirketimiz bugün, çeyrek asrı aşan 
ve sadece konut ve otomotivde değil 
aynı zamanda enerji, tarım ve hay-
vancılık gibi farklı sektörlerde de, 
üreten bir Türkiye için gerekli yatı-
rımlarını sürdüren bir şirketler gru-
bu haline geldi. Bu 30 yılda, itibarımı-
zı samimiyet ve güven üzerine inşa 
ettik. Yükselen hizmet kalitemizle, 
özellikle konut ve otomotiv sektörle-
rindeki faizsiz finans alanında bulun-
duğumuz pazarın lideri ve açık ara en 
başarılısı olduk. İş dünyasına kazan-
dırdığımız sürdürülebilir bir hizmet 
modeli olan faizsiz Elbirliği Sistemi 
ile bugüne kadar on binlerce insanın 
hayallerine kavuşmasını sağladık. Bu 
başarıları da büyük emekler vererek 
gerçekleştirdik. 

Bir yola çıkacağınız zaman kendi-
nizden emin olmanız ve başaracağı-
nıza inanmanız gerekir. Her başarı-
nın ilk kuralı bu. İkinci kuralı ise pes 
etmemek. Elbette yola çıktığınızda 
karşınızda birçok zorlu engel olacak. 
Burada sizi inanmak ve pes etmemek 
zafere ulaştıracak. İnancınızı kaybe-

derseniz veya en ufak bir engelde pes 
etmeyi düşünürseniz gideceğiniz yo-
lun sonu hüsran olur.

İşte biz de 1991 yılında bu hikayemi-
ze her şeye inanarak başladık. Kuru-
cumuz merhum A. Emin Üstün’ün gi-
rişimci ruhu, başarıya olan inancı ve 
mücadeleci yönü, sahip olduğumu-
zu vizyonun karakteristik özellikleri-
ni oluşturdu. Başarılarımızda bizim 
ilham aldığımız ve şirketimizin başa-
rısında büyük rol oynayan faktörler 
oldu. Aynı zamanda verdiğimiz hiz-
metle insanları faizsiz ve düşük mali-
yetli ev ve araç sahibi olmalarına im-
kanlar sunabilmek de başarılarımızı 
arkasında yer alan nedenler oldu.

Bugün, Elbirliği Sistemi’nden istifa-
de ederek ev ve aracına kavuşan 165 
bin kişilik dev bir aile olduysak ve bir 
milyonu aşkın insanın hayatına do-
kunabildiysek bu bizim en büyük ba-
şarımız. Bu başarıların mükafatını 
da ailelerin ev sahibi olarak hayalle-
rini gerçekleşebilmesine vesile ola-
rak, onların duasıyla alıyoruz. Bu bize 
mutlulukların en büyüğünü yaşatı-
yor. Bundan sonra da ilkelerimizden 
ve prensiplerimizden taviz verme-
den, misyon ve değerlerimize uygun 
bir şekilde yolumuza devam edece-
ğiz. Hayata geçireceğimiz birçok pro-
je, imza atacağımız daha nice başa-
rılar var. 

“EMİNEVİM’İN TEMELİNİ 
MERHUM A. EMİN ÜSTÜN ATTI” 

ELBİRLİĞİ SİSTEMİʼNİN MİMARI: Türkiye’de “Faizsiz Elbirliği Sistemi’nin” mimarı 
ve Emin Grup’un kurucusu merhum A. Emin Üstün’ün girişimci ruhu, başarıya olan inancı ve 
mücadeleci yönüyle tanınan bir işadamıydı.

“GÜÇLÜ BİR EKONOMİ İÇİN 
KATKILAR SAĞLIYORUZ”

Faizsiz ev alma çözümlerinizde müşte-
rilerinize ne gibi seçenekler ve kampan-
yalar sunuyorsunuz?

Faiz hassasiyeti olan veya faiz yükü ne-
deniyle ev alamayan vatandaşlarımız, 
mevcut finansal sistemlerle bu ihtiyacını 
karşılayamıyor. Birikimlerini değerlendire-
miyor. Sahip oldukları birikimler de ev al-
mak için kullanılamayınca, ekonomiye de 
bu birikimler kazandırılamıyor. İşte biz de 
Elbirliği Sistemi ile sunduğumuz faizsiz ev 
alma çözümlerimizle hem vatandaşlarımı-
zın ihtiyacını faizsiz ve en uygun maliyet-
lerle karşılarken, güçlü bir ekonomi için de 
katkılar sağlıyoruz. 

30 yıl önce geliştirdiğimiz Elbirliği Sis-
temi ile konut ve araç pazarında faizin et-
kisini kırdık ve mevcut sistemlere başarı-
lı bir alternatif olarak ekonomiye cansuyu 
olduk. Sunduğumuz çözümlerle işte bunu 
başardık diyebilirim. Burada önemli olan 
dayanışma ruhuyla ev almak isteyen va-
tandaşlarımızın ihtiyacına cevap verebil-
mektir. Sunmuş olduğumuz faizsiz ev alma 
çözümlerimiz de buna hizmet ediyor. Çeki-
lişli sistemler, vade ortası sistemler ve peşi-
natlı sistemler dediğimiz faizsiz ev alma çö-
zümlerimizle bunun gayreti içindeyiz.

Her ihtiyaca cevap verebilen, kişinin geli-
rine göre bütçesini ve aylık ödemesini ken-
disi tarafından belirmesine imkan tanıyan 
faizsiz ev alma çözümlerimiz, kendi içinde 
farklı kategorilere ayrılıyor. Her paketin, 
kendine özgü özellikleri var. Örneğin, ta-
sarruf odaklı ve düşük maliyetli bir plan be-
lirleyenler için ayrı, erken teslimat isteyen-
ler için ayrı çözümler var ve bu tercihleri 
vatandaşımızın kendisi belirliyor. Teslimat 
sürelerini kısaltan, organizasyon ücretleri-
ni düşüren veya tavsiye sistemlerimiz üze-
rine kampanyalar yaparak daha fazla ko-
laylıklar da sunuyoruz.

“EMİNEVİM ÖZGÜN BİR 
ŞİRKET OLARAK DOĞDU”

Eminevim’i sektördeki diğer kuruluş-
lardan farklı kılan özellikler nelerdir?

Eminevim’i farklı ve özel kılan pek çok 
neden var aslında. En başta da 30 yıllık bir 
tecrübe geliyor. 30 yılın getirdiği tecrübe, 
deneyim ve birikim şirketimize karşı haklı 
bir güven sağlıyor. Bunun yanı sıra şu ana 
kadar bulunduğumuz pazarda yaptığımız 
teslimat rakamlarına ulaşabilen kimse bu-
lunmuyor. Geçtiğimiz yıl 21 bini aşkın tes-
limat gerçekleştirdik. Aylık ortalama 2 bin 
teslimat yaptık. Bugüne kadar ise 165 bin 
teslimata imza attık. Hiçbir vatandaşımızı 
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bu süreçte mağdur etmedik ki zaten en bü-
yük farkımız da burada ortaya çıkıyor. Çün-
kü bizi nesilden nesile tercih eden insanlar 
var. Bir örnek vermek gerekirse, 1996 yılın-
da bir amcamız Elbirliği Sistemi ile aracını 
alıyor. 2000’li yıllarda ise oğlu yine Elbirliği 
Sistemi ile ev ve aracını bizden alıyor. 2019 
yılına geldiğimizde bu amcamızın, kendi-
si de bir doktor olan torunu, Eminevim ile 
araç sahibi oluyor. Üstelik doktor olan bu 
kardeşimiz, geçtiğimiz yıl 150 bininci tesli-
matı alan kişi olmuştu. Bunun gibi daha bir-
çok örnek var. 

“EMİNEVİM İLE 
128’DEN FAZLA ŞUBEMİZLE 
HİZMET VERİYORUZ”

Özellikle vatandaşları otomobil sahi-
bi yapma konusunda ne gibi hizmetleri-
niz var?

Otomobil sahibi olmak da ev sahibi ol-
mak gibi hem bir ihtiyaç hem de bir yatırım 
kaynağı. Biz burada ev sahibi olmak için uy-
guladığımız çözümleri ve kolaylıkları, Emi-
notomotiv ile araç sahibi olmak isteyenler 
için de sunuyoruz. Eminotomotiv olarak 
bugün Türkiye’nin her bölgesinde 128’den 
fazla Eminevim şubesinde müşterilerimi-
ze hizmet vermeye devam ediyoruz. Çeşit-
li kampanyalar uyguluyoruz ve Türkiye’nin 
her noktasından insanlarımız, belli ölçek-
teki birikimleri değerlendirmek için bizi 
tercih ediyor. Biz de düşük peşinat ve erken 
teslim kampanyalarımızla 6 ila 8 ay arasın-
da teslimat imkanları sunuyoruz.

“YATIRIMLARIMIZA 
DEVAM EDİYORUZ”

Emin Grup olarak otomotiv, enerji ve 
gıda gibi sektörlerde yatırımlarınız mev-
cut. Biraz da bu yatırımlardan bahseder 
misiniz?

Şirket olarak amacımız, Türk ekonomi-
sinin duyduğu ihtiyacı, faizsiz Elbirliği Sis-
temimizle karşılamak. Önce otomotivle 
başladık. Ekonomiye daha fazla katkı su-
nabilmek için daha sonra konut, enerji, ta-
rım ve hayvancılık alanlarına da sistemimi-
zi taşıdık. Bu alanlarda aktif yatırımlarımız 
devam ediyor. Emin Grup bünyesinde hiz-
met veren Emin Enerji şirketimizle Kırşe-
hir’de 80 milyon liralık yatırımla biyogaz 
tesisini kurduk. 3 MW gücünde olan biyo-
gaz tesisinin, tam kapasiteyle hizmete geç-
tiğinde yılda 24 milyon kilovatsaat elektrik 
üretimi yapmasını hedefliyoruz. 2019 yılın-
da toplam 47 Milyon KWH elektrik üretimi 
sağladık. Biyogaz santralinin hizmete gir-
mesi ile +3MW enerji üretimi ilave edilecek 
ve toplam enerji üretimi 35,4 MW’ye çıka-

cak. 2020 yılı içinde 35,4 MW ile yılda top-
lam 73 milyon KWH enerji üretimi yapı-
lacak. Yapılan toplam yatırım miktarı 40 
milyon Euro’ya yakın. Önümüzdeki dönem-
de enerji üretim miktarında yüzde 35’e ya-
kın bir büyüme hedefleniyor. Yeni dönemde 
Hidro Elektirk Santralleri, Biyogaz ve Piro-
liz yatırımları planlanıyor.

Tarımda ise Emin Tarım ve Hayvancılık 
şirketimizle hizmet veriyoruz. Bu alanda da 
faizsiz Elbirliği Sistemi ile binlerce dönüm 
araziyi üretime kazandırdık. Yeni dönemde 
de küçük arazileri birleştirerek başta orga-
nik tarım olmak üzere domatesten elmaya, 
avokadodan muza kadar geniş yelpazede-
ki üretim ağını artırmayı, daha çok çiftçi-
yi üretime dahil etmeyi ve yeni yatırımlar-
la ülkenin ihtiyaç duyduğu tarım ürünlerini 
yetiştirmeyi hedefliyoruz.

Bunun yanında şirket bünyemizde hiz-
met veren Eminotomotiv 2. El, Emin Gay-
rimenkul Geliştirme, Emin Tarım ve Hay-

vancılık ve Emin Sigorta şirketleriyle 
yüzbinlerce kişinin ihtiyaçlarını ekonomik 
ve gelir grubuna göre sunulan uygun çö-
zümlerle karşılamaya devam edeceğiz.

“SOSYAL SORUMLULUK 
ÇALIŞMALARINA 
ÇOK ÖNEM VERİYORUZ”

Sosyal sorumluluk projelerinizden de 
kısaca bahseder misiniz?

Sosyal sorumluluk çalışmaları bizim çok 
önem verdiğimiz, hassas olduğumuz bir 
konu. Bu dayanışma ve yardımlaşma faa-
liyetlerini kendi bünyemizde kurmuş oldu-
ğumuz, Merhum Hacı Habibullah Gerede-
vi Vakfı (HAGEV) üzerinden yürütüyoruz. 
Gücümüzün yettiği her yere vakfımız ara-
cılığıyla yetişmeye çalışıyoruz. Afrika’daki 
yardıma muhtaç ailelere, depremde büyük 
kayıplar yaşayanlara, akademik bir başa-
rı için yurtdışına gidecek ancak imkan bu-
lamayan öğrenci ve akademisyenlere, ke-
lebek hastalığıyla mücadele edenlere ve 

“SİSTEMİN TEMELİ DAYANIŞMA ÜZERİNE KURULU”
“Temeli dayanışma üzerine olan Elbirliği Sistemi ile 
insanlar faiz ödemeden ev veya araç sahibi olabiliyorlar. 
Elbirliği Sistemi’nin öncelikli amacı, tek hayali faizsiz 
bir şekilde kendi evine sahip olmak isteyen insanları 
bir araya getirmek ve ortak amaçlarına giden yolu 
kısaltmak. Dilediğiniz bölgeden, faizsiz ve kira öder 
gibi kredi çekmenize gerek kalmadan, ev sahibi 
olabiliyorsunuz.”
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sayamayacağım daha bir çok konuda, yar-
dımlaşma ve dayanışma bilinciyle elimizi 
uzatıyoruz. Geçtiğimiz yılın sonunda Türki-
ye Özel Sporcular Spor Federasyonu (TOS-
SFED) bünyesindeki down sendromlu genç 
sporcularımıza destek verdik ve onların 
yanında olduk.

En son geçtiğimiz aylarda Oxford Üni-
versitesi tarafından geleneksel olarak hu-
kuk alanında her yıl düzenlenen bir ya-
rışma için 5 öğrenci kardeşimize destek 
olduk. Bu kardeşlerimiz hukuk alanındaki 
bu yarışmada önemli bir derece yaparak 
Oxford’da derece elde eden ilk Türk öğren-
ci takımı oldu. Hepimizi gururlandırdılar. 
Onların bu başarıyı elde edebilmesinde bir 
nebze katkı sunabildiysek ne mutlu bize.

“SÜRECİ DAHA İNOVATİF 
VE TELAFİ EDİCİ 
YÖNTEMLERLE YÖNETTİK”

Tüm dünyayı etkisi altına alan yeni tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgını, faizsiz El-
birliği Sistemi’ni ve Eminevim’i nasıl et-
kiledi?

Yaşanan salgın maalesef ki dünyayı de-
rinden sarstı ve ekonomileri durma nokta-
sına getirdi. İş ve sosyal hayat üzerinde yı-
kıcı etkileri oldu. Bu süreçte ülkemizde ilk 
vakanın göründüğü günden itibaren alınan 
tedbirler, durumun daha kötüye gitmesini 
önledi. Ekonomik istikrarın korunması için 
adımlar atıldı. Salgının şirketimize olan et-
kisinin ise sınırlı olduğunu söyleyebilirim.  
En büyük etkisi ise bazı planlarımızı ve ya-

tırımlarımızı ertelemek zorunda kalışımız 
oldu. Ancak bu dönemde izlediğimiz strate-
jiler sayesinde hizmetlerimize hiç ara ver-
medik. Mevcut duruma hızlıca uyum sağla-
mak için süreci daha inovatif yöntemlerle 
değerlendirmeye ve telafi edici metotlarla 
yönetmeye çalıştık. Yaşanan gelişmelerin 
de etkisiyle müşterilerimizin hizmete erişi-
mini kolaylaştırmak için geleneksel yollar-
la verilen hizmetlerimizin çok önemli bir 
kısmını dijitale taşıdık.  Bu sayede de hem 
müşterilerimizin desteğe ihtiyacı olduğu 
noktada erişim kolaylığı sağladık hem de 
planlarını salgın döneminde ertelemeyen, 
ev ve araç almak isteyen kişilerin de talep-
lerini oldukları yerden karşıladık.

30 yıllık bir bilgi birikimi ve tecrübeye da-
yalı geçmişimizle süreci, müşterilerimizin 
ihtiyaçlarına uygun şekilde yönettik. Üste-
lik geçtiğimiz yıla kıyasla teslimat sayımız 
yüzde 18 artış gösterdi. Böylesine bir dö-
nemde bu başarılar bizleri gururlandırıyor. 
Tedbirler çerçevesinde kesintisiz hizmete 
devam edeceğiz.

“10 MİLYONDAN FAZLA 
KONUT İHTİYACI VAR”

Genel anlamda gayrimenkul sektörü-
ne baktığımızda karşımıza nasıl bir tablo 
çıkıyor? Konuta olan talep ne durumda?

Gayrimenkul Türkiye’de her zaman ta-
lep gören bir sektör. Son dönemlerde bazı 
değişkenlerin etkisiyle inişler ve çıkışlar 
yaşanabiliyor. Son dönemlerde salgının en 
çok etkilediği alanlardan biri de konut sek-

törü oldu. Sektör durgunlaştı. Burada da 
devletimiz belirlenen politikaları uygulaya-
rak dengeyi sağlıyor. Atılan bazı adımlarla 
yeni bir hareketlilik sağladı ancak bu mev-
cut finansal sistemler içinde faizin getirği 
yük değiştirmiyor. Çünkü milyonlarca insa-
nın konuta ulaşabilmesinde faiz sistemi sü-
reci tıkıyor. Ülkemizde genç nüfusu da kat-
tığımızda 10 milyondan fazla konut ihtiyacı 
var. Bu ihtiyacın karşılanması noktasında 
faizsiz bir sistemin daha başarılı olabile-
ceğine inanıyoruz. Nitekim, 30 yıldır başa-
rıyla uyguladığımız faizsiz Elbirliği Sistemi 
de bunun en başarılı örneği. Burada siste-
mi, mevcut sisteme doğru bir şekilde en-
tegre ederek ekonominin de daha fazla ya-
rarlanmasına imkan verilebilir. Bu şekilde 
de konut pazarının yüzde 20’sine ulaşabi-
lir, faizin engellediği ekonomik katkıyı ar-
tırabiliriz.

“DİJİTAL DÖNÜŞÜME 
AĞIRLIK VERECEĞİZ”

Pandemi sonrasında Eminevim olarak 
hangi stratejileri uygulayacaksınız?

Pandemi sürecinde birçok firma kriz du-
rumunu yaşadı, gördü ve tecrübe etti. Bu 
süreçte iş dünyasında bazı yenilikler ha-
yata geçti. Biz de inovatif çalışmaları haya-
ta geçirmek için yatırımlarımızı ve salgının 
çalışmalarımıza etkisini en aza indirebil-
mek için bazı stratejileri erkenden hayata 
geçirmeye başladık. Salgın sonrasında da 
dijital dönüşümle beraber yapay zekanın 
ön planda olduğu iş modellerimizi etkin ve 
verimli kullanmak, ana stratejilerimizden 
biri olacak. Burada müşterilerimize daha 
fazla çözüm sunabilecek, hizmette erişi-
mini kolaylaştırmak için adımlar atacağız.

Eminevim, kurulduğu günden bu yana 165 bin kişiyi ev ve araç sahibi yaptı. 
Eminevim 2020 yılının ilk 6 ayında 11 binden fazla teslimat gerçekleştirdi. 
Yıl sonuna kadar da 10 bini aşkın teslimat daha gerçekleştirmeyi planlıyor.

Emin Grup Yönetim Kurulu Başkanı A. Sefa Üstün, 
Ekovitrin Medya Grubu Başkan Yardımcısı 
Şeref Özata’ya Elbirliği Sistemi’nin, faizsiz yaşamın 
kapılarını araladığını belirtti ve önümüzdeki 
dönemde yapacakları yeni projeleri anlattı.
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“EKONOMİDE İSLAM 
İKTİSADININ BİR METOD OLARAK 
KULLANILMASINA İHTİYAÇ VAR”

Türkiye ekonomisinin geleceğini nasıl 
değerlendiriyorsunuz?

Türkiye ekonomisini, gerek potansiyel 
gerekse sunduğu fırsatlar açısından sal-
gın sonrası yeni dönemde parlak bir süre-
cin beklediğini düşünüyorum. Her alanda 
yapılan yatırımların meyvelerini vereceği 
bir dönem bizi bekliyor. Dünyanın dikkatini 
çekecek çok değerli yatırımlar var. Ulaşım-
da, sağlıkta, teknoloji ve daha birçok alanda 
yapılan ve devam eden yatırımlar bizi fark-
lı bir noktaya taşıyacak. 

Burada, bu projelerin sağlayacağı etkiler 
oldukça fazla olacak ancak mevcut küre-
sel ekonominin etkileri her zaman devam 
edecek. Bu noktada da Sayın Cumhurbaş-
kanımızın geçtiğimiz haftalarda söyledi-
ği İslam iktisadı kavramını oldukça değer-
li buluyorum. Ekonomide İslam iktisadının 
bir metot olarak kullanılmasına ihtiyaç var. 
Metodun uygulandığı ülkelerde çok büyük 
gelişmeler kaydedilmiş ve ekonominin di-
ğer finansal pazarlar içinde büyük bir pay 
sahibi olmuştur.

Cumhurbaşkanımızın da belirttiği üzere, 
ülkemizin ekonomisinin, çarpıklaşmış kü-
resel finans yerine insanı merkeze koyan, 
katılımcılığı esas alan bir iktisat ekonomi-
sine ihtiyacı var. Bunu da elbirliği ile İslam 
iktisadını uygulayarak başarabiliriz. Emi-
nevim olarak, İslami finansın önemli bile-
şenlerinden olan ve ülkemizde 1991 yılında 
bir iş modeli şeklinde ilk kez uygulanmaya 
başladığımız Elbirliği Sistemi ile bu süreçte 
etkin rol oynamaya hazır olduğumuzu be-
lirtmek isteriz. 30 yıldır kendini ispatlamış, 
mevcut finansal sistemlere başarılı bir al-
ternatif olmuş ve bugüne kadar 165 binden 
fazla kişinin faizsiz bir şekilde istifade ettiği 
Elbirliği Sistemi, denenmiş ve oldukça ba-
şarılı olmuş bir sistem. Paylaşım ekonomi-
sinin de içinde yer alan ve ekonomiye her 
yıl yaklaşık 3,5 milyar TL’lik bir katkı sunan 
Elbirliği Sistemi’nin bu başarısı Türkiye’de 
İslami finansın başarıyla uygulanabilece-
ğini gösterdi. Bizler de güçlü bir ekonomi 
için yol haritası sunan İslam iktisadının uy-
gulanmasında bugüne kadar olduğu gibi 
her zaman desteğimizi sürdürmeye de-
vam edeceğiz.

“FAİZSİZ ELBİRLİĞİ SİSTEMİ İLE 
TÜRKİYE’DE ADETA BİR 
EKONOMİ OLUŞTURDUK”

Eminevim olarak kısa ve uzun vadedeki 
hedefleriniz nelerdir? 

Öncellikle kurucusu olduğumuz Elbirli-
ği Sistemi ile yenilikçi ve özgün bir tasarruf 
modeli kurarak, on binlerce ailenin hayali-
ni gerçekleştirmeye vesile olmanın mutlu-
luğu içerisindeyim. Biz, tüm hedeflerimizi, 
sistemden daha fazla insanın yararlanabil-
mesi ve ihtiyaçlarını ekonomik bir sistemle 
karşılayabilmesi için belirliyoruz. 

Geride bıraktığımız yıllarda, Türkiye’de 
rakipsiz olduğumuz pazarda hem teslimat 

rakamları hem de şirketimize gelen talep 
sayısında, kendi rekorlarımızı kırdık. Son 
bir yılda yaptığımız 21 binden fazla tesli-
matla, 2018 yılına göre yaklaşık yüzde 15’e 
yakın bir artış sağladık. Her yıl yeni bir tes-
limat rekoru kırarken gerek istihdama ge-
rekse ülke ekonomisine de önemli katkılar 
sunduk. Faizsiz Elbirliği Sistemi ile Türki-
ye’de adeta bir ekonomi oluşturduk. Hem 
konutta hem de otomotivde finansal bir 

“KATILIMCILIĞI ESAS ALAN İKTİSAT 
EKONOMİSİNE İHTİYAÇ VAR”
“Cumhurbaşkanımızın da belirttiği üzere, çarpıklaşmış 
küresel finans yerine insanı merkeze koyan, katılımcılığı 
esas alan bir iktisat ekonomisine ihtiyacı var. 
Bunu da elbirliği ile İslam iktisadını uygulayarak 
başarabiliriz. Eminevim olarak, İslami finansın önemli 
bileşenlerinden olan ve ülkemizde 1991 yılında bir iş 
modeli şeklinde ilk kez uygulanmaya başladığımız 
Elbirliği Sistemi ile bu süreçte etkin rol oynamaya hazır 
olduğumuzu belirtmek isteriz.”
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güç olduk. Bir yılda ülke ekonomisine top-
lamda 3,5 milyar TL katkı sağlarken yıl-
da 60 binden fazla kişinin de tercihi olduk.

Bu başarılarımızı sürdürmek için çizdi-
ğimiz vizyon doğrultusunda önemli hedef-
ler belirledik. Her zaman doğru zamanda 
adım atmaya önem gösteriyoruz. Bu doğ-
rultuda ilk olarak pandemi sonrasına er-
telediğimiz projelerin bir an önce hayata 
geçmesi odak noktamızda olacak. Özel-
likle salgın döneminde hayata geçirdiği-
miz inovatif çözümlerden yeni dönem-
de daha çok yararlanmayı amaçlıyoruz. 
Bunun yanında şirketimizin Elbirliği Sis-
temi’ni ülkemizin her noktasına taşımak 
için önemli adımlar atacağız. İlk olarak 
128 noktada hizmet verdiğimiz şube ağı-
mızı 150’ye çıkarmayı amaçlıyoruz. Büyü-

me hızımızı artırarak her zaman olduğu 
gibi faizsiz sistemde tercih noktasında ilk 
olmayı emin adımlarla sürdüreceğiz.

Uzun vadeli hedeflerimiz arasında ise 
kurduğumuz Elbirliği Sistemi’ni artık 
daha uluslararası bir seviyeye çıkarmak 
var. Bu amaçla da şirketimizi global bir 
statüye kavuşturmayı hedefliyoruz. Bugü-
ne kadar olduğu gibi bundan sonra da üst-
lendiğimiz sorumluluğu elbirliği ile yerine 
getirerek, insanımızın gözündeki ayrıca-
lıklı yerimizi layıkıyla korumaya devam 
edeceğiz. Türk ekonomisinin duyduğu ih-
tiyacı faizsiz Elbirliği Sistemimizle karşıla-
maya çalışacak, konut ve araç pazarında 
olduğu gibi gayrimenkul, enerji, tarım ve 
hayvancılık gibi diğer sektörlerde de yatı-
rımlarımızı aralıksız sürdüreceğiz.

“ELBİRLİĞİ SİSTEMİ’NİN 
BÜYÜKLÜĞÜ YILLIK 3,5 
MİLYAR TL’YE ULAŞTI”
“Ülkemizde genç nüfusu 
da kattığımızda 10 
milyondan fazla konut 
ihtiyacı var. Bu ihtiyacın 
karşılanması noktasında 
faizsiz bir sistemin daha 
başarılı olabileceğine 
inanıyoruz. Nitekim, 
30 yıldır başarıyla 
uyguladığımız faizsiz 
Elbirliği Sistemi de 
bunun en başarılı 
örneği. Faize karşı 
geliştirilen Elbirliği 
Sistemi’nin büyüklüğü 
yıllık 3,5 milyar TL’ye 
ulaştı.”

ÖZEL RÖPORTAJ | A. SEFA ÜSTÜN
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Eminevim’in, faizsiz Elbirliği Sistemi’ni tavsiye edenleri ödüllendirmek amacıyla başlattığı 
Tavsiye Edene Jeep Hediye kampanyasının çekiliş töreni İstanbul’da gerçekleştirildi.

EMİNEVİM ‘TAVSİYE 
EDENLERİ’ ÖDÜLLENDİRDİ

Türkiye’de faizsiz Elbirliği Sistemi ile hizmet veren Eminevim, geçtiğimiz Eylül ayında 
başlattığı Jeep ödüllü tavsiye kampanyasının çekilişini gerçekleştirdi. Noter huzurunda 
yapılan ve 40’tan fazla hediyenin dağıtıldığı çekilişte, Jeep ödülü de sahibini buldu.

E
minevim’in, faizsiz Elbirliği Siste-
mi’ni tavsiye edenleri ödüllendir-
mek amacıyla başlattığı Tavsiye 
Edene Jeep Hediye kampanya-

sının çekiliş töreni İstanbul’da gerçekleş-
tirildi. Koronavirüs tedbirleri çerçevesin-
de düzenlenen ve çekiliş hakkı kazanan 14 
bine yakın kişinin online bağlantılarla izle-
diği büyük çekilişte 40’tan fazla ödül dağı-
tıldı. Bir adet Jeep Renegade’nin de içinde 
olduğu ve Honda motor, Apple iPhone, Sam-
sung 4k Ultra Hd Smart Led Tv, Playstation, 
Apple Ipad ve daha birçok hediyenin veril-
diği çekilişte merakla beklenen Jeep ödü-
lünün sahibi ise Çorum’dan Erdoğan Dinç 

oldu. Noter ve Milli Piyango yetkilileri hu-
zurunda düzenlenen törenin açılış konuş-
masını gerçekleştiren Emin Grup Yönetim 
Kurulu Başkanı A. Sefa Üstün, ödül alan ta-
lihlileri tebrik ederek, Eminevim olarak on-
lara bu sevinci yaşatabilmekten dolayı duy-
duğu mutluluğu paylaştı. 

PAYLAŞIMCI BİR FİNANS MODELİ
Katılımcıların online takip ettiği çekili-

şin yapıldığı törende konuşan Emin Grup 
Yönetim Kurulu Başkanı A. Sefa Üstün, El-
birliği Sistemi’nin konut ve otomotiv sek-
töründeki başarısı hakkında önemli bilgi-
ler de paylaştı. Pandemiye rağmen iyi bir 

yıl geçirdiklerini dile getiren Üstün, bu dö-
nemde Elbirliği Sistemi ile 11 bini aşkın tes-
limat gerçekleştirdiklerini belirterek şun-
ları söyledi: “Herkesin yararlanabileceği ve 
paylaşımcılığı esas almış bir finans mode-
li olan Elbirliği Sistemi, 2020 yılında yaşadı-
ğımız pandeminin etkilerini en az hisseden 
sektörlerden biri oldu. Temellerini kuru-
cumuz merhum A. Emin Üstün’ün attığı ve 
30. yılımızı kutladığımız bu dönem, yatırım-
larımızı sürdürdüğümüz, teslimatlarımız 
hız kesmeden devam ettirdiğimiz bir dö-
nem oldu. Geçtiğimiz yıla kıyasla 11 bini aş-
kın teslimat gerçekleştirerek teslimatımızı 
yaklaşık yüzde 18 artırmayı başardık.”



www.ekovitrin.com   •   Temmuz 202054

ÖZEL RÖPORTAJ | A. SEFA ÜSTÜN

ALTIN ÖRÜMCEK’TE HALKIN BİRİNCİSİ EMİNEVİM 
Türkiye’de faizsiz Elbirliği Sistemi ile hizmet veren Eminevim, Bankacılık & Finans 

kategorisinde yarıştığı Altın Örümcek’te “En İyi Web Projesi” ödülünün sahibi oldu.

B
u yıl 18.’si düzenlenen Altın 
Örümcek Ödülleri’nin kaza-
nanları açıklandı. Her yıl gele-
neksel olarak düzen-

lenen ve halk oylamasıyla 
en başarılı projelerin be-
lirlendiği Altın Örümcek 
Ödülleri’nin, Bankacılık&-
Finans kategorisinde ya-
rışan Eminevim, En İyi Web 
Projesi dalında Halkın Fa-
vorisi ödülüne layık görül-
dü. Bin 360 proje arasından, 
halkın birincisi seçilerek En 
İyi Web Projesi dalında veri-
len anlamlı ödül için konu-
şan Emin Grup Kurumsal 
İletişim ve Marka Yönetimi 

Direktörü Mustafa K. Daldal, “Bu ödüle 
layık görülmek bizler için oldukça mut-
luluk verici. Bu yıl yenilikçi yaklaşımlar 

ve finansal çözümler üzerine hayata 
geçirdiğimiz dijital alandaki yatı-

rımlarımızın başarısını önem-
li bir ödülle taçlandırmış ol-

duk.  Aldığımız bu ödülde de 
oylarıyla Eminevim’e destek 
olan, teveccüh göstererek 

bizi onurlandıran halkımıza 
teşekkürlerimizi sunuyoruz” 
dedi. Pandeminin yaşandığı 

2020 yılında dijital yatırımlar ya-
pan Eminevim, bu dönemde ino-
vatif bir süreç izlemiş, sektöründe 
gerek altyapı gerekse mühendis-
lik çalışması açısından bir ilk olan 

Görüntülü Şube ve müşterilerin deste-
ğe ihtiyacı olduğu noktada erişim ko-
laylığı sağlayan Dijital Başvuru Kanalıy-
la, salgın boyunca kesintisiz bir hizmet 
sağlamıştı.

2002 yılından bu yana DorukNet ta-
rafından düzenli olarak gerçekleştiri-
len Altın Örümcek Ödülleri Organizas-
yonu’nda, web ve internet teknolojileri, 
pazarlama ve iletişim alanlarında uz-
man ve tecrübeli jüri üyeleri, her sene 
Türkiye’de gerçekleştirilen başarılı pro-
jeleri belirliyor. İş ve günlük hayatımız-
da, her geçen gün çok daha önemli ve 
vazgeçilmez bir konuma sahip olan in-
ternetin gelişimine paralel olarak, Al-
tın Örümcek Ödülleri, her sene pek çok 
farklı kategoride projeyi ödüllendiriyor.

“A. EMİN ÜSTÜN’ÜN TEK HAYALİ İNSANLARI 
FAİZ YÜKÜNDEN KURTARMAKTI”

EMİN GRUP YÖNETİM KURULU ÜYESİ M. KEMAL ÜSTÜN:

E
min Grup Yönetim Kurulu Üyesi M. Ke-
mal Üstün, Elbirliği Sistemi’nin destek-
lenmesi gerektiğini belirterek şunla-
rı söyledi: “Ağabeyim merhum A. Emin 

Üstün, bu sistemi kurarak bugünlere getirdi. 
Bu yola çıkarken hedefimiz insanları faiz yü-
künden kurtararak, onların ihtiyacına uygun 
bir çözüm sunabilmekti. Aynı zamanda ülke-
mizde insanlarımızı tasarrufa yönlendirmek-
ti. Elbirliği Sistemi sayesinde, insanlarımız ta-
sarrufa yönelerek birikim yapmaya başladılar. 
On binlerce insan faize karşı Eminevim’i ter-
cih ederek ev ve aracını aldı ve böylece her ge-
çen gün daha fazla insanın faizden kurtulma-
sına vesile olan Ağabeyim merhum A. Emin 
Üstün’ün hayali de gerçekleşmiş oldu. Ev ve 
araç alma planları olanların ve faiz ödemek is-
temeyenlerin Eminevim’e gelerek, kendi gelir-
lerine göre belirledikleri taksitlerle hayallerine 
kavuşabileceği Elbirliği Sistemi’nin desteklen-
mesiyle, inşallah sistem, milyonlarca insanımı-
zın istifade edebileceği bir duruma erişecek.”

M. Kemal Üstün

lenen ve halk oylamasıyla 

rışan Eminevim, En İyi Web 
Projesi dalında Halkın Fa-
vorisi ödülüne layık görül-
dü. Bin 360 proje arasından, 
halkın birincisi seçilerek En 
İyi Web Projesi dalında veri-
len anlamlı ödül için konu-
şan Emin Grup Kurumsal 
İletişim ve Marka Yönetimi 

geçirdiğimiz dijital alandaki yatı-
rımlarımızın başarısını önem-

2020 yılında dijital yatırımlar ya-
pan Eminevim, bu dönemde ino-
vatif bir süreç izlemiş, sektöründe 
gerek altyapı gerekse mühendis-
lik çalışması açısından bir ilk olan 
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GIOVANE GENTILE | HABER

“E-TİCARET’TE OLDUKÇA 
CİDDİ YATIRIMLAR YAPTIK”

Erkek hazır giyim sektörünün güçlü markası Giovane Gentile’nin Genel 
Müdürü Zaur Samedov, “Giovane Gentile olarak her zaman daha farklı, daha 
yenilikçi uygulamaları gündemimize alıyoruz. Şu aşamada online mağazamızın 
geliştirilmesine yönelik çalışmalarımız sürüyor. E-ticaret kanallarını genişletmek 

üzere oldukça ciddi yatırımlar yaptık” dedi.

C
OVID-19’un ülkemizde görülmesi-
nin ardından Birleşmiş Markalar 
Derneği ile aldığı karar neticesin-
de Türkiye genelindeki tüm ma-

ğazalarını 18 Mart’ta geçici olarak kapatan 
Giovane Gentile, offline mağazalarının ka-
pılarını kademeli olarak açmaya başladı. 
Giovane Gentile Genel Müdürü Zaur Same-
dov, hazır giyim sektörünün pandemi gün-
demiyle farklılaşan iş modelleri hakkında 
detayları paylaştı. 

“İŞ MODELLERİMİZİ GLOBAL 
STANDARTLARA VE YEREL 
GELİŞMELERE UYARLIYORUZ”

Pandemi döneminde Birleşmiş Marka-
lar Derneği (BMD) tarafından markalar ara-
sında birlik sağlandığı bilgisini veren Same-
dov, “BMD tarafından dünyada açılmış olan 
alışveriş merkezlerinin ve dünya markaları-
nın ticaretteki son durumu hakkındaki gün-
lük bilgi akışı sağlandı ve sağlanmaya devam 
ediyor. Güncel veriler doğrultusunda çalış-
malarımızı global standartlara ve yerel geliş-
melere uyarlıyoruz. Şimdi pandeminin ikinci 
dönemine girmiş bulunuyoruz. Müşterileri-
mizin AVM’lere girmesi zaman alacak. Elbet-
te satış hacmini artırmak ve sektörün daha 
fazla hasar görmemesi için formüller gelişti-
riyoruz. Eylül’e kadar durgunluk olacağını ön-
görüyoruz ancak sonraki dönem için umutlu-
yuz. Pandeminin içinde bulunduğumuz ikinci 
döneminde iş modellerimiz sağlık önceliği, te-
massız işlemler ve gelişen ihtiyaçlar yönünde 
farklılaşacak” ifadelerini kullandı.

“E-TİCARETTE GELİŞEN 
MARKALAR FARKLILAŞACAK”

Pandemi sürecinde e-ticaretin tüm sek-
törler için oldukça önemli bir alan olduğunu 

belirten Zaur Samedov, e-ticaret kanallarını 
genişletmek üzere oldukça ciddi yatırımlar 
yaptıklarını belirtti. Marka olarak ekipleri-
nin, ailelerinin, iş ortaklarının ve müşterile-
rinin sağlığını korumak adına Türkiye gene-
lindeki tüm mağazalarını 18 Mart’ta geçici 
olarak kapatarak faaliyetlerini 7/24 açık ve 
tüm Türkiye’ye hizmet veren giovanegentile.
com üzerinden devam ettirdiklerini söyleyen 
Zaur Samedov, bu süreçte giovanegentile.
com üzerinden alınan tüm siparişlerin, an-
laşmalı lojistik firmalar vasıtası ile müşteri-
lere üstün hijyen tedbirleri ile ulaştırıldığını, 
online hizmetler noktasında bu geçişi hiçbir 
aksaklık yaşamadan atlattıklarını dile getir-
di. Samedov, şu bilgileri verdi: “Giovane Gen-
tile olarak her zaman daha farklı, daha yeni-
likçi uygulamaları gündemimize alıyoruz. Şu 

aşamada online mağazamızın geliştirilme-
sine yönelik çalışmalarımız sürüyor. Priva-
te shopping markalarla çalışmaya başladık.  
Yanı sıra VIP ayrıcalığını Loyalty programı-
mız dahilinde online mağazamıza taşıdık. Bu 
programla datamızda kayıtlı olan tüm VIP 
mağaza müşterilerimiz online mağazamızda 
da VIP indirim oranları ile alışveriş yapabile-
cekler. Müşterilerimiz üyelik sistemimize da-
hil olarak yeni sezon ürünlerimizdeki yüzde 
50 oranındaki indirimlerimizden anında ya-
rarlanmaya başlayabilecekler. Oldukça ge-
lişmiş bir altyapıya sahip olan online sistemi-
miz;  hızlı ödeme, birden çok gönderim adresi 
depolama, güvenli takip gibi teknik konular-
da da oldukça kuvvetli. Bu ayrıcalıkları su-
nan markaların önümüzdeki dönemde fark-
lılaşacağını düşünüyorum.”

“HİJYEN TEDBİRLERİNİ 
MAKSİMUMDA TUTACAĞIZ”

Yurtiçinde kademeli olarak açılacak ma-
ğazalarında müşterilerin sağlığı ve güven-
liği için ileri tedbirler aldıklarını ifade eden 
Zaur Samedov,  “Marka olarak tüm ekibi-
mizin, ailelerinin, iş ortaklarımızın ve müş-
terilerimizin sağlığını korumak birinci ön-
celiğimiz. Mağazalarımızı kademeli olarak 
açtık. İlk olarak İstanbul Bağdat Caddesi’n-
deki, İzmir Alsancak’taki, Erzurum’daki ve 
Viaport’taki mağazalarımız faaliyete geçti. 
Diğer mağazalarımızın açılışını da Haziran 
ayı başında yaptık. Mağaza içindeki perso-
nelimiz koruyucu ekipmanlarla müşteri-
lerimizi karşılıyor. Cadde mağazalarımız-
da müşterilerimizin mağazaya girmeden 
önce ateş ölçümü yapılıyor. Ateşi yüksek 
olan müşterilerimizi mağazamıza almıyo-
ruz. Sosyal mesafe kurallarını harfiyen uy-
guluyoruz” dedi.

ZAUR SAMEDOV: “Pandeminin içinde bulunduğumuz 
ikinci döneminde iş modellerimiz sağlık önceliği, 
temassız işlemler ve gelişen ihtiyaçlar yönünde 
farklılaşacak.”

GIOVANE GENTILE GENEL MÜDÜRÜ ZAUR SAMEDOV:
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“TEMİZ HAVA EYLEM PLANLARI 
İLE HAVA KALİTESİNİ 

İYİLEŞTİRİYORUZ”

ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKAN YARDIMCISI
PROF. DR. MEHMET EMİN BİRPINAR:

“İllerimizin hava kalitesi ölçüm verileri esas alınarak hava kalitesinin iyileştirilmesi 
hedefl enen 64 ilimizde Temiz Hava Eylem Planları (2014-2019) uygulanmaya 

başlandı ve 2020-2024 yıllarını kapsayacak şekilde revize edildi.” 

C
ity Air’ Çevre ve Şehircilik Ba-
kanlığı’nın hava kalitesi alanın-
da gerçekleştirdiği ilk kamuo-
yu farkındalığı projesi. City Air 

projesi kapsamında 31 il için yenilenme-
si planlanan eylem planlarına esas faali-
yetlerini sürdüren Çevre ve Şehircilik Ba-
kanlığı, çevre ve hava kirliliğinin önüne 
geçmeyi hedefliyor. Çevre ve Şehircilik Ba-
kan Yardımcısı Prof. Dr. Mehmet Emin Bir-
pınar, çevre ve hava kirliliğinin önlenme-
si konusunda yaptıkları çalışmalar ve City 
Air projesi hakkında Ekovitrin’in soruları-
nı yanıtladı.

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı olarak 
çevre ve hava kirliliğinin önüne geçmek 
amacıyla yaptığınız çalışmaları anlatır 
mısınız?

‘Hava’ çevre alanında mevzuat hazır-
lanan ilk tema. Günümüzde de dış ortam 
hava kalitesi yönetimi ve kaynak bazlı kir-
lilik kontrolüne yönelik mevzuat yürürlük-
te. ‘Hava’ temasına atfedilen stratejik öne-
min sonucu olarak bölgesel teşkilatlanma 
ile Bölgesel Temiz Hava Merkezleri hayata 
geçirildi. 10 Aralık 2018 tarihli Resmi Gaze-
te’de yayımlanan Çevre Kanunu değişikli-
ğinde hava kirliliği ile mücadele kapsamın-
da önemli düzenlemeler yapıldı.

Vatandaşlarımızın soluduğu hava kalite-
si, Hava Kalitesi Değerlendirme ve Yöneti-
mi Yönetmeliği çerçevesinde, sayıları 2002 
yılından itibaren artan bir ivme ile 300’leri 
aşan sabit ölçüm istasyonları ile anlık ola-

SÖYLEŞİ | PROF. DR. MEHMET EMİN BİRPINAR

PROF. DR. MEHMET EMİN 
BİRPINAR: “Koronavirüs 
salgını sonrası uygulanan 
karantina önlemleri ile 
dünyamızın hava kalitesinde 
gözle görülür iyileşmeler oldu. 
Özellikle salgının ilk ortaya 
çıktığı Çin Halk Cumhuriyeti 
ile daha sonrasında yayılım 
merkezi olan İtalya’da 
üretimin azalması ve trafi k 
yoğunluğunun hemen hemen 
durma noktasına gelmesi 
sonucunda hava kalitesinde 
önemli ölçüde iyileşme 
sağlandı.”
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ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKAN YARDIMCISI
PROF. DR. MEHMET EMİN BİRPINAR:

rak ölçülüyor. Kamuoyu, www.havaizleme.
gov.tr web adresinden Ulusal Hava Kalite-
si İzleme Ağına bağlı ölçüm istasyonların-
da ölçülen hava kalitesinin iyi, orta, hassas, 
sağlıksız, kötü, tehlikeli sınıfta olduğu hak-
kında bilgilendiriliyor.

İllerimizin hava kalitesi ölçüm verileri 
esas alınarak hava kalitesinin iyileştirilme-
si hedeflenen 64 ilimizde Temiz Hava Ey-
lem Planları (2014-2019) uygulanmaya baş-
landı ve 2020-2024 yıllarını kapsayacak 
şekilde revize edildi. 

Temiz Hava Eylem Planları taşra teşki-
latımız koordinasyonunda hazırlanmakta 
olup, özellikle uygulanmasında yerel yöne-
timlere önemli görevler düşüyor. Sözkonu-
su eylem planları Vali ve Belediye Başkanı 
onayının ardından Bakanlığımıza gönderi-
liyor ve eylemlerin uygulanma durumları 
Bakanlığımızca Temiz Hava Eylem Planı İz-
leme (THEP-İZ) yazılımı ile altı aylık dönem-
ler halinde elektronik olarak takip ediliyor. 

“KARANTİNA İLE DÜNYANIN 
HAVA KALİTESİ İYİLEŞTİ”

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgını çevre ve 
hava sağlığını nasıl etkiledi?

Koronavirüs salgını sonrası uygulanan 
karantina önlemleri ile dünyamızın hava 
kalitesinde gözle görülür iyileşmeler oldu. 
Özellikle salgının ilk ortaya çıktığı Çin Halk 
Cumhuriyeti ile daha sonrasında yayılım 
merkezi olan İtalya’da üretimin azalması 
ve trafik yoğunluğunun hemen hemen dur-
ma noktasına gelmesi sonucunda hava ka-
litesinde önemli ölçüde iyileşme sağlan-
dı. Bu husus Amerika Ulusal Havacılık ve 
Uzay Dairesi (NASA) uydu verileriyle de tes-
pit edildi. 

Ülkemizde de ilk vakanın görülmesi ile 
birlikte vatandaşlarımızın #evdekal çağ-
rısına eşlik etmesiyle Bakanlığımızın Ulu-
sal Hava İzleme Ağına bağlı hava kalitesi 
ölçüm istasyonlarında ölçülen değerlerde 
değişimler kaydedildi.

Bakanlığımızın Ulusal Hava İzleme Ağı-
na bağlı hava kalitesi ölçüm istasyonları 
ile salgın dönemi önlemlerine bağlı iyileş-
menin doğrudan tespiti mümkün değil. Öl-
çüm istasyonları tüm kirlilik kaynakların-
dan gelen bütüncül etkiyi gösterdiğinden, 
nicelik olarak salgın sebebiyle ne kadar iyi-
leşme olduğunu ortaya koymak için tek ba-
şına yeterli olmuyor. İstasyon verilerinde 
görülen iyileşme, salgının ülkemizde gö-
rüldüğü Mart ve Nisan aylarında havaların 
ısınmaya başlaması ve evsel ısınma emis-
yonların azalması ile doğrudan ilişkili.

Ülkemizde salgın tedbirlerinin uygulan-

dığı dönemde hava kalitesi konsantrasyon-
larında, Avrupa Birliği Copernicus Atmos-
ferik İzleme Programına ait modelleme 
çalışmaları ile de hava kalitesinde iyileşme 
görüldü. Tespit edilen bu durum, normal 
koşullarda havayı ne kadar kirlettiğimizin 
adeta bir kanıtı oldu, alınacak tedbirlerle 
birlikte iyileştirmenin mümkün olduğunu 
gösterdi. Bakanlığımız bu konudaki çalış-
malarını hızla ve kararlılıkla sürdürmeye 
devam edecek.

“CITY AIR, BAKANLIĞIMIZIN 
HAVA KALİTESİNDE İLK 
KAMUOYU FARKINDALIĞI 
PROJESİ”

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafın-
dan Türkiye’deki 31 ilin temiz hava ey-
lem planlarının yenilenmesi ve birey-
sel farkındalığın artırılması için geçen 
yıl başlatılan Şehirlerde Hava Kalitesi-
nin İyileştirilmesi ve Kamuoyu Farkında-
lığının Artırılması (City Air) Projesi hede-
fine ulaştı mı? 

City Air projesi Bakanlığımızın hava ka-
litesi alanındaki ilk kamuoyu farkındalı-
ğı projesi. Bir yılını geride bırakan projede; 
Temiz Hava Merkezlerinin kurulu olduğu 
seçilen 4 bölgedeki illerde hava kalitesi ala-
nında faaliyet gösteren kamu kurum kuru-
luşları, özel sektör temsilcilerini bir araya 
getiren il ziyaretleri gerçekleştirildi. Kah-
ramanmaraş, Sinop ve İzmir illerinde hava 
kalitesinin yönetimine esas teknik dayanak 
olan emisyon envanteri için kapasite geliş-
tirmeyi amaçlayan çalıştaylar yapıldı.

City Air Projesi kapsamında; Konya ilin-
de 16-22 Eylül 2019 tarihleri arasında Avru-
pa Hareketlilik Haftası’nın 2019 yılı teması 
olan “Güvenli Yürüyüş ve Bisiklet Kullanı-
mı” çerçevesinde, Bakanlığımız ile Avrupa 
Birliği Türkiye Delegasyonu ve Konya Bü-
yükşehir Belediyesi yürütücülüğünde, haf-
ta boyu süren etkinlikler gerçekleştirildi. 

Bu kapsamda Bisiklet kullanımının yay-
gınlaştırılması ile sağlık ve çevre üzerin-
deki önemine vurgu yapacak şekilde “Şe-
hirlerde Hava Kalitesinin İyileştirilmesi 
ve Kamuoyu Farkındalığının Artırılma-
sı Projesi (CITYAIR)” çerçevesinde özellik-
le ilköğretim ve ortaöğretim öğrencilerinin 
farkındalığının yükseltilmesine yönelik; se-
minerler, boyama faaliyetleri, uçurtma et-
kinliği ve “Gökyüzüne Mesajını Yaz” temalı 
farkındalık etkinliği gerçekleştirildi. Binler-
ce öğrenciye bu etkinlik sayesinde ulaşıldı.

İlköğretim ve orta öğretim öğrencile-
ri sosyal medya bilgi yarışması ve gökyüzü 
mesajlarına bağlı olarak Bakanlığımız ta-
rafından bisikletler ile ödüllendirildi. Konya 
ilinde, kurumsal işbirliği ve farkındalık et-
kinlikleri hem ulusal hem de yerel medya-
da yoğun şekilde yer aldı.

City Air Projesi kapsamında 31 il için ye-
nilenmesi planlanan eylem planlarına esas 
faaliyetlerimiz sürdürülüyor. Eylem plan-
larının illere özgü şekilde yenilenmesi için 
hava kirleticilerinin kaynağında kontrol 
edilmesi ve azaltılması büyük önem taşı-
yor. Bu nedenle etkin bir hava yönetimi, 
kaynakların ve kirletici miktarlarının tes-
piti ile başlıyor. 
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Son yıllarda gelişen bilgi teknolojileri 
hava yönetimi alanında kullanılmaya baş-
lanmış web tabanlı coğrafi bilgi teknolojile-
rini kullanan ”Hava Emisyon Yönetim (HEY) 
Portalı” Bakanlığımız sunucularında dev-
reye alındı. Bu portalda tüm kirletici kay-
nakların coğrafi lokasyonları ve bilgile-
ri kayıt altına alınmakta ve hava kirliliğine 
katkıları ortaya konuluyor. Meteorolojik/to-
poğrafik etmenler ve sınır ötesi kirlilik ta-
şınımı, şehirlerimizin kirliliğe katkıları bü-
tüncül olarak değerlendiriliyor. HEY portalı 
veri tabanında,  günümüz itibariyle yakla-
şık 3 bin 300 sanayi tesisine ait 10 bin adet 
bacanın kirletici bilgileri kayıt altında.

Bakanlığımız önderliğinde web tabanlı 
coğrafi bilgi sistemleri ve bilgi teknolojile-
rini kullanan “Hava Emisyon Yönetim-HEY 
Portalı” aracılığıyla stratejik bölgesel hava 
kalitesi haritaları hazırlanıyor. Haritalarda, 
şehirlerimizin tümünü temsil eden hava 
kalitesi seviyeleri istatistiki değerlere göre 
koyudan açığa doğru renklendiriliyor. Böy-
lece; hava kirliliğinin yüksek olduğu yerler 
tespit ediliyor, ölçüm istasyonunun bulun-
madığı yerlerle ilgili bilgi sahibi olunmakta, 
mevcut hava kirliliği yükü tespiti ile karar 
destek aracı olarak kullanılıyor.  

Hava kalitesi haritaları amaca göre çe-
şitli çözünürlüklerde hazırlanmakta olup, 
ulusal ölçekte (10x10) km2 çözünürlükte, 
bölgesel ölçekte ise (4x4) km2 çözünürlük-
te hazırlanıyor. 

HAVA KİRLİLİĞİNE NEDEN 
OLMADAN YAŞAM FELSEFESİ

Pandemi sonrasında çevre ve hava kir-
liliği nasıl bir seyir izleyecek?

Tüm çevresel konu başlıklarında olduğu 
gibi sosyal hayatımız ve yaptığımız günde-
lik tercihler hava kirliliği ile mücadelenin 
en etkili ve ilk adımını oluşturuyor. “Hava 
kirliliğine neden olmadan yaşam” felsefe-
si bireysel olarak düşünüldüğünde küçük 
bir adım olmakla birlikte artan nüfusumuz 
toplu düşünüldüğünde önem arz ediyor. Bu 
doğrultuda; Bakanlığımız hava kirliliği ile 
mücadelede kamuoyunun bilinçlendiril-
mesi ve işbirliği anlamında farkındalığının 
artırılmasına yönelik projelerini hayata ge-

çirmeye ve bu alanda mevzuat çalışmaları-
nı yürütmeye devam edecek.

“STRATEJİK BÖLGESEL 
HAVA KALİTESİ HARİTALARI 
HAZIRLIYORUZ”

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı olarak 
kısa ve uzun vadedeki hedefleriniz ne-
lerdir?

Bakanlığımız önderliğinde web tabanlı 
coğrafi bilgi sistemleri ve bilgi teknolojile-
rini kullanan “Hava Emisyon Yönetim-HEY 
Portalı” aracılılığıyla stratejik bölgesel hava 
kalitesi haritaları hazırlanıyor. Haritalarda, 
şehirlerimizin tümünü temsil eden hava 
kalitesi seviyeleri istatistiki değerlere göre 
koyudan açığa doğru renklendiriliyor. Böy-
lece; hava kirliliğinin yüksek olduğu yerler 
tespit ediliyor, ölçüm istasyonunun bulun-
madığı yerlerle ilgili bilgi sahibi olunmakta, 
mevcut hava kirliliği yükü tespiti ile karar 
destek aracı olarak kullanılıyor.   

HEY portalı aracılığı ile illerimiz özelinde, 
yerel ölçekte, soruna özgü çözümler için 
senaryolar geliştirebilecek, senaryolar ile 
eylemlerin etkinliği tespit edilebilecek ve 
en etkin eylemler uygulanmak üzere Te-
miz Hava Eylem Planlarında yer alacak ve 
Bakanlığımızca teşvik edilecek.

Sanayi, ısınma ve motorlu taşıtlardan 
kaynaklanan hava kirliliği çeşitli mevzu-

“Ülkemizde salgın tedbirlerinin uygulandığı dönemde hava 
kalitesi konsantrasyonlarında, Avrupa Birliği Copernicus 

Atmosferik İzleme Programına ait modelleme çalışmaları ile 
de hava kalitesinde iyileşme görüldü. Tespit edilen bu durum, 
normal koşullarda havayı ne kadar kirlettiğimizin adeta bir 

kanıtı oldu, alınacak tedbirlerle birlikte iyileştirmenin mümkün 
olduğunu gösterdi. Bakanlığımız bu konudaki çalışmalarını 

hızla ve kararlılıkla sürdürmeye devam edecek.”

“City Air Projesi kapsamında; Konya ilinde 16-22 Eylül 
2019 tarihleri arasında Avrupa Hareketlilik Haftası’nın 

2019 yılı teması olan “Güvenli Yürüyüş ve Bisiklet 
Kullanımı” çerçevesinde, Bakanlığımız ile Avrupa Birliği 

Türkiye Delegasyonu ve Konya Büyükşehir Belediyesi 
yürütücülüğünde, hafta boyu süren etkinlikler 

gerçekleştirildi.”
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at düzenlemeleri ve uygulamalarıyla kont-
rol ediliyor. Sanayiden Kaynaklanan Hava 
Kirliliğinin Belirlenmesi ve Azaltılmasına 
Yönelik Uygulamanın Kolaylaştırılmasının 
Sağlanması Projesi kapsamında, Sanayi 
Kaynaklı Hava Kirliliğinin Kontrolü Yönet-
meliğinde yer alan sektörler için sektörel 
kontrol listeleri ve kılavuzlar hazırlandı. 
Ayrıca, AB müktesebatı ve ulusal mevzuat-
lar çerçevesinde Ülkemiz koşulları da göz 
önünde bulundurularak yönetmelik de-
ğişikliği yapılacak olup aynı zamanda ka-
pasite geliştirme çalışmaları kapsamında 
eğitimler ve çalıştaylar düzenlendi. Bu çer-
çevede; gerçekleştirilen çalışmalar sonu-
cunda 30 adet sektör ve uygulama kılavu-
zu, saha kontrol listesi ve Taslak Mevzuat 
hazırlanmış olup https://sanayihavarehbe-
ri.csb.gov.tr/ adresinde yayımlandı.

Sanayi Kaynaklı Hava Kirliliğinin Kontro-
lü Yönetmeliği kapsamında 50 MW ve üze-
ri ısıl güce sahip Büyük Yakma Tesislerin 
her yıl 31 Mart tarihine kadar yapmakla 
yükümlü oldukları bildirimler “Büyük Yak-
ma Tesisleri Bilgi Sistemi” üzerinden ta-
kip ediliyor.

Entegre Kirlilik Önleme ve Kontrol Yö-
netmelik Taslağı hazırlanmış olup, 2024 yı-
lında yeni tesislerde uygulamaya geçilmesi 
ve mevcut tesislerde ise sektörel geçiş tak-
vimi uygulanması öngörülüyor. Yönetme-
lik uyumlaştırma çalışmaları kapsamında; 
termik santraller, çimento, otomotiv, ka-
ğıt/karton ve cam üretim sektörlerine yö-
nelik çalışmalar gerçekleştirildi. Karabük 
Üniversitesi ile yürütülen proje kapsamın-
da Demir ve demir dışı metal sektörüne 
yönelik çalışmalar devam ediyor. Mineral 
endüstrisi ve kimya sektörü ile birlikte En-
tegre Kirlilik Önleme ve Kontrol kapsamın-
da tüm sektörlere yönelik Mevcut En İyi 
Tekniklere ilişkin bütün çalışmaların der-
lenerek “Ulusal Eylem Planı” nın oluşturul-
ması hedeflenen “Türkiye’nin Endüstriyel 
Emisyon Stratejisinin Belirlenmesi Projesi”  
başlangıç aşamasında.

Uçucu organik bileşik emisyonların 
kontrolüne ilişkin,  “Benzin ve Naftanın  De-
polanması ve Dağıtılmasından Kaynakla-
nan Uçucu Organik Bileşik Emisyonlarının 
Kontrolü Yönetmeliği” 05.12.2018 tarihli ve  
30616 sayılı Resmi Gazete’de yayımlandı.

Isınma kaynaklı emisyonlara ilişkin ola-
rak katı yakıtların dağıtılması, satışı ve 
depolanmasına ilişkin usul ve esaslara 
uyulmasına ilişkin kontrolün etkin hale ge-
tirilmesine yönelik Çevre Kanununda de-
ğişiklik yapıldı. Uygulamaya yönelik alt 
mevzuat çalışması yürütülüyor. Bununla 
birlikte ilerimizde bölgesel ısıtma yöntemi-
nin yaygınlaştırılması amacıyla proje bazlı 
faaliyetler sürdürülüyor.

Motorlu taşıtlardan kaynaklanan emis-
yonların kontrolüne ilişkin olarak Bakan-
lığımızca 2018 yılında devreye alınan “Eg-
zoz Gazı Emisyon Takip Sistemi” yazılımı ile 
egzoz gazı emisyon ölçümleri veri tabanın-
da tutularak, anlık olarak takip edilmekte 
ve egzoz pulları sistem üzerinden veriliyor. 

Egzoz gazı emisyon ölçümlerinin takibi-
nin sağlanması, ölçüm yaptırmayan taşıt-
ların tespiti ve usulsüz ölçümlerin önüne 
geçilmesi amacıyla “Egzoz Gazı Emisyon Öl-
çümü Takip Sistemi” 01 Ocak 2018 tarihi iti-
bari ile uygulamaya konuldu. 

Egzoz gazı emisyon ölçümünü yaptırma-
yanların tespiti ve idari yaptırımları uygu-
lamak üzere gerçekleştirilecek olan Elekt-

ronik Egzoz Gazı Emisyon Denetim Sistemi 
(EGEDES) için Savunma Sanayi Başkanlı-
ğı ile protokol imzalandı ve çalışmalar baş-
latıldı.

Bakanlığımızca trafikten kaynaklanan 
hava kirliliğinin azaltılması üzerinde olum-
lu etki yaparak, insan sağlığının ve çevre-
nin korunması açısından önem taşıyan, 
ekonomiye de olumlu katkıları olduğu bili-
nen bisiklet kullanımının yaygınlaştırılma-
sı amacıyla Belediyelere bisiklet yolu ya-
pımı için maddi destek veriliyor. Bu husus 
Cumhurbaşkanlığı İcraat Programında da 
yer aldı.

Cumhurbaşkanlığı İcraat Programın-
da “3 bin km bisiklet yolu, 3 bin km yeşil yü-
rüyüş yolu, 60 km çevre dostu sokak ve 60 
bin m² gürültü bariyeri yapılması” eylemi 
yer alıyor. Eylem kapsamında belirlenen 
hedefe ulaşılması ve ülkemizde bisiklet yol-
larının artırılması amacıyla “Şehirlerara-
sı Ulaşım ve Turizm Amaçlı Bisiklet Yolları 
Master Plan Hazırlanması Projesi” gerçek-
leştirildi. Proje kapsamında Bisiklet Yolları 
Master Planı hazırlanmış olup, Ankara için 
AOÇ-İmrahor-Eymir-Mogan güzergâhın-
da bisiklet yolu uygulama projelerinin ha-
zırlanması, farkındalık oluşturulması ama-
cıyla belgesel çekimi, güzergâh üzerinde 
dron çekimi vb. yapılması, mobil uygulama 
ve web sitesi oluşturulması hedefleniyor.  

Çevresel gürültünün yönetimine ilişkin 

“Bisiklet kullanımının yaygınlaştırılması ile sağlık ve çevre üzerindeki önemine vurgu yapacak 
şekilde ‘Şehirlerde Hava Kalitesinin İyileştirilmesi ve Kamuoyu Farkındalığının Artırılması Projesi 
(CITY AIR)’ çerçevesinde özellikle ilköğretim ve ortaöğretim öğrencilerinin 
farkındalığının yükseltilmesine yönelik; seminerler, boyama faaliyetleri, uçurtma etkinliği ve 
‘Gökyüzüne Mesajını Yaz’ temalı farkındalık etkinliği gerçekleştirildi.”

“City Air projesi 
Bakanlığımızın hava kalitesi 

alanındaki ilk kamuoyu 
farkındalığı projesi. City Air 

Projesi kapsamında 31 il 
için yenilenmesi planlanan 

eylem planlarına esas 
faaliyetlerimiz sürdürülüyor.”
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Bakanlığımızca yürütülen ulusal ve ulusla-
rarası projeler kapsamında 2018 yılı sonu 
itibariyle toplam 46 ilin yerleşim alanının 
gürültü haritaları hazırlandı. Devlet Hava 
Meydanları İşletmesi Genel Müdürlüğü ta-
rafından 49 adet hava limanı için hazırlatı-
lan stratejik gürültü haritası Bakanlığımız-
ca değerlendirilerek onay verildi. 

Bakanlığımız koordinasyonunda yürü-
tülen gürültü eylem planı çalışmaları ile il-
gili olarak; Konya, Bursa, Mersin, Kayse-
ri, Sivas, Manisa, İstanbul, Kocaeli, Antalya, 
Bolu, Balıkesir, Tekirdağ, Gaziantep, Eskişe-
hir, Kahramanmaraş ve Trabzon illerinin 
çevresel gürültü eylem planı tamamlandı. 
İzmir, Ankara ve Sakarya illerinde ise gü-
rültü eylem planı çalışmaları halen devam 
ediyor. Denizli ili gürültü eylem planı çalış-
maları ise yeni başlatıldı.

Çevre ve Şehircilik 
Bakan Yardımcısı
Prof. Dr. Mehmet 

Emin Birpınar



Temmuz 2020   •   www.ekovitrin.com 61



www.ekovitrin.com   •   Temmuz 202062

HAVA KARGO
TAŞIMACILIĞI

www.ekovitrin.com • Temmuz 202062

DOSYA | LOJİSTİK

DOSYA / HARUN REŞİT TIĞLI



Temmuz 2020   •   www.ekovitrin.com 63

A
rtık yazılarımıza lojistiğin 
tanımıyla başlamıyoruz. 
Lojistik ülkemizde de sa-
dece bir taşıma veya de-

polama olmadığının bilindiği bir iş 
kolu haline geldi. Yüzlerce lojistik şir-
ket, dernekler, dergiler, yüksek okul 
ve üniversiteler sayesinde lojistiğin 
sadece bilinmesi değil, uygulanıla-
rak katma değer yaratılması konu-
sunda çok yol aldık. Lojistik de ken-
di içinde gelişiyor. Tedarik zinciri ile 
olan ilişkisinden de söz etmeye baş-
ladık. Gelişen lojistik yeni alt dallara 
açılım yapıyor. Bizim de bu açılımlar 
hakkında bilgi sahibi olmamız ve ya-
kın gelecekte bu kavramları işleri-
mizde kullanmamız şart haline gele-
cek. Bunu yapamayan şirketler artık 
küresel hale gelen lojistik yönetimin-
de başarılı olamayacaklardır. 

Artık dilimizden düşürmediğimiz 
bir kavram var. Lojistik ve tedarik 
zinciri yönetiminde üçüncü taraf lo-
jistiği (3PL veya TPL olarak kısaltılır), 
bir kuruluşun dağıtım, depolama ve 
değer katma hizmetlerinin dış kay-
nak sağlamak olarak üçüncü taraf 
işletmelerini kullanmasıdır.

Üçüncü taraf lojistik sağlayıcıla-
rı, ürünlerin taleplerinden ve tesli-
mat hizmeti gereksinimlerine ka-
dar hareketini karşılamak için pi-
yasa koşullarına göre müşterilerin 
ihtiyaçlarına göre ölçeklendirilebi-
len ve özelleştirilebilen entegre de-
polama ve nakliye hizmetleri ver-
mektedir. Hizmetler genellikle teda-
rik zincirinin parçalarını entegre 
eden hizmetler gibi, malların üreti-
mi veya tedariki ile ilgili katma de-
ğerli hizmetleri içerecek şekilde 

lojistiğin ötesine de uzanmaktadır. 
Bu tür entegre hizmetlerin sağlayıcı-
sına üçüncü taraf tedarik zinciri yö-
netim sağlayıcısı (3PSCM) veya teda-
rik zinciri yönetim hizmet sağlayıcısı 
(SCMSP) denir. 3PL, tedarik yöneti-
mi dahilinde depolama, nakliye veya 
hammadde temini gibi belirli işlevle-
ri hedeflemektedir. 

3PL sağlayıcılarının zaman içinde 
gelişen dört kategorisini bulunmak-
tadır. Kademli olarak yayılmaktadır. 

Standart 3PL Sağlayıcısı: Bu bir 

3PL sağlayıcısının en temel şekli-
dir. Lojistiğin en temel işlevleri olan 
toplama ve paketleme, depolama ve 
dağıtım gibi faaliyetleri gerçekleşti-
rirler. Bu firmaların çoğunluğu için, 
3PL işlevi tam olarak ana faaliyetle-
ri değildir.

Hizmet Geliştiricisi: Bu 3PL firma-
ları, müşterilerine izleme, çapraz 
sevkiyat, özel paketleme veya ben-
zersiz bir güvenlik sistemi sağlama 
gibi, gelişmiş katma değerli hizmet-
ler sunacaktır. Sağlam bir bilgi siste-
mi temeli ile ölçek ve kapsam ekono-
milerine odaklanma, bu tür 3PL sağ-
layıcılarının, bu tür görevleri yerine 
getirmesini sağlayacaktır.

Müşteri Adaptörü: Bu tip 3PL sağ-
layıcısı müşterinin talebi üzerine ge-
lir ve esasen şirketin lojistik faaliyet-
lerinin tam kontrolünü yapar. 3PL 
sağlayıcı lojistiği önemli ölçüde iyi-
leştirir ancak yeni bir hizmet geliş-
tirmez. Bu tip 3PL sağlayıcısı için 
müşteri tabanı genellikle oldukça 
küçüktür.

Müşteri Geliştirici: Bu, bir 3PL sağ-
layıcısının süreçleri ve faaliyetleri ile 
elde edebileceği en yüksek düzeydir. 
Bu, 3PL sağlayıcısı müşteri ile bütün-
leştiğinde ve tüm lojistik işlevlerini 
devraldığında gerçekleşir. Bu sağla-
yıcıların çok az müşterisi olacak, an-
cak onlar için kapsamlı ve ayrıntılı 
görevler yapacaklardır. 

Şu anda ülkemiz Standart 3PL dö-
nemini yaşamaktadır. Çok az şirket-
te hizmet geliştirilmesi, Ar-Ge ça-
lışmaları kurulmaya başlanmıştır. 
Henüz müşteri bağlantıları başlama-
mıştır. Gelecekte yapılacak olan hiz-
met bunlar olacaktır. 

KÜRESEL LOJİSTİKTE YENİ KAVRAMLAR

Artık dilimizden düşürmediğimiz bir kavram var. Lojistik ve 
tedarik zinciri yönetiminde üçüncü taraf lojistiği (3PL veya 
TPL olarak kısaltılır), bir kuruluşun dağıtım, depolama ve 
değer katma hizmetlerinin dış kaynak sağlamak olarak 
üçüncü taraf işletmelerini kullanması olarak tanımlanıyor.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim

Danışmanı

ANALİZ | LOJİSTİK
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gitmesinden ve seyahat kısıtlamalarından dola-
yı, bu yıl yolcu talebinin geçen yıla göre yüzde 48 
azalması bekleniyor.

Diğer yandan navlunların artmasının perde 
arkasındaki süreçlere değinmek gerekirse pan-
demi sürecinde olağanüstü ek tedbirler alın-
dı. Uçuş ekipleri dönüşümlü çalışmaya başladı, 
otellerde konaklayamadıkları için bir uçuş için 
birden fazla ekip kullanıldı, her bir personel için 
özel ekipman ve koruyucu önlemler alınırken 
bu süreçler de ek bir maliyet oluşturdu. Normal-
leşme adımlarının atıldığı bu günlerde ithalat ih-
racat dengesizliği sebebiyle kargo uçaklarıyla 
havayolu taşımalarının maliyetlerinde azalma 
sözkonusu olmayacaktır, yani sıkıntılar geride 
kaldı diyebilmek için henüz çok erken. Ülkemiz-
den çıkış var ama ülkemize gelen mal olmayın-
ca bu durum havayolu taşımacılığının birim ma-
liyetlerine yansımaktadır. Uçuş yapılan ülkeler 
tedbirler kapsamında ekstra maliyet talebinde 

T
ürkiye’de salgından olum-
suz etkilenen ve buna rağ-
men çalışmalarını kesintisiz 
sürdüren sektörlerin başın-

da ulaştırma ve lojistik sektörü geliyor. 
Son 10 yılda dijitalleşmeyle birlikte hız-
lı bir dönüşüm sürecine giren lojistik 
sektörü, ülkelerin getirdiği sınırlamalar 
ve küresel ticarette azalan yük hacmi-
ne rağmen alternatif çözümlerle küre-
sel tedarik zincirinin kırılmaması için 
mücadele veriyor. Koronavirüs tedbir-
leri kapsamında sınırların kapanması 
ve sınırlamaların artmasından en çok 
etkilenen taşıma modu havayolu taşı-
macılığı oldu. Dünya havacılık sektörü 
tarihinin en büyük krizini yaşıyor. Ha-
vacılık sektörünün 2020 yılı ciro kaybı-
nın 300 milyar USD’yi aşması bekleni-
yor. Uluslararası Hava Taşımacılığı Bir-
liği’nden (IATA)’nın açıklamalarına göre 
4 Mart’tan bu yana Kovid-19 salgınının 
belirgin bir şekilde derinleştiğine ve hü-
kümetler tarafından çeşitli kısıtlamala-
rın getirildiğine vurgu yapılarak, salgın-
dan dolayı hava yolu şirketlerinin yol-
cu gelirlerinin 2020’de geçen yıla göre 
yüzde 55 düşerek 314 milyar dolara 
ulaşabileceği belirtiliyor.

Havayolu taşımacılığı özelinde geti-
rilen kısıtlamalar ve yasaklamalar ne-
deniyle pek çok yolcu uçağı sefer ipta-
li sözkonusuydu. Kısıtlamaların hakim 
olduğu süreçte yolcu uçaklarıyla taşı-
nabilen kargo hacmi piyasadan çekil-
di. Çekilen bu kapasiteden dolayı kar-
go uçaklarına olan talep çok arttı. Bu-
gün ortalama 100 uçaktan 90’ı yerde ve 
uçak filosunun havada olmadığı her an 
zarar anlamına gelmektedir. 

IATA tarafından yapılan açıklamada, 
küresel ekonominin resesyona doğru 

bulundular, tüm bunlardan hareketle nav-
lunlar yükseldi ama giderler de daha fazla-
sıyla arttı. Taşımacılık ve ticaret tek yönlü ya-
pılmaya başlanınca maliyetler de değişti, do-
layısıyla pandemi öncesindeki fiyatların geri 
gelmesi şu an için mümkün gözükmemekte-
dir.

Diğer çok önemli konu ise pandemi süre-
cinde durdurulan, ancak yavaş yavaş tekrar 
başlayan yolcu seferleri uzunca bir süre eski 
frekanslarına dönemeyecektir. Dolayısıyla 
dünyada taşınan hava kargonun yaklaşık % 
70’nin yolcu uçaklarıyla taşındığı göz önüne 
alınca ciddi bir kapasite azalması uzunca bir 
süre devam edecektir. Bazı öngörüler bu ka-
pasitelere 2022’den önce ulaşılamayacağını 
belirtiyor. 

Yine eski düzende kabin bagajını yolcu be-
raberine alabiliyorduk ancak yeni düzende 
kabin bagajlarının yolcu beraberine alınması 
yasakladı, kabin bagajlarımız da yüklere ayrı-
lan bölümde yer işgal edecek, böylelikle yolcu 
uçaklarında özel ve genel kargolara ayrılan 
bölüm azalmış olacak, bu durum haliyle de bi-
rim maliyetlere artış yönünde etki edecektir.

Bunların yanı sıra normalleşme adımla-
rı kapsamında 1 Haziran tarihinden itibaren 
ülke içerisinde yapılacak olan seferlerin baş-
layacağını biliyorduk. Geçtiğimiz günlerde 
THY koronavirüs tedbirleri kapsamında dur-
durduğu uçuşlarını kademeli olarak yeniden 
başlattığını duyurdu. Gelen açıklamaya göre; 
normalleşme adımları kapsamında kademe-
li olarak bazı ülkelere seferler resmen başla-
mış oldu. Bu gelişmelerin de sektöre olumlu 
bir ivme kazandırmasını bekliyoruz. İçinde 
bulunduğumuz bu süreci yaşarken, THY’nin 
İstanbul Havalimanı’ndaki ana kargo depo 
tesislerinin inşasının bitirilerek devreye alın-
ması, Sabiha Gökçen’in ikinci pistinin devre-
ye alınması gibi hazırlıklarımızı hızla tamam-
lamamız gerekiyor.

HAVA KARGO TAŞIMACILIĞINDA 
ESKİYE DÖNÜŞ ZAMAN ALACAK

Koronavirüs tedbirleri kapsamında sınırların 
kapanması ve sınırlamaların artmasından 
en çok etkilenen taşıma modu havayolu 
taşımacılığı oldu. Dünya havacılık sektörü 
tarihinin en büyük krizini yaşıyor.

EMRE ELDENER 

UTİKAD 
Yönetim Kurulu Başkanı

UZMANGÖZÜYLE
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HAVA KARGO 
TAŞIMASININ KURULUŞU

İlk kargo taşıması 7 Kasım 1910’da ABD’de 
Dayton ve Columbus, Ohio arasında gerçekleşti. 
Philip Orin Parmelee, saatte 105 km’lik hızla 
uçabilen Wright Model B uçağı ile bir mağazanın 
açılması için istenen 100 kiloluk ipek paketi taşıdı.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ
YELKENKAYA

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

H
ava taşıması temel 4 taşı-
ma şeklinin ton olarak en 
az kullanıldığı buna karşı-
lık en pahalı taşıma şekli 

olarak karşımıza çıkmaktadır. Termi-
naller arasında çalışır ve en hızlı ta-
şıma şekli olarak görülmektedir. Za-
manın önemli olduğu, pahalı ve ha-
fif ürünlerin taşınmasına uygundur. 
500 km’lik mesafelerin üzerinde eko-
nomik olduğu görülmektedir. Hava yo-
luyla taşınan yükler kargo diye isim-
lendirilmiştir. 

Dünya üzerinde kullanılmasının en 
yeni olduğu bir taşıma şekli hava ta-
şımasıdır. Hava yoluyla yolcu taşıma-
sı 1893 yılında geliştirilen, 1895 yılın-
da Almanya’da ve 1899 yılında ABD’de 
üretilen balon tipi Zeplin’lerle başlan-
mış ancak bu araçlarla yük taşıması 
yapılmamıştır. 

İlk kargo taşıması 7 Kasım 1910’da 
ABD’de Dayton ve Columbus, Ohio ara-
sında gerçekleşmiştir. Philip Orin Par-
melee, saatte 105 km’lik hızla uçabilen 
Wright Model B uçağı ile bir mağaza-
nın açılması için istenen 100 kiloluk 
ipek paketi taşıdı. Bu yalnızca malların 
taşınması için ilk yapılan kargo uçu-
şuydu.

Dünyanın uçakla posta taşınma-
sı ise 18 Şubat 1911’de Hindistan’da 

gerçekleşti. Bir havacılık sergisinin 
organizatörü Sir Walter Windham, 
sergi için tanıtım yapmak ve yardım 
için para toplamak amacıyla Hindis-
tan’da posta müdüründen izin aldı. Bu 
ilk uçak uçuşu, Allahabad’dan Bom-
bay-Kalküta hattındaki en yakın is-
tasyon olan Naini’den 13 km uzaklık-
ta 6 bin 500 mektubu taşıdılar. Dünya-
nın ilk tarifeli havayolu posta servisi 
ise, Londra’da Hendon banliyösü ile 
Postmaster General’in 9 Eylül 1911’de 

Windsor, Berkshire’daki ofisi arasında 
gerçekleşti. Kral George V’nin taç giy-
me töreninin kutlamaları çerçevesin-
de bir ayın biraz altında, 16 uçuşta 35 
çanta posta taşıdı.

20’li yılların başlarında, çok sayıda 
girişimci uçağın hızlı ve düşük hacimli 
sevkiyatları demiryollarından ve nak-
liye şirketlerinden çok daha çok daha 
hızlı taşıyabileceğini fark etti. Ülkeler 
arası ilk uçuş 1919’da yapıldı. Uçakta 
bir ayakkabı üreticisi için deri ve bir 
restoran için orman tavuğu taşıdı. Si-
nema filmleri de sık sık hava yolu ile 
taşındı orijinal haber bültenleri ilk ola-
rak kopya yapmak için merkezi bir la-
boratuvara taşındı ve daha sonra si-
nemalarda yayınlanmak üzere Avru-
pa çapında hava yoluyla dağıtıldı.

1920’lerden itibaren hava taşımacı-
lığını organize etmek için birkaç giri-
şimde bulunulmasına rağmen, tama-
men kargo olan ilk ticari havayolları II. 
Dünya Savaşı’ndan sonra ortaya çık-
tı. 1945’te Havana’daki bir konferansta 
57 havayolu şirketi Uluslararası Hava 
Taşımacılığı Birliği’ni (FİATA) kurdu.

Teknoloji olarak diğer taşıma me-
totlarının çok üzerinde olan hava kar-
go taşıması taşıma modları arasında 
en hızlı gelişen taşıma şekli olarak gö-
rülmekte ve hızla gelişmektedir.
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“HAVAYOLU TAŞIMACILIĞINDA 
TALEP HIZLA ARTACAK”

MERTAIR GENEL MÜDÜRÜ ERDİNÇ ERTEMEL:

“Koronavirüs süreci, havayolu taşımacılığının zirve yaptığı ve hatta dünyadaki 
kargo havayolu uçak fi lolarının taleplere yetersiz kaldığı bir dönem oldu. 

Pandeminin tüm sektörlerde yarattığı ekonomik ve sosyal durağanlığın yılın son 
çeyreğine kadar süreceğini, ardından tüm dünyada uçuşların normal seyrine 
dönmesi ile taşımacılık sektöründe taleplerin hızla artacağını öngörüyoruz.” 

T
emelleri 2019 yılında atılan genç 
bir kuruluş olan MERTAIR, özel 
kargo taşımacılığı ve jet uçak ki-
ralama hizmeti veriyor. Alman-

ya’nın en güçlü lokal Air Charter Grubu olan 
‘NEO Air Grup GmbH’ ile ortaklık anlaşma-
sı yapan MERTAIR’in Genel Müdürü Erdinç 
Ertemel, havayolu taşımacılığında verdikle-
ri hizmetleri ve hedeflerini Ekovitrin’e an-
lattı. 

n Mertair markasının kuruluş öyküsü-
nü anlatır mısınız? Sektöre girişinizi ve 

günümüze kadar kaydettiğiniz aşamaları 
ana hatlarıyla özetler misiniz? 

Şirketimiz 2019 yılında temelleri atılan 
henüz çok genç bir kuruluş. Şirketimizin 
kuruluş öyküsü insanlığın doğasında bu-
lunan yenilik ve değişim gereksinimlerin-
den kaynaklanıyor. Projelerimizi yeni bir 
oluşum içerisinde gerçekleştirmenin far-
kındalığı ile yola çıktık ve kuruluşumuzun 
henüz ilk yılında doğru kararlarımızın mey-
velerini almaya başladık. Global network gü-
cümüzü artırmaya yönelik olarak ticaret 

hacmimizin en yoğun olduğu Avrupa ülke-
lerinde güçlenmemiz gerekliliğine inana-
rak; Almanya’nın en güçlü lokal Air Charter 
Grubu olan ‘NEO Air Grup GmbH’ ile ortak-
lık yaptık. 

n Mertair, havacılık sektöründe hangi 
hizmetleriyle ön plana çıkıyor? Müşteri-
lerinize ne gibi avantajlar sağlıyorsunuz?

Havayolu taşımacılığı, taşımacılık sektö-
rünün en hızlı fakat en pahalı metodu. Fa-
kat kara, deniz veya demiryolu seçenekle-

SÖYLEŞİ | ERDİNÇ ERTEMEL
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rinin çözümsüz kaldığı durumlarda, gerek 
termin sürelerinin yetersizliği, gerekse ta-
şınacak olan ürünün özelliklerinden kay-
naklanan zorunluluklarda maliyet koşulla-
rı ikinci plana düşüyor ve havayolu taşıması 
tercih ediliyor. Bizler de havayolu taşıma-
cılığının en üst ve kişiye özel seçeneği olan 
charter kiralama metodu ile müşterileri-
mizin gönderilerinin özelliklerine ve uçuş 
destinasyonlarının koşullarına haiz olarak 
kendilerine özel kargo uçak seçenekleri 
oluşturarak çözüm üretiyoruz.

“PANDEMİDE SADECE MEDİKAL 
ÜRÜN TAŞIMACILIĞI YAPTIK”

n Hava kargo taşımacılığında daha çok 
hangi sektöre ait kargoların lojistiğini ya-
pıyorsunuz?

Havayolu taşımacılığında öncelikli sek-
törler inşaat, sanayi ve otomotiv sektörleri 
olup diğer sektörler ile güçlendirebiliyoruz. 
Pandemi süresi boyunca sadece medikal 
ürün taşımacılığı yaptık diyebilirim, zira di-

ğer sektörlerin tümü ikincil öncelikli duru-
ma geçti ya da tamamıyla durdu. Haziran 
ayı başlangıcı ile inşaat ve sanayi ürünleri-
nin sevkiyatına başladık ve bunu da normal 
hayata geçmeye başladığımızın işareti ola-
rak görüyorum. 

“KURUMSAL MÜŞTERİLERİMİZ 
BİZİM İÇİN ÖNCELİKLİ”

n Kurumsal kiralamada kurumlara yö-
nelik ne gibi ayrıcalıklı çözümlere sahip-
siniz?

Kurumsal müşterilerimizin bizim için ön-
celikli bir yeri var, zira aramızda yaptığımız 
partnerlik anlaşmasının gereği olarak tica-
ri ve finansal olarak öncelikli fiyat ve hizmet 
koşulları sağlıyoruz. 

“KİŞİYE ÖZEL HİZMET 
SUNUYORUZ”

n Sahip olduğunuz lojistik ağ hangi ülke-
leri kapsıyor? Dünyanın hangi bölgelerine 
taşımacılık gerçekleştiriyorsunuz?

İştigal alanımız sadece mütehassıs oldu-
ğumuz ‘Özel Kargo ve Jet Uçak Kiralama-
sı’. Öncelikle yerli firmalarımızın uçaklarını 
tercih ederek global ağımızda bulunan uçak 
filosuna uygun olarak kargonun muhtevi-
yatı ve özelliklerine uygun olarak uçuşlar 
icra ediyoruz. Sunduğumuz hizmetin kişi-
ye özel olması nedeni ile coğrafi bir sınırla-
ma olmaksızın dünyanın tüm ülkelerine ve 
kullanılacak olan havalimanlarının fiziki 
ve teknik özelliklerine uygun uçaklarımızı 
planlayarak uçuşları icra ediyoruz.

“KORONAVİRÜS SÜRECİNDE 
HAVAYOLU TAŞIMACILIĞI ZİRVE 
YAPTI”
n Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni 

Tip Koronavirüs (COVID-19) salgını havacı-
lık sektörünü ve MERTAIR’i nasıl etkiledi?

Koronavirüs havayolu taşımacılığının zir-
ve yaptığı ve hatta dünyadaki kargo havayo-
lu uçak filolarının taleplere yetersiz kaldığı 
bir dönem oldu. Kargo uçaklarının yetersiz-
liği nedeni ile yolcu uçakları içerisinde kar-
go taşıma metodu ile ihtiyaçlar giderilmeye 
çalışıldı. Havayolu taşımacılığının en yoğun 
olduğu dönemleri maalesef doğal afetler, sa-
vaşlar ve düzensizliklerin olduğu dönemler-
de yaşarız fakat koronavirüs nedeni ile ya-
şadığımız büyüklükteki talep yoğunluğunu 
ilk defa tecrübe ediyoruz. 

“TAŞIMACILIK SEKTÖRÜNDE 
TALEP HIZLA ARTACAK”

n Pandemi sonrasında havacılık sektö-
rünü nasıl bir dönem bekliyor? MERTAIR 
olarak pandemi sonrası nasıl bir strateji 
izleyeceksiniz?

Pandeminin tüm sektörlerde yarattığı 
ekonomik ve sosyal durağanlığın yılın son 
çeyreğine kadar süreceğini fakat ardın-
dan tüm dünyada uçuşların normal sey-
rine dönmesi ile taşımacılık sektöründe 
taleplerin hızla artacağını öngörüyoruz. Ha-
yatımızda yeni bir dönem başlayacağı kesin 
olmakla birlikte oluşacak yeni koşullara ha-
zırlıklı davranacağız.

“Pandemi süresi boyunca sadece medikal 
ürün taşımacılığı yaptık diyebilirim, zira 
diğer sektörlerin tümü ikincil öncelikli 
duruma geçti ya da tamamıyla durdu.”
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ÇELEBİ KARGO ARTIK ‘DİJİTAL’DE 
Çelebi Havacılık, kargo operasyonları için yeni bir inovasyon gerçekleştirdi. 
Kargo gönderilerini yönetmek ve takip etmek için mobil uygulama başlatan 

Çelebi Havacılık, müşterilerin kargo gönderilerinin süreç takibinin cep 
telefonu ve tabletler üzerinden yapılabileceğini açıkladı.

Çelebi Havacılık, yeni bir adım atarak di-
jital dünyada adını duyurmayı sürdürüyor. 
Müşterilerinin kargolarını rahat ve kolay 
bir şekilde takip edebilmeleri adına yeni bir 
mobil uygulama geliştiren Çelebi Havacı-
lık, hizmette sınır tanımıyor. Geliştirilen uy-
gulama, gerçek zamanlı takip, güvenlik ta-
raması, depolama ve dokümantasyon gibi 
gönderiler hakkında kapsamlı bilgilere eri-
şim sağlayacak. 

Dijital süreç hakkında açıklamalarda bu-
lunan Çelebi Havacılık Holding Sürekli İyi-
leştirme ve Geliştirme Direktörü Bülent Zi-
yagil, “Mobil uygulamamızın lansmanını 
duyurmaktan heyecan duyuyoruz. Bu uy-
gulama; müşterilerimizin, sevkiyat işlem 
durumlarını izlemelerine olanak tanıyor. Şu 
anda İstanbul için mevcut olan uygulama, 
kısa zamanda tüm yurtta devreye girecek. 
Standardizasyon ajandamızın bir parça-
sı olarak, uygulamamızı ayrıca 2021 yılında 
Budapeşte istasyonunda müşterilerimizin 
kullanımına sunuyor olacağız. Ayrıca, müş-
teri odağımızı ön planda tutarak, kendile-

rine sektör içerisinde dinamik iş süreçleri 
yönetimlerini sağlayacak çözümler üzerin-
de çalışıyoruz” şeklinde konuştu. 

HEM IOS HEM DE ANDROID 
CİHAZLARLA UYUMLU

Uygulamanın hem iOS hem de Android 
cihazlarla uyumlu olduğunu ifade eden Zi-
yagil, geliştirdikleri mobil uygulamanın te-
mel özelliklerini şöyle sıraladı:

1. Canlı İzleme: Tüm gönderilerle ilgili gün-
cel bilgileri takip edebilme özelliği sunuyor.
2. Süreç takibi: Gönderilerinizin Çelebi de-
polarına ulaşmasından, uçağa yükleme ve 
alıcıya teslim aşamasına kadar olan depola-
ma süreçlerinin hızlı ve kolay takibi özelliği.
3. Bilgi paylaşma: Doğrudan gönderiler-
le ilgili en son bilgileri sunma ve gerçek za-
manlı olarak tüm müşterilerimizle eşza-
manlı iletişim kurma özelliği.
4. Gönderilerin durum kontrolü: Gön-
derilerin faturalanma durumlarının taki-
bi özelliği.

LOJİSTİK | ÇELEBİ KARGO
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“HAVA KARGODA COVID-19 
KRİZİNİ FIRSATA ÇEVİRDİK”

B
orusan Lojistik Forwarding Ge-
nel Müdür Yardımcısı Esen Öz Te-
kayak, Çin’in Shangai şehrinde 
2019’da ofisini açarak müşterile-

rine Uzakdoğu hizmeti sunduklarını söyle-
di. Borusan Lojistik olarak her zaman yatırı-
ma açık bir şirket olduklarını belirten Esen 
Öz Tekayak, Çin’de yaptıkları yatırımın ya-
şanan COVID-19 global krizi döneminde ne 
kadar doğru bir yatırım olduğunu gördük-
lerini anlattı. Borusan Lojistik hava kargo iş 
birimi olarak COVID-19 krizini fırsata çevir-
meyi başardıklarını ifade eden Esen Öz Te-
kayak, “Çin ofisimiz, müşterilerimiz dışında 
sektörde birlikte çalıştığımız hatta rekabet 
içinde olduğumuz bir çok forwarding fir-
masına hizmet verdi. Bu durum Borusan’ın 
ne kadar güvenilir ve doğru iş yaptığının bir 
göstergesi oldu. Dolayısıyla Çin’de yaptığımız 
yatırımı sonraki dönemlerde dünyanın baş-
ka bir noktasında satın alma, ortaklık ya da 
new set-up şeklinde gerçekleştirmeyi hedef-
liyoruz” dedi.

“TAM ZAMANINDA 
SERVİS SUNUYORUZ”

Yurtiçi ve yurtdışı olarak hizmet verdik-
lerini söyleyen Esen Öz Tekayak, uluslarası 
iş birimlerinin karayolu ve forwarding ola-
rak iki ana iş birimi olarak yönetildiğini ve 
forwarding iş birimi altında hava kargo&-
konteyner taşımacılığı hizmeti sundukları-
nı, özellikle inorganic büyüme fırsatlarına 
açık olan bir stratejilerinin olduğunu kay-
detti. Hava kargo iş birimlerinin dünyanın 
her noktasından her noktasına, hızlı taşıma, 
ekonomik taşıma, komple uçak kiralama, 
multimodal olarak uygun ve esnek çözüm-
ler ürettiğini ifade eden Esen Öz Tekayak, 
“Özellikle müşterilerimizin beklentisine uy-
gun maliyetlerle tam zamanında servis su-
nuyoruz ve özellikle proje taşımacılığı ko-

nusundaki uzmanlığımızı müşterilerimizle 
paylaşıyoruz. Geniş acente ağımız sayesin-
de havalimanı veya kapı teslimi havayolu ta-
şımacılığı hizmetlerini veriyoruz. İstanbul, 
İzmir, Bursa, Mersin ve Konya bölgelerinde 
hava kargo özelinde yapılanmamız mevcut” 
diye konuştu.

Esen Öz Tekayak, sözlerine şöyle devam 
etti: “Türkiye’nin uluslararası havayolu taşı-
macılığına ilişkin son dönemdeki en önem-
li gelişmesi İstanbul Havalimanı’nın faaliyete 
geçmesi oldu. Maaelsef Covid-19, tüm dünya-
da olduğu gibi bu yatırımın da karşılığını ala-
bilme sürecini öteledi. Borusan Lojistik öze-
linde havayolları ile özellikle trade bazlı BSA 
anlasmaları ile yakın çalışıyoruz. İthalat ve 
ihracat dengemiz ilk çeyrekte yaklaşık yüz-
de 40 ve 60 olarak gerçekleşti. Covid-19 sü-
reci içerisinde bu denge tamamen değişti. 

Yeni normal yanlızca taşıma modlarını de-
ğil yeni ürünleride sunacak fırsatlar yarattı. 

 Nisan 2020 itibarı ile PPE (Kişisel Koru-
ma Ekipmanları) ürünlerinin tedarik zinci-
rini fokusumuza alarak basarılı bir 3 ay ge-
çirdik ve krizi bu noktada fırsata çevirerek 
gecen yılın rakamlarının çok üzerine çıktı-
ğımız bir dönem yaşadık. Uzakdoğu ithalat 
taşımlarında farklı hizmetler sunarak müş-
tetilerimize alternatif çözümler yarattık. Ör-
neğin Çin’de uçuşların iptali ile birlikte cid-
di bir kapasite sorunu yaşandı. Çin-Vietnam 
karayolu ile Vietnam-Türkiye havayolunu 
bağlayarak kara, hava multimodal servis 
ile daha uygun maaliyet, kapasite ve tran-
sit süre elde ettik. Mevcut müşterilerimizin 
payı özellikle tekstilin ciddi olarak düşmesi 
ile olumsuz etkilendi. Özellikle ABD ihracat 
marketinde ciddi bir payımız var ve maale-
sef Covid-19 sürecinde ABD pazarı çok ciddi 
etkilendi. Pandemi sürecinde müşterilerimi-
ze her zamankinden daha yakın olduğumuz, 
ziyaretlerimizi online yaptığımız, 7/24 ulaşı-
labilir olduğumuz bir süreç yaşadık.”

BORUSAN | LOJİSTİK

Borusan Lojistik Forwarding Genel Müdür Yardımcısı Esen Öz Tekayak, Borusan hava 
kargo iş birimi olarak COVID-19 krizini fırsata çevirmeyi başardıklarını ifade etti. 

BORUSAN LOJİSTİK FREIGHT FORWARDING 
GENEL MÜDÜR YARDIMCISI ESEN ÖZ TEKAYAK:

“Borusan Lojistik olarak içinde
bulunduğumuz Covid-19
sürecinde yaşadığımız olağanüstü
koşullarda, çalışanlarımızın ve iş
ortaklarımızın sağlığını korurken;
hizmetlerimizin aksamaması adına
aldığımız önlemleri ‘Çalışanımı
Korurum, İşimi Korurum ve
Paydaşlarımı Korurum’ başlıkları
altında yönetmeyi ilke edindik.”
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HAVACILIK SEKTÖRÜNDE HAVA KARGO 
TAŞIMACILIĞININ HIZLI YÜKSELİŞİ 

Hava Kargo Taşımacılığı, pandemi sürecinde temel mallar başta 
olmak üzere; ilaçların, tıbbi ekipman ve malzemelerin, gıdaların veya 
insan kaynaklı diğer maddelerin hızlı teslimatında hayati bir rol aldı. 
Buna ilaveten, havayolu şirketlerinin yolcu uçaklarında yapılan kargo 
taşımacılığının, uçuşların iptal olmasıyla kargo uçaklarında taşınması, 
hava kargo taşımacılığına olan talebi daha da artırdı.

GÜLAÇTI ŞEN

İstanbul Esenyurt Üniversi-
tesi / Sivil Havacılık ve Kabin 
Hizmetleri Öğretim Görevlisi

LOJİSTİK | ANALİZ

2020 yılının Ocak ayında 
ilk kez Çin’in Wuhan 

kentinde ortaya çıkan ve tüm dün-
yaya hızlı bir şekilde yayılan corona-
virüsü, ülkelerin sınırlarını kapama-
ya başlamasıyla havacılık sektörü-
nü olumsuz etkilemiştir. Özellikle 11 
Mart 2020 tarihinde Dünya Sağlık Ör-
gütü tarafından pandemi ilan edilme-
siyle, ülkelerin yurtiçi ve yurtdışı yol-
cu uçuşlarının durdurulmasının hızla 
gerçekleşmeye başlaması bunda etki-
li olmuştur. IATA (Uluslararası Hava 
Taşımacılığı Birliği) tarafından yapı-
lan son tahminlere göre salgının sek-
töre zararı 252 milyar dolar olacağı 
belirtilmiştir. Toplam sektör içerisinde 
hava kargo taşımacılığının etkisi ise 
olumlu olmuştur. 

Hava Kargo Taşımacılığı, pandemi 
sürecinde temel mallar başta olmak 
üzere; ilaçların, tıbbi ekipman ve mal-
zemelerin, gıdaların veya insan kay-
naklı diğer maddelerin hızlı teslima-
tında hayati bir rol almıştır. Buna ila-
veten, havayolu şirketlerinin yolcu 
uçaklarında yapılan kargo taşımacı-
lığının, uçuşların iptal olmasıyla kar-
go uçaklarında taşınması, hava kar-
go taşımacılığına olan talebi daha da 
artırmıştır. Artan taleple birlikte tüm 

dünyada, hava kargo taşımacılığında 
yolcu uçakları kargo taşımacılığında 
kullanılmaya başlanmıştır. Kara ve de-
niz yoluyla yük taşımacılığının yanın-
da, önemli bir alternatif olan hava ta-
şımacılığının, pandemi süreciyle öne-
mi artmıştır. 

Havacılık sektörü içerisinde önem-
li bir gelir kaynağı olarak ortaya çıkan 
hava kargo taşımacılığında, IATA ta-
rafından hava kargo taşımacılığı ya-
pan işletmelere öneriler sunulmakta, 

taşımacılığın nasıl olacağı konusunda 
açıklamalar yapılmakta ve işletmele-
rin güncel bilgileri de anlık olarak ya-
yınlanmaktadır. Özellikle 2021 yılından 
itibaren finansal açıdan önemli karar-
lar alarak ilerlemek zorunda olan ha-
vacılık sektörü işletmeleri, hava kar-
godaki hızlı yükselişi göz önünde bu-
lunduracaklardır. Çünkü ülkelerin 
geleceği için hava kargo taşımacılığı, 
küresel düzeyde ticari rekabet güç-
lerini arttırmak için muazzam bir po-
tansiyele sahiptir. 

IATA’nın raporlarında 2020 yılın-
da hava kargo gelirlerinin 110.8 mil-
yar dolara ulaşacağı öngörülmekte-
dir. 2019 yılında 102.4 milyar dolar ola-
rak kayıtlara geçen gelirler göz önüne 
alındığında, hava kargonun geçmiş 
yıllara göre toplam sektör içerisinde-
ki payının iki kat artarak yüzde 26 ora-
nında yükseleceği tahmin edilmekte-
dir. Dünyayı etkisi altına alan COVID-19 
karşısında olumsuz etkilenen önem-
li sektörlerin başında sıralanan hava-
cılık sektöründe, krizden çıkış strate-
jilerinin uygulanmasında, hava kargo 
taşımacılığının öneminin daha da ar-
tacağı ve hava taşımacılığına ilişkin 
yeniliklerin ve yeni düzenlemelerin 
yapılacağı mümkün görülmektedir.
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EKOL, TÜRKİYE’NİN EN DEĞERLİ
LOJİSTİK ŞİRKETİ SEÇİLDİ
Ekol Lojistik, uluslararası marka değerlendirme kuruluşu Brand Finance 

tarafından 5. kez Türkiye’nin en değerli lojistik şirketi seçildi. 

B
rand Finance’ın açıkladığı “Tür-
kiye’nin En Değerli ve En Güçlü 
Markaları“ raporunda 78 milyon 
dolar marka değeriyle Ekol, lojis-

tik sektörünün en değerli markası unvanı-
na sahip oldu. Rapora göre Ekol’ün marka 
değeri bir önceki yıla göre yüzde 10,2 ora-
nında artış gösterdi. Türkiye’nin en değerli 
100 markasının toplam değeri ise bu yıl ge-
çen yıla göre yüzde 24 artarak 24,6 milyar 
dolara ulaştı.

Pazarlama ve finans arasında köprü kur-
mak amacıyla her yıl dünyanın en büyük 5 
bin markasını değerlendiren Brand Finan-
ce, 1996 yılından bu yana yayımladığı rapor-
ları kamuoyunun ve sektörlerin bilgisine 
sunuyor. Ekol, 1990 yılında kurulan; taşıma-
cılık, kontrat lojistiği, dış ticaret, gümrük ve 

tedarik zinciri yönetimi alanında 13 ülkede 
kusursuz hizmet anlayışıyla faaliyet göste-
ren entegre bir lojistik şirketi. Aklı, duygu-
yu ve bilinci birleştiren iş yapış modelini tek-
nolojiden aldığı ilhamla destekleyen Ekol, 
her zaman müşterilerine entegre, esnek 
ve en etkin çözümleri sunuyor. Ekol’ün hep 
bir adım ileride oluşu, yeterince iyiyle yetin-
memesi müşterilerinin başarılarına hizmet 
ederken aynı zamanda çevresel, finansal, 
sosyal faydalar da sağlıyor.

Türkiye, Almanya, İtalya, Yunanistan, 
Fransa, Ukrayna, Romanya, Macaristan, İs-
panya, Polonya, Çekya, Slovenya ve İsveç’te 
olmak üzere, kapalı alanı 1 milyon m²’nin 
üzerindeki dağıtım merkezinin yanı sıra in-
termodal taşımacılığa fırsat veren haftalık 
52 sefer yapan blok trenleri ve 6 bin aracıyla 

da Ekol, Avrupa’nın önde gelen lojistik sağ-
layıcıları arasında. Dağıtım alanındaki gü-
cünün yanı sıra Ekol‘ün vaatlerini gerçek-
leştirmedeki en önemli gücü sahip olduğu 
insan kaynağı. Kusursuz müşteri memnu-
niyeti için bitmeyen bir enerjiyle hizmet ve-
ren 8 binin üzerinde çok uluslu çalışanı, 
Ekol’ü başarıya taşıyan yolda çok önemli bir 
rol oynuyor.

EKOL LOJİSTİK | LOJİSTİK
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ARKAS LOJİSTİK, MARMARAY İLE 
AVRUPA’YA YÜK TAŞIYOR 

2017 yılında Bakü-Tiflis-Kars (BTK) demiryolu hattında ilk 
demiryolu taşımasını başlatan Arkas Lojistik, Çin-Türkiye 
Demir İpek Yolu’nda Marmaray bağlantısı ile transit olarak 
Avrupa’ya yük taşımaya başladı.

M
armaray’da kıtalar arası yük 
taşımacılığının başlamasıy-
la birlikte Çin-Avrupa korido-
rundaki demir yolu taşıma-

larına başlayan Arkas Lojistik, 18 günlük 
transit süreyle yükleri Çin’den Türkiye’ye ve 
Türkiye’den Marmaray bağlantısı ile Avru-
pa’ya taşıyor. Haftada bir yapılması hedefle-
nen servisin sıklığı potansiyele bağlı olarak 
artırılacak. Servisin kesintisiz hatla ihraca-
tın artmasına ve hızlanmasına katkı sağla-
ması bekleniyor. Arkas Lojistik CEO’su Onur 
Göçmez, “Marmaray’da yük taşımacılığının 
başlaması aslında varlığının ve fonksiyo-
nunun önemini daha çok gösterecek. Sek-
törün uzun zamandır beklediği bir durum-
du. Demiryoluna öncü yatırımlar yapan bir 
kurumuz. Bu noktada çok kritik ve Arkas 
Holding’in çok önemsediği bir konu da kara 
terminalleri. Kara terminalleri; demiryo-
lu, denizyolu ve karayolunun aynı anda hat 
mantığında birleşmesini ve oradan dağıtı-
mın yapılmasını sağlayacak. Arkas olarak 
Duisport ortaklığıyla Kartepe Köseköy’de 
yapımına başladığımız kara terminali Ra-
ilport da bu bakımdan önemli ve Marma-
ray’a entegre olacak. Bu günümüz şartları-
na uygun şekilde hem temassız operasyonu 
destekliyor hem de lojistik açısından yeni 
dünyada Türkiye’nin bir paya sahip olması-
nı sağlayacak” dedi.

Arkas Lojistik’in demir İpek Yolu ser-

visindeki hat Çin’in XI’AN kentinden baş-
lıyor. Kapıdan kapıya taşıma yapılan bu 
serviste Arkas Lojistik XI’AN istasyonuna 
kadar ön taşımaları da gerçekleştiriyor. Hat, 
XI’AN’dan Kazakistan’a ulaşarak Hazar kı-
yısındaki Aktau Limanı’na varıyor. Buradan 
Bakü, Tiflis ve Kars güzergahıyla Türkiye’ye 
ulaşıyor. Kars üzerinden İzmit’e bağlanıyor 
ve Marmaray’ı takiben Avrupa’ya uzanıyor. 

DEMİRYOLUNDA İLKLERİ BAŞLATTI
Filosunda bulunan 700’den fazla vagon ile 

Türkiye’nin en önemli sanayi kentlerinden 
limanlarına ithalat ve ihracat konteyner de-
mir yolu taşımaları yapan Arkas Lojistik, 
Bakü-Tiflis-Kars (BTK) Demir yolu Hattı’n-
da Türkiye’den ilk trenini yükleyerek tari-
feli seferleri başlatan şirket olmuştu. Yakın 
zamanda da Kırgızistan’ın Oş şehrine 30 va-
gon ve 60 konteynerden oluşan alimünyum 
elektrik kablosu taşıyan Arkas Lojistik, böy-
lelikle yaklaşık 5.500 km mesafeye Türki-
ye’den tek seferde ilk ihracat trenini çıka-
ran şirket olarak öne çıkmıştı.

LOJİSTİK | ARKAS

“Marmaray’da yük 
taşımacılığının başlaması 
aslında varlığının ve 
fonksiyonunun önemini daha 
çok gösterecek. Sektörün 
uzun zamandır beklediği bir 
durumdu. Demiryoluna öncü 
yatırımlar yapan bir kurumuz. 
Bu noktada çok kritik ve Arkas 
Holding’in çok önemsediği bir 
konu da kara terminalleri.”
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TIRSAN’DAN HÜNER GLOBAL 
LOJİSTİK’E DİJİTAL TESLİMAT

T
ırsan, online teslimat törenleri-
ne son sürat devam ediyor. Tür-
kiye ile Avrupa arası taşımacılık-
ta önde gelen firmalardan Hüner 

Global Lojistik, filosuna 300 adet Tırsan 
Tenteli Perdeli Multi Ride treyler ekledi. Son 
yatırımla birlikte, firmanın bugüne kadar 
Tırsan’dan teslim aldığı araç sayısı bin 300’e 
ulaştı. Tırsan’ın Adapazarı fabrikasında ger-
çekleştirilen teslimat törenine; canlı video 
konferans sistemi üzerinden Tırsan Trey-
ler Yönetim Kurulu Başkanı Çetin Nuhoğlu, 
Hüner Global Lojistik Yönetim Kurulu Üyesi 
Melisa Hüner, Hüner Global Lojistik Yönetim 
Kurulu Üyesi Arda Hüner, Hüner Global Lo-
jistik Genel Müdürü Ercan Kulaksız ve Tır-
san Treyler Satış Koordinatörü Ertuğrul Er-
koç katılım gösterdi.

“TÜRKİYE’NİN GÜÇLÜ LOJİSTİK 
FİRMALARINA İHTİYACI VAR”

Teslimat töreninde açıklamalarda bulu-
nan Tırsan Treyler Yönetim Kurulu Başka-
nı Çetin Nuhoğlu, Hüner Lojistik ile 25 yıla 
dayanan köklü bir iş birlikleri olduğunu vur-
gulayarak, “Bugün çok önemli bir toplan-
tı yapıyoruz. Çünkü ikinci nesil ile birlikte-
yiz. Hüner Lojistik ile 1995 yılından bu yana 
iş birliği içerisindeyiz. Bu süre zarfında yak-
laşık 1000 araç teslim ettik. Bu iş birliğimizi 
300 adetlik ilave yatırım kararı ile güçlendi-
riyoruz. Bugün ilk aracın teslimatını gerçek-
leştiriyoruz. Araçlarımızın tamamını Ekim 
ayına kadar teslim etmiş olacağız. Hüner Lo-
jistik’in kurucusu İbrahim Hüner, sektörde 
uzun yıllara dayanan deneyimi olan çok say-
gın bir iş insanı ve ikinci nesil de onun yolun-
dan emin adımlarla ilerleyecektir. Hüner Lo-
jistik’in sektörde inanılmaz bir birikimi var. 
Firmanın sadece Türkiye’de değil Milano’da 
ve Münih’te de depoları bulunuyor. Sadece 
Türkiye’de değil, Avrupa’da da yatırımlar ya-
pıyor. Türkiye’nin kalkınması ihracattaki bü-
yüme ile mümkün. İhracatın büyümesi için 
güçlü lojistik firmaları kurmak zorundayız. 

Türkiye kötü bir dönemden geçti ancak hız-
lı bir şekilde düzeliyor. Türkiye’nin ihracat-
la kalkınması temel hedefimiz. Bizler, ihra-
cat odaklı çalışmak zorundayız. Bu anlamda 
güçlü lojistik firmalarımızın olması ve yurt 
dışında yatırım yapması çok önemli” dedi.

Bir şirketin başarısında müşteri memnu-
niyetinin en önemli kriterlerden biri olduğu-
na dikkat çeken Nuhoğlu, 1977 yılında kuru-
lan Tırsan’ın kısa sürede Türkiye’deki lider 
konumunun yanı sıra Avrupa’da büyük ba-
şarılar elde ettiğini vurgulayarak, “Müşte-
ri memnuniyetini en üst düzeyde sürdüre-

bilmek, müşterilere sürekli olarak gelişim 
ve fırsat yaratacak çözümler sunmak bizim 
her zaman en öncelikli hedefimiz oldu. Bü-
yüklük adette değil, müşteri memnuniyetin-
de. Global bir firma olmak bunu gerektirir. 
Tırsan Treyler 1998’de Avrupa’da ilk fabri-
kasını kurmuş bir şirket. 1998’den bu yana 
Avrupa’da geldiği nokta inanılmaz bir ba-
şarı. Tırsan hem Türkiye’de hem de yurtdı-
şında gerçek büyüklük olan müşteri mem-
nuniyeti konusunda bir numaradır. Tırsan 
olarak Avrupa’da en iyi lojistik tedarikçileri 
arasında ilk üçteyiz” şeklinde konuştu.

LOJİSTİK | TIRSAN

Türkiye’nin ilk dijital teslimat törenini gerçekleştiren Tırsan, bu kez de uluslararası 
taşımacılıkta önde gelen firmalardan Hüner Global Lojistik’e, canlı video konferans 
sistemi üzerinden 300 adet Tırsan Tenteli Perdeli Multi Ride treylerin ilkini teslim etti.

ÇETİN NUHOĞLU: 
“Müşteri memnuniyetini 
en üst düzeyde 
sürdürebilmek, 
müşterilere sürekli 
olarak gelişim ve 
fırsat yaratacak 
çözümler sunmak 
bizim her zaman en 
öncelikli hedefimiz 
oldu. Büyüklük 
adette değil, müşteri 
memnuniyetinde.”
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Zaman; kazandırır
Yılmaz Kardeş Genel Müdürü Mehmet Büyükzeren, “Nakliye ve değişen ekonomik 

şartlar nedeniyle yenilikler yapmak için Ar-Ge ve inovasyon çalışmaları yapıyoruz. 
Yılmaz Kardeş olarak bizim sloganımız ‘Zaman Kazandırır’. Yani Yılmaz Kardeş size 

zaman kazandırır. Zaman da size para kazandırır” dedi.

R
ıza ve Yılmaz Büyükzeren tarafından 1959 
yılında kurulan Yılmaz Kardeş, sektörde 
rakiplerine göre yenilikçi, sağlam ve kaliteli 
imalat gerçekleştirerek önemli bir marka 

konumuna ulaşmayı başardı. Kurulduğu günden 
bugüne müşterilerinin taleplerine ve piyasa şartlarının 
değişen dinamiklerine göre imalatta çeşitlendirmeye 
giden Yılmaz Kardeş, ana modellerde standart 
üretimin yanı sıra müşteri ve malzemeye uygun 
özel projeler üretiyor. Yılmaz Kardeş Genel Müdürü 
Mehmet Büyükzeren, verdikleri hizmetler ve 
hedefleriyle ilgili Ekovitrin’in sorularını cevaplandırdı. 

Yılmaz Kardeş olarak sektöre giriş öykünüzü 
anlatır mısınız? 

1959 yılında Rıza ve Yılmaz Büyükzeren, kaporta 
ve kaynak atölyesi olarak Konya’nın Ankara Caddesi 
girişi olarak adlandırılan kısmında bir işyeri açar. 
Kısa zamanda kaporta işleri ve çeşitli makinelerin 
tamir bakımı olarak işlerine devam ederlerken o 
yıllarda Konya’nın büyük kuruluşlarından bir Alman 
firması tarafından yapılan Birlik Kiremit Tuğla 
Fabrikası’nın bakım işlerini de yapmaya başlarlar. 
Firma sahiplerinin talebi üzerine kamyon damperi 
imalatını yaparlar. Bunun beğenilmesi, başarılı olması 
ses getirir, devamını aynı fabrikaya ve piyasaya da 
uygularlar.

“SAĞLAM VE KALİTELİ İMALAT YAPIYORUZ”
Yılmaz Kardeş markası nasıl ortaya çıktı?
Firmamız ilk kuruluşunda Yılmaz Kardeşler 

ismiyle kurulmuş. Yılmadan çalışan kardeşler olarak 
düşünülmüş ama sonradan değişikliğe uğramış. 
Ama aynı isimde farklı bir firma farklı bir sektörde 
çalıştığı için karışıklık olmaması amacıyla Yılmaz 
Kardeş olarak düzeltilmiş. Yani firmamızın ismi 
Yılmaz ve kardeşi anlamında kullanılmış. Rıza ve 
Yılmaz Büyükzeren’in iyi bir teknik eleman olması, 

her zaman yaptıkları işlerin arkasında durmaları, iş 
çalışma ve imalat disiplinine en üst seviyede dikkat 
etmeleri Yılmaz Kardeş markasının oluşmasını 
sağladı. Müşteri böylece her zaman Yılmaz Kardeş 
markasına güvendi ve tercih etti. Rakiplerine göre 
yenilikçi ve her markaya uygun modelde sağlam 
ve kaliteli imalat Yılmaz Kardeş markasını ön plana 
çıkardı.

1973 yılında Hidrolik Yük Boşaltma 
Platformu imal ederek Türkiye’de bir ilke 
imza attınız. O tarihten bu yana kaydettiğiniz 
aşamaları ana hatlarıyla özetler misiniz?

Kamyon damper imalatı yoğunlaştıkça kaporta 
işlerinden uzaklaştık ve imalatın seri bir şekle 
dönüşmesi için çalıştık. Bunun yanında çeşitli makine 

imalatları yaptık. 1973 yılında Ova Un Fabrikası’na ilk 
platform damper ürettik ve orada çalışmaya başladı. 
Daha sonra diğer un, yem fabrikaları, silo alım 
yerlerinde platform talebi oluşmaya başladı ve bugün 
kanallı tip dediğimiz zemin ile aynı seviyede olan 
platform üretimine başladık. Yılmaz Kardeş’in ürettiği 
platform, ithal modellerinden daha farklı, daha düşük 
maliyetle, daha yüksek kapasiteli ve tamamen yerli 
olarak üretilerek müşterilerin hizmetine sunuldu.

“AMACIMIZ MÜŞTERİMİZİN 
ÇÖZÜM ORTAĞI OLMAK”
Ürün yelpazenizden ve sunduğunuz 

çözümlerden bahseder misiniz? 
Yılmaz Kardeş olarak o günden bugüne 

müşterilerin taleplerine ve piyasa şartlarının değişen 

“2020’de koronavirüs öncesinde imalatın yüzde 80’ini ihracat olarak çalışıyorduk.
2019 yılında yüzde 80 olan ihracat koronavirüs dolayısıyla yüzde 20’ye düştü. 
Hedefi miz yüzde 50 ihracat, yüzde 50 iç piyasa olarak devam etmek.”
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dinamiklerine göre imalatta çeşitlendirme yaptık. Ana 
modellerde üretim standart olarak devam etmekle 
birlikte müşterinin ihtiyaçlarına göre çözüm üretilerek 
müşteri ve malzemeye uygun özel projeler üretiyoruz. 
Platformda genel olarak beton kanalı, zemin üstü, 
TIR veya traktör çekili seyyar, kendinden dizel 
motorlu mobil, show platformları, forklift ile kamyon, 
TIR, konteyner doldurma-boşaltma, seviyeleme 
platformlar, konteyner doldurma ve boşaltma 
platformları, kamyon, TIR ve forklift için hidrolik sabit 
veya mobil rampalar şeklinde müşteri ihtiyaçlarına 
göre çeşitli şekil, ebat ve tonajlarda imalat yapıyoruz. 

“AYDA 10 ADET DEĞİŞİK 
PLATFORM İMAL EDEBİLİYORUZ”
Yılmaz Kardeş olarak üretim kapasiteniz 

hakkında bilgi verir misiniz? 
Normal şartlarda aylık 10 adet değişik platform 

imal edebiliyoruz. Toplu imalat projelerinde 
kapasitemizi yüzde 100 artırma imkanımız 
var. Hızlı hareket eden bir firma olduğumuz için 
müşterilerimizin ihtiyaçlarına her durumda, her 
zaman cevap verecek bir organizasyona sahibiz.

“HEDEFİMİZ YÜZDE 5O İHRACAT, 
YÜZDE 50 İÇ PİYASA”
İhracatınız var mı? Varsa hangi ülkelere 

ihracat yapıyorsunuz? 
İhracata yönelik imalatımız bulunuyor. 2020’de 

koronavirüs öncesinde imalatın yüzde 80’ini ihracat 
olarak çalışıyorduk. 2019 yılında yüzde 80 olan 
ihracat koronavirüs dolayısıyla yüzde 20’ye düştü. 
Hedefimiz yüzde 50 ihracat, yüzde 50 iç piyasa 
olarak devam etmek. Türkiye’nin tarıma verdiği 
destek ile 2020 yılında iç piyasa için üretimimiz 
yaklaşık yüzde 80’i buluyor. Şu anda yurtdışı 
imalatımız ve sevkiyatımız devam ediyor. Sınır 
kapılarının açılması ve uçuşların başlamasıyla birlikte 
montaj ve teslimatlar devam edecek. Hollanda, 
Sırbistan, Arnavutluk Ukrayna Moldova, Rusya, 
Azerbaycan, Türkmenistan, Nepal ve Moğolistan’a 
kadar ülkelerde platformlarımız mevcut. Ortadoğu’da 
Ürdün, Irak, Mısır, Nijerya, Uganda, Kenya, 
Madagaskar ve Afrika ülkelerinde platformlarımız 
yaklaşık 25 ülkede çalışıyor. 

“AR-GE VE İNOVASYON 
ÇALIŞMALARI YAPIYORUZ”
Ar-Ge ve inovasyon konusunda yaptığınız 

çalışmaları anlatır mısınız?
Yılmaz Kardeş olarak müşterilerimizin 

ihtiyaçlarına cevap verebilmek için onların projesine 
dahil oluyoruz, burada amaç onların çözüm ortağı 
olmak. Bunun yanında nakliye ve değişen ekonomik 
şartlar nedeniyle yenilikler yapmak için Ar-Ge ve 
inovasyon çalışmaları yapıyoruz. Yılmaz Kardeş 
olarak bizim sloganımız ‘Zaman Kazandırır’. Yani 
Yılmaz Kardeş size zaman kazandırır. Zaman da 
size para kazandırır. Dolayısıyla günümüzün rekabet 
ortamında satış fiyatlarımıza zam yaparak para 
kazanma imkanımız yok. Birim zamanda aynı makina 
ve aynı personelle daha fazla üretim yaparak, zamanı 
iyi kullanarak, maliyeti düşürerek para kazanmamız 
gerekiyor. İşte bu noktada Yılmaz Kardeş devreye 
giriyor. 

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgını sektörünüzü ve 
Yılmaz Kardeş’i nasıl etkiledi?

Koronavirüs öncesinde ihracatımız, imalatımızın 
yüzde 80’ini buluyordu. Tarım Bakanlığı’nın 2020 
yılında tarım teşviklerini artırması ve dış ülke 

kapılarının kapanması nedeniyle üretimimiz iç 
piyasada daha fazla gerçekleşti. Bununla birlikte 
2019’da satılan şeker fabrikalarının makina yenileme 
çalışmaları ile birlikte iç piyasadaki imalat montaj ve 
bakım faaliyetlerimiz yoğunlaştı. 

“PANDEMİYLE BİRLİKTE 
TARIM SEKTÖRÜ ÖN PLANA ÇIKTI”
Yılmaz Kardeş olarak pandemi sonrası nasıl 

bir strateji izleyeceksiniz?
Pandemi ile birlikte tarım sektörü tüm dünyada 

bir kez daha öne çıktı. İstediğiniz kadar dolarınız, 
altınınız olsun, eğer size buğday, mısır, tarım ürünleri 
satan biri olmazsa paranızın hiçbir değeri yok. Tarım 
ürünlerini alamazsanız aç kalabilirsiniz. 

Dolayısıyla tarım ürünlerini üretmek ve depolamak 
daha önemli bir hale geldi. Bu sektörde tüm 
ülkelerin daha fazla yatırım yapacağını ve işlerin 
yoğunlaşacağını düşünüyoruz. Bundan dolayı 
ertelenen fuarlara katılmak, daha iyi bir tanıtım 
yapmak ve ihtiyaçlara göre hızlı olarak hareket 
etmek üzere planlama yaptık. İmalat için daha 
fazla stoklu çalışmak gerekiyor. Pandemiden sonra 
bekleyen ve biriken işlerin kısa sürede halledilmesi 
ve müşterinin mağdur edilmemesi için gerekli 
tedbirler alındı.

Adres: 1. Organize Sanayi Sit. Carman Sk. No:7
Konya/Türkiye

Tel: +90 332 248 91 91 - Faks: +90 332 248 39 56
E-Mail: info@yilmazdamper.com
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“Lojistik sektöründe 
güvenilir hizmet sunuyoruz”

Kargotur Lojistik Genel Müdürü Doğan Vapurcu:

“Kargotur olarak biri Almanya diğeri Avustralya merkezli olmak üzere iki 
global network’ün Türkiye temsilciliğini yapıyoruz ve mevcut network’lerimizle 

178 ülkede 253 ofis ile lojistik sektöründe güvenilir hizmet veriyoruz.”

İ
zmir’de 2001 yılında ana faaliyet konusu hava 
kargo taşımacılığı olarak kurulan Kargotur 
Lojistik, biri Almanya diğeri Avustralya merkezli 
olmak üzere iki global network’ün Türkiye 

temsilciliğini yapıyor. Kargotur Lojistik Genel Müdürü 
Doğan Vapurcu, hava kargo taşımacılığı konusunda 
verdikleri hizmetleri Ekovitrin’e anlattı. 

Kargotur Lojistik olarak hava kargo 
taşımacılığına yönelik hizmetlerinizden ve 
yatırımlarınızdan kısaca bahseder misiniz? 
Hava kargo taşımacılığı, toplam hizmetleriniz 
içerisinde ne kadarlık paya sahip?

Kargotur, 2001 yılında İzmir’de, ana faaliyet 
konusu hava kargo taşımacılığı olarak kuruldu. Yani 
ilk başlangıç noktamız, ilk göz ağrımız hava kargo 
diyebiliriz. 2001 yılında belli bir potansiyele ulaştıktan 
sonra Uluslararası Hava Taşımacıları Birliği’ne (IATA) 
başvurduk ve 2002 yılında IATA sertifikamızı aldık. 
Hava kargo taşımacılığına başlayacak firmalar 
için en önemli yatırımın IATA sertifikası olduğunu 
düşünüyorum; zira bu sertifikayı almak demek 
IATA’ya üye olan havayolları tarafından akredite 
olmanız demek. Tabi diğer en önemli yatırımımız 
da hava kargo konusunda deneyimli çalışanlarımız. 
Hava kargo taşımacılığı gece-gündüz, hafta sonu 
ayırt etmeksizin çaba göstermek isteyen emek, 
stres yoğun ve çok sevmeniz gereken işlerden biri. 
Yöneticilerimiz ve elemanlarımızı bu ruha sahip 
olan arkadaşlarımız arasından seçeriz. Ayrıca, iki 
yılda bir düzenlenen tehlikeli malzemeler kurslarına 
katılır ve sertifikalarımızı yenileriz. Kargotur olarak 
biri Almanya diğeri Avustralya merkezli olmak 
üzere iki global network’ün Türkiye temsilciliğini 
yapıyoruz ve mevcut network’lerimizle 178 
ülkede 253 ofis ile hizmet veriyoruz. Bu sebeple 
de hava kargo taşımalarında hem ihracat hem de 

ithalat yapan müşterilerimize yurtdışı firmalarıyla 
yaptıkları anlaşmalar çerçevesinde adrese teslim, 
gümrükleme, dış ticaret hizmetleri, danışmanlık, 
bozulabilir (gıda) ve canlı hayvan taşımacılığı gibi 
hizmetleri verebiliyoruz. Havayolu taşımacılığı; 
karayolu, denizyolu, kurye taşımacılığı, soğuk hava 
depoculuğu gibi hizmetlerimiz arasında yüzde 70’e 
paya sahip. Kargotur ayrıca, Türkiye’nin ihracat 
ürünlerinden biri olan tekne/yat taşımacılığı hizmetini 
de, konusunda tecrübeli çalışanlarıyla müşterilerine 
sunmaktadır. 

“HAVA KARGO TAŞIMACILIĞININ 
PAYI AZALDI”

Hava kargo taşımacılığına baktığımızda 
nasıl bir tabloyla karşılaşıyoruz? Sektörün 

büyüklüğü ve sahip olduğunuz pazar payı 
hakkında bilgi alabilir miyiz?

Türkiye geneline baktığımızda hava kargo 
taşımacılığı bizim bu sektöre ilk girdiğimiz yıllara 
nazaran diğer taşımacılık alanlarına göre büyük 
oranda payını yitirmiş durumda. Özellikle, ülkemizin 
karayolu, denizyolu ve tren taşımacılığına imkan 
vererek transit ve lojistik üssü olarak kullanılması, 
bu taşımacılık çeşitlerinde maliyetlerin hava kargoya 
nazaran çok daha düşük olması müşterilerimizin ve 
yurtdışı acentelerimizin tercih nedeni oluyor. Çok acil 
ve çok gerekli olmayan durumlarda özellikle Avrupa 
taşımalarında karayolu ve denizyolu tercih ediliyor. 
Aslında sektör büyük, ancak oyuncular çok fazla, bu 
yüzden yüksek rekabetle ve düşük kar marjlarıyla 
mücadele etmek zorunda kalıyorsunuz.

“Havayolu taşımacılığı; karayolu, denizyolu, kurye taşımacılığı, soğuk hava depoculuğu gibi hizmetlerimiz 
arasında yüzde 70’e paya sahip.” 
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“TEDARİKÇİLERİMİZİN DESTEĞİNİ 
ALMAK ÖNEMLİ”

Kargotur Lojistik olarak hava kargo 
taşımacılığında hangi kriterlere dikkat 
ediyorsunuz?

Müşterilerimiz ve yurtdışı acentelerimiz için 
hem ekonomik hem de transit süresi az olan, 
sorun olduğunda çözümler sunan havayolları ile 
çalışmak, tedarikçilerimiz, müşterilerimiz ve yurtdışı 
acentelerimizle iletişimimizi devam ettirip doğru bilgi 
akışını sağlamak, tedarikçilerimizin desteğini almak 
kriterlerimiz arasında yer alıyor.

“PANDEMİ HAVA KARGO 
TAŞIMACILIĞINI OLUMSUZ 
ETKİLEDİ”

Koronavirüs salgını hava kargo 
taşımacılığını ve Kargotur Lojistik’i nasıl 
etkiledi?

Sektörde var olduğumuz andan itibaren çeşitli 
sorunlar yaşadık, ancak böyle ulusal ve küresel 
anlamda büyük bir sorun hiç yaşamadık. Hava 
kargo taşımacılığı bildiğiniz üzere salgından ilk ve 
en büyük çapta olumsuz olarak etkilenen sektörler 
arasında. Salgınla birlikte yolcu uçuşları iptal edildi, 
kargo uçakları uçmaya devam etti ancak navlunlar 
maksimum seviyelere ulaştı ve bu uçaklarla dünya 
çapında maske, önlük, test kit’leri gibi medikal 
malzemeler taşımaya başlandı. Yerde olan yolcu 
uçaklarında koltuk düzenlemeleri yapılarak kargo 
taşımaları yapıldı. 

Öncelikle, ilk vakanın ülkemizde görüldüğü 11 
Mart itibariyle karşılaştığımız şeyin ne olduğunu 
ve sürecin ne kadar devam edeceğini bilememek 
hepimizi demoralize etti. “Sağlık her şeyden önce 
gelir” ilkesiyle hızlıca mücadeleye başladık ve yeterli 
teknolojik altyapı imkanlarımızı kullanarak 19 Mart 
itibariyle İstanbul, Gaziantep ve Ankara şubelerimiz de 
dahil olmak üzere evlerimizden çalışmaya başladık. 
Açıkçası, evlerimizden çalışmaya başladığımızda 
kaygılarımız  yüksekti. Ancak bu süreci yöneticilerimiz 
ve çalışanlarımızla beraber elbirliğiyle yeneceğimizi 
biliyorduk. Bu yüzden salgına karşı savaşımızı hep 
birlikte verdik ve mevcut işlerimizi tamamlamaya 
gayret ettik. Müşterilerimiz ve yurtdışı acentelerimizle 

bağlantılarımızı hiç koparmadık ve hava kargo 
dışında faaliyet gösterdiğimiz karayolu ve denizyolu 
taşımacılığı ve depoculuk işlerimizden destek aldık. 
Karayolunda Türkiye-Avrupa-Türkiye arasında düzenli 
seferler yapan minivan taşımacılığımızla bu süreçte 
hava kargoda gerçekleştiremediğimiz taşımaları 
yapma imkanı bulduk. 

“TEKNOLOJİK YATIRIMLARIMIZA 
DEVAM EDECEĞİZ”

Kargotur Lojistik olarak hedeflerinizi ve 
yatırım planlarınızı paylaşır mısınız?

Lojistik sektöründe var olduğunuz sürece 
hedefleriniz ve yatırım planlarınız bitmez. 
Hedeflerinizi belirlersiniz ve ulaşmak için de daha 
fazla çalışmanız ve yenilikçi olmanız gerekir. Salgın 

öncesinde başlattığımız, Mart sonunda geçmeyi 
hedeflediğimiz yatırımımız olan  Kargotur Tesisleri’ne 
taşınmamız maalesef bu döneme rastladığı için 
sürecin geçmesini beklemek zorunda kaldık ve 
yeni normalleşmeyle beraber 1 Haziran itibariyle 
çalışmalarımıza yeni ofisimizde başladık. Yeni 
ofisimiz, içinde soğuk hava deposunu da barındıran, 
İzmir’in yeni iş merkezi Bayraklı’da olup hepimize 
moral kaynağı oldu. Salgın sürecinde dijital çalışma 
ortamının ve ticaretin önemini hep birlikte tecrübe 
ettik. Kargotur olarak teknolojik yatırımlarımıza 
devam edip, yurtiçi ve yurtdışı satış ve pazarlama 
faaliyetlerimizi dijital ortamda artırmak, daha fazla 
global network üyeliği alarak yurtiçi müşterilerimize 
sunduğumuz hizmet çeşitliliğini ve destinasyonları 
çoğaltmak hedeflerimiz arasında.
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Yenişehir Mah. Osmanlı 

Bulv. No: 13 K: 8 D: 810 
Elit Perla Palas 
Pendik/İstanbul

Türkiye
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“Müşteri odaklı hizmet 
anlayışına sahibiz”

Otonomi.com Yönetim Kurulu Başkanı Aydın Erkoç:

Otonomi.com Yönetim Kurulu Başkanı Aydın Erkoç, “Otonomi.com olarak Türkiye’nin dört bir 
yanındaki araçları son kullanıcıları ile buluşturan seri ilan sitesiyiz. Güçlü teknolojik altyapımız 

ve müşteri odaklı hizmet anlayışımızla kullanıcıların doğru kitlelere ulaşmaları ve ilanlarına 
değer katmak için tüm gücümüzle çalışmaya devam ediyoruz” dedi. 

T
ürkiye’nin sıfır ve 2. el motorlu kara taşıtı 
seri ilan sitesi olan otonomi.com, 2016 
yılında faaliyetlerine başladı. Motorlu Araç 
Satıcıları Federasyonu ortaklığı ile kurulan 

otonomi.com, Otonomi Web AŞ bünyesinde hizmet 
veriyor. Otonomi.com, sektörün içinden gelen kişiler 
tarafından kurulması nedeniyle sektörde ön planda 
yer alıyor. Otonomi.com Yönetim Kurulu Başkanı 
Aydın Erkoç, işine tutkuyla bağlı profesyonel insan 
kaynağı, güçlü teknolojik altyapısı ve müşteri odaklı 
hizmet anlayışı ile otonomi.com’un, kullanıcılarının 
doğru kitlelere ulaşmalarını ve ilanlarına değer 
katmak için tüm gücü ile çalışmaya devam ettiğini 
söyledi. 

ÜCRETSİZ ÜYELİK VE SINIRSIZ 
İLAN GİRİŞİ KOLAYLIĞI

Otonomi.com sitesinin çok kısa sürede 0 ve 2. el 
otomobil satış seri ilan siteleri kategorisinde 3. sıraya 
yerleştiğini belirten Aydın Erkoç, “Öncelikli hedefimiz, 
güven temelli ticaret kültürünü, sanal pazarda inşa 
etmek ve geleceğe yenilikçi otonomi.com markası 
ile taşımak olacak. Otonomi.com üyelerine mevcut 
ilan sitelerinde yaşanılan hiçbir adaleti olmayan 
fahiş fiyat ve sınırlı sayıda ilan girişi politikalarının 
tam tersine ücretsiz üyelik ve sınırsız sayıda ilan 
girişi kolaylığı sağlıyor. Yenilikçi ve meslek odaklı 
çalışmalarımıza, yönetmeliğe uygun araç tanıtım 
kartı hizmeti, 2. el araçlar için 3 ay 5 bin km veya 
1 yıl 20 bin km garanti hizmeti ve araç alım satım 
işlemlerinde zorunlu hale gelen ücretsiz ve tam 
kapsamlı ekspertiz paketi hizmetlerini ekledik. Bu 
uygulamalar meslektaşlarımızın işini kolaylaştırmak 
ve sitemiz üzerinden yapılan ticaretlerin güvenle 
yapılmasını sağlamak amacıyla hızla hayata geçirildi. 

Tüm üyelerimiz hizmetlerimize otonomi.com’da yer 
alan ekspertiz ve garanti al bölümlerinden tek tık ile 
ulaşabiliyor” dedi.

Aydın Erkoç, sözlerine şöyle devam etti: “Gerek 
meslektaşlarımızın otonomi.com’a gösterdiği ilgi, 
alaka ve teveccüh, gerekse diğer ilan sitelerinin 
ilk defa bizim sitemizde hayata geçirilen yenilikleri 
görüp, beğenip, derlediği ve kullanıma aldığı 
kolaylıklar bizleri sektör temsilcisi olarak mutlu 
ediyor. Bu duygularla ülkemiz, sektörümüz ve 
camiamız adına yapacağımız yenilikleri herkesin 
otonomi.com’u ziyaret ederek takip etmelerini 
bekliyoruz” diye konuştu. 

Tüm dünyayı ve ülkemizi etkisi altına alan 
COVID-19 pandemisinin otomotiv sektöründe bir 
takım yenilikler ve değişiklikler yapılmasına olanak 
sağladığına değinen Aydın Erkoç, “Otonomi tacirleri 
olarak sektöre aşıladığımız güven temelli ticaretimizi 
taşıdığımız e-ticaret platformumuz olan www.
otonomi.com olarak şehirler arası seyahat kısıtlaması 

ve sokağa çıkma kısıtlaması uygulamaları esnasında 
evinden çıkamayan müşterilerimize görüntülü araç 
tanıtımı ve tam kapsamlı ekspertizleri yapılmış 
on binlerce araç çeşidi ile hizmet verdik. Öyle ki 
alım satımına karar verilen araçlar vekalet yoluyla 
noterde işlemleri yapılıp ücretsiz çekici hizmeti ile 
otonomilerden müşterilerimizin kapılarına kadar 
sorunsuz bir şekilde teslimatları gerçekleşti” dedi.

ADVERTORIAL | OTONOMİ.COM

“Öncelikli hedefi miz, güven temelli ticaret kültürünü, 
sanal pazarda inşa etmek ve geleceğe yenilikçi 
otonomi.com markası ile taşımak olacak.”
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İAÜ ‘HARMANLANMIŞ ÖĞRENME 
MODELİ’NE GEÇİYOR

İstanbul Aydın Üniversitesi, ʻyüz yüze eğitim ortamının çevrimiçi 
öğrenme ortamı ve dijital araçlarla pedagojik olarak entegrasyonunu 

sağlamak’ amacıyla ʻHarmanlanmış Öğrenme Modeli’ne geçiyor.

21’ inci yüzyılda hayatın birçok bi-
leşeni, dijital dönüşüme ayak uy-
durmaya çalışıyor. Şu anda üni-

versitede öğrenim gören ve ‘dijital yerli’ 
olarak adlandırılan öğrencilerle, tamamen 
yüz yüze öğrenme şeklinde gerçekleştiri-
len eğitim, yerini yavaş yavaş, zamandan 
ve mekândan bağımsız bir şekilde, çevrimi-
çi ortamlarla desteklenen öğrenme şekline 
bırakıyor. Özellikle COVID-19 pandemi süre-
cinde üniversitelerin uzaktan ve çevrimiçi 
yöntemlerle eğitime devam etmesi ve ciddi 
bir sorun yaşanmaması bunun kanıtı.

Yine de bu durum, yüz yüze öğrenme-
nin bir kenara atılması anlamına gelmi-
yor. Önümüzdeki süreç, eğitim ortamları-
nın önemli bir kısmının dijital platformlara 
geçeceği ve yüz yüze eğitimin internetten 
etkin bir şekilde destekleneceği bir dönemi 
beraberinde getirecektir. Uzmanlar bu du-
rumda doğru planlamalar yapıldığında her 
iki öğrenme yönteminin güçlü tarafların-
dan daha etkin bir şekilde faydalanılabile-
ceğini düşünüyor.

2014’TEN BU YANA ÜZERİNDE 
ÇALIŞIYORLAR

Dünyadaki gelişmeleri yakından takip 
eden İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ), yeni 
dönemde Türkiye’de ilk defa tüm birimle-
riyle bir ‘dijital dönüşümü’ gerçekleştirmek 
için harekete geçti. Bu dijital dönüşüm pro-
jesinin adı, uluslararası literatürde ‘Blen-
ded Learning’ Türkiye’de ise ‘Harman-
lanmış Öğrenme’ olarak biliniyor. 2014 
yılından bu yana Eğitim Fakültesinde ve 
Eğitim Bilimleri ve Teknolojileri Uygulama 
ve Araştırma Merkezi’nde ‘Harmanlanmış 
Öğrenme Modeli’ ile ilgili altyapı çalışmaları 
gerçekleştiren İstanbul Aydın Üniversite-
si, 2020 yılı Ekim ayı itibari ile tüm fakülte-
lerinde ‘Harmanlanmış Öğrenme Modeli’ni 
hayata geçiriyor.

Yürütücülüğünü İstanbul Aydın Üniver-
sitesi Fen Teknoloji Mühendislik ve Mate-
matik (STEM) Eğitimi Uygulama ve Araş-

tırma Merkezi Müdürü Doç. Dr. Devrim 
Akgündüz, akademik danışmanlıklarını 
ise İAÜ Mütevelli Heyet Başkan Danışma-
nı Prof. Dr. Funda Sivrikaya Şerifoğlu, İAÜ 
Eğitim Fakültesi Dekanı Prof. Dr. Elif Ye-
şim Üstün ve Prof. Dr. Hamide Ertepınar’ın 
üstlendiği ‘Harmanlanmış Öğrenme Mode-
li’, İstanbul Aydın Üniversitesi’nde yüz yüze 
eğitim ortamının çevrimiçi öğrenme orta-
mı ve dijital araçlarla pedagojik olarak en-
tegrasyonunu sağlamayı amaçlıyor.

“İKİ YÖNTEMİ 
BİR ARAYA GETİRİYORUZ”

Konuyla ilgili değerlendirmelerde bulu-
nan İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevelli 
Heyet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, pro-
jenin amacını şöyle özetledi: “Son dönem-
de yaşadığımız COVID-19 pandemisi nede-

niyle başlatılan uzaktan ve çevrimiçi eğitim 
dönemi, bizlere, öğretmenler, öğretim ele-
manları ve öğrencilerin internet üzerin-
den pekala ders yapılabileceğini göster-
di. Ancak okulu, sınıfı ve birebir iletişimi de 
tamamen göz ardı etmek yanlış bir yakla-
şım olacak. Bu nedenle Eğitim Fakültemiz 
bünyesinde her iki yöntemin güçlü yönleri-
ni bir araya getirerek hem çevrimiçi, hem 
de yüz yüze eğitimi entegre eden ‘Harman-
lanmış Öğretim Modeli’ projesini başlattık. 
Bu projeyle öğretmenin rol model olabildi-
ği, öğretmen-öğrenci, öğrenci-öğrenci et-
kileşimini içeren yüz yüze eğitim modeli ile 
öğrenmeyi zaman ve mekândan bağımsız-
laştırarak esneklik katan uzaktan eğitim 
modelinin bize uygun ve yenilikçi bir anla-
yış içinde harmanlayarak uygulamayı he-
defliyoruz.”

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: “Bu projeyle öğretmenin rol model olabildiği, öğretmen-öğrenci, öğrenci-öğrenci 
etkileşimini içeren yüz yüze eğitim modeli ile öğrenmeyi zaman ve mekândan bağımsızlaştırarak esneklik katan 
uzaktan eğitim modelini bize uygun ve yenilikçi bir anlayış içinde harmanlayarak uygulamayı hedefl iyoruz.”
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İAÜ Rektörü Prof. Dr. Yadigâr İzmirli de 
projeyle ilgili olarak şu değerlendirmeler-
de bulundu: “Yüksek teknolojik altyapımız, 
kendi sınav sistemimizi ve öğrenme yöne-
tim sistemimizi geliştirdiğimiz bilişim ve 
uzaktan eğitim altyapımız, birçok bölümü 
akredite olmuş eğitim fakültemiz, uzman 
akademik kadromuz ve çok uluslu dina-
mik yapımızla, araştırma merkezlerimizin 
liderliğinde harmanlanmış eğitimi uygula-
yıp, bu alandaki AR-GE süreçleriyle yeni bir 
yükseköğretim modeli oluşturacağız. Pro-
jeyi YÖK kanalıyla diğer üniversitelerle de 
paylaşıp onların da katkılarıyla ulusal bir 
proje haline getirmeyi de hedefliyoruz.”

“BU BİR DİJİTAL 
DÖNÜŞÜM PROJESİ”

Proje hakkında bilgi veren proje yürütü-
cüsü Doç. Dr. Devrim Akgündüz ise şunları 
söyledi: “Bu proje yüz yüze eğitimin tekno-
loji ile tamamen entegre edildiği, öğretimin 
dijital araçlarla zenginleştirildiği bir diji-
tal dönüşüm projesi. Ayrıca, Türkiye’de bir 
üniversitenin tüm birimleriyle harmanlan-
mış öğrenmeye geçmesi bakımından bü-
yük önem taşıyor. Öncelikli hedefimiz, her 
bölümün bazı derslerini harmanlanmış öğ-
renmenin alt modellerine uygun bir şekil-
de yüz yüze ve çevrimiçi öğrenmenin güçlü 
taraflarıyla birleştirerek öğretimi zengin-
leştirmek. Bu anlayışla harmanlanmış öğ-
renmeyi tüm teorik ve uygulamalı dersler-
de kullanmayı ve eğitimi dijital ortamlarla 
zenginleştirmeyi planlıyoruz. Bu süreç aynı 
zamanda İstanbul Aydın Üniversitesi’nin 
bir Ar-Ge süreci. Bu süreçte İstanbul Ay-
dın Üniversitesi olarak ‘Harmanlanmış Öğ-
renme Modeli’ni kendi katkılarımızla eği-
tim sistemimize uyarlamayı hedefliyoruz. 
Bu dönüşüm projesini YÖK’e de sunup, tüm 
üniversitelerimizin görüş ve katkılarını 
alarak, bu alanda Türk yükseköğretiminde 
önemli bir gelişim sağlamayı amaçlıyoruz.”

SİSTEM NASIL İŞLEYECEK?
Doç. Dr. Akgündüz, sözlerine şöyle de-

vam etti: “Kendi öğrenme yönetim siste-
mimiz ile derslerin yüz yüze ortamda ya-
pılan uygulamalarını, çevrimiçi öğrenme 
ortamındaki uygulama ve araçlarla enteg-
re edeceğiz. Çevrimiçi öğrenme ortamının 
yüz yüze öğrenme ortamını tamamlama-
sı ile öğrenciler evlerinden derse hazırla-
nabilecek ya da üniversitede gördükleri 
bir dersi çevrimiçi bir şekilde tamamlaya-
bilecekler. Öğrenciler, yüz yüze ya da çev-
rimiçi ortamlarda proje ve problem taban-
lı öğrenme çalışmaları gerçekleştirilirken, 
laboratuvarda ve atölyede uygulama yapa-

bilecek, sınıf ortamında grup çalışmaları-
na katılabilecek. Harmanlanmış öğrenme 
projesi ile öğrenme zamandan ve mekân-
dan bağımsız olarak daha esnek bir şekil-
de gerçekleşecek. Akademik personelimizi 
7/24 geri bildirim sistemi sayesinde öğren-
ciler ile buluşturarak, öğrencilerimizin ge-
lişimlerini dijital ortamda takip edeceğiz. 
Bu sayede öğrenmeye yönelik motivasyo-
nunun artması da sağlanacak. İstanbul Ay-
dın Üniversitesi bu projeyle öğrenciler ara-
sındaki bireysel farkların azaltılmasını da 
hedefliyor. Nitekim her öğrenen yüz yüze 
ortamda aynı hızda öğrenemiyor. Bu proje 
ile öğrencilerin kendi hızında öğrenmeleri 
ve kendi öğrenme süreçlerini kontrol ede-
bilmelerine de imkân sağlanacak. Aktif bir 
öğrenme ortamı ile öğrenenlerin istedik-
leri yerden istedikleri zaman dersle ilgili 
kaynaklara esnek bir şekilde ulaşabilmesi 
mümkün olacak. Sınırların dijital ortamlar-
la kalktığı bir dünyada; bu proje ve benzer 
projelerin başarıya ulaşması, uluslararası 
öğrencilerin ülkemize yönelmesi için de bir 
fırsat olarak görülebilir.”
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COVID-19 BİTMEDEN
KKKA ORTAYA ÇIKTI

COVID-19 kabusu henüz bitmeden, yaz mevsimlerinin korkulu rüyası Kırım Kongo 
Kanamalı Ateşi (KKKA) ortaya çıktı. Dr. Özer Akgül, 10 Haziran’dan bu yana 

480 vaka ve 15 ölüm kaydedilen KKKA hakkında merak edilenleri anlattı.

T
ürkiye henüz COVID-19 pande-
misini tam anlamıyla atlatama-
mışken, son yıllarda yaz mevsi-
minin korkulu rüyası olan Kırım 

Kongo Kanamalı Ateşi (KKKA) bu yıl önceki 
yıllara göre daha erken zuhur etti. İstanbul 
Aydın Üniversitesi Tıp Fakültesi Tıbbi Mik-
robiyoloji Anabilim Dalı Öğretim Üyesi Dr. 
Özer Akgül, 10 Haziran’dan bu yana yurt 
genelinde 480 vaka ve 15 ölüm olayının 
kaydedildiği Kırım Kongo Kanamalı Ateşi 
hastalığı hakkında merak edilenleri ve ko-
runma yollarını anlattı.

“HASTALIK İLK KEZ 
2003 YILINDA GÖRÜLDÜ”

KKKA hastalığının İç Anadolu Bölgesi’n-
de yaygın olarak görüldüğünü belirten Ak-
gül, “Kırım-Kongo Kanamalı Ateşi (KKKA), 
keneler vektörlüğünde taşınan Crime-
an-Congohaemorrhagic fever virüsünün 
neden olduğu infeksiyon hastalığı. Hay-
vanlardan insanlara bulaşan bu hastalık-
ta ateş, halsizlik, iştahsızlık, kas ağrısı, baş 
ağrısı, bulantı, kusma, ishal gibi spesifik ol-
mayan belirtiler ile ağır vakalarda kanama 
gibi bulgular görülerek ölümler oluşabili-
yor. Ülkemizde ilk kez Tokat ve çevresinde 
görülen bu hastalığın kesin tanısı ilk olarak 
2003 yılında kondu” ifadelerini kullandı.

“İNSANDAN İNSANA 
BULAŞMIYOR”

Hastalığa karşı etkin bir aşının he-
nüz geliştirilemediğini söyleyen Akgül, 
“Ne yazık ki hastalığa karşı koruyan et-
kin bir aşı ve tedavisinde kullanılan bir 
ilaç bulunmuyor. KKKA olduğu belirle-
nen kişilerin tedavi temelini destek-
leyici tedaviler oluşturuyor. 
Ülkemiz yıllık KKKA olgu sa-
yısının en fazla olduğu ülke 
konumunda. Sağlık Bakan-
lığı verilerine göre, ülke-
mizde 2002 ile 2017 yıl-
ları arasında 10 bin 562 

KKKA olgusu görülmüş 501 kişi bu hasta-
lık nedeniyle hayatını kaybetti. Sevindirici 
olan şudur ki, KKKA’nın insandan insana 
bulaşma riski bulunmuyor” dedi.

“AŞI ÇALIŞMALARI 
DEVAM EDİYOR”

Hastalığın durdurulması için aşı geliş-
tirme çalışmalarının devam ettiğini belir-
ten Dr. Özer Akgül, “Özellikle yaz aylarında 
kenelerin canlanması ile yüksek olgu sa-
yıları görülmekte ve ölümlere neden olan 

bu virüse karşı etkin ve güveni-
lir bir aşı henüz üretilemedi. 
Her ne kadar Bulgaristan ve 
Rusya gibi Doğu Avrupa ülke-
lerinde KKKA’ya karşı ölü bir 
aşı geliştirilmiş ve kullanılmış 
olsa da, şu anda insan kullanı-
mı için yaygın olarak kullanı-

lan güvenli ve etkili bir aşı yok. 
2017 yılında içerisinde Tür-

kiye’den araştırmacı-
ların da bulunduğu 

İsveç merkezli KKKA aşı projesi bu konu-
da çalışmalarını sürdürüyor. Ülkemizde 
KKKA ile mücadele için yerli aşı çalışma-
ları da devam ediyor” diye konuştu. Kene 
tutunmasında yapılması gerekenleri anla-
tan Özer Akgül, “KKKA’nın esas bulaştırı-
cısı Hyalomma marginatum adı verilen ve 
ülkemizde de bulunan bir kene türü. Has-
talığın en sık görülen bulaşma yolu bu vi-
rüsü taşıyan kenenin insanlara tutunması. 
Tarla, bağ, bahçe, orman ve piknik alanla-
rı gibi kene yönünden riskli alanlara gidilir-
ken, mümkün olduğu kadar vücudu örten 
giysiler giymek, pantolon paçalarını ço-
rapların içerisine sokmak ve ayrıca kene-
lerin elbise üzerinde rahat görülebilmesi 
için açık renkli kıyafetler tercih etmek ge-
rekir. Kene yönünden riskli alanlardan dö-
nüldüğünde vücutta kene olup olmadığını 
kontrol etmek, kene varsa tutunmuş kene-
yi mümkün olan en kısa sürede ve keneye 
zarar vermeden çıkartmak bu virüsün bu-
laşmasını engelleyen en önemli yöntemler-
den” şeklinde konuştu.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

“KKKA’nın esas bulaştırıcısı Hyalomma marginatum adı verilen
 ve ülkemizde de bulunan bir kene türü. Hastalığın en sık görülen
bulaşma yolu bu virüsü taşıyan kenenin insanlara tutunması.”

Hastalığa karşı etkin bir aşının he-
nüz geliştirilemediğini söyleyen Akgül, 
“Ne yazık ki hastalığa karşı koruyan et-
kin bir aşı ve tedavisinde kullanılan bir 
ilaç bulunmuyor. KKKA olduğu belirle-
nen kişilerin tedavi temelini destek-
leyici tedaviler oluşturuyor. 
Ülkemiz yıllık KKKA olgu sa-
yısının en fazla olduğu ülke 
konumunda. Sağlık Bakan-
lığı verilerine göre, ülke-
mizde 2002 ile 2017 yıl-
ları arasında 10 bin 562 

bu virüse karşı etkin ve güveni-
lir bir aşı henüz üretilemedi. 
Her ne kadar Bulgaristan ve 
Rusya gibi Doğu Avrupa ülke-
lerinde KKKA’ya karşı ölü bir 
aşı geliştirilmiş ve kullanılmış 
olsa da, şu anda insan kullanı-
mı için yaygın olarak kullanı-

lan güvenli ve etkili bir aşı yok. 
2017 yılında içerisinde Tür-

kiye’den araştırmacı-
ların da bulunduğu 
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D VİTAMİNİ BAĞIŞIKLIK 
SİSTEMİNİ GÜÇLENDİRİYOR

Yazın gelmesiyle D vitamini almak için en verimli dönem de başlamış oldu. 
Uzman Diyetisyen Gökçen Özüpek, D vitamininin bağışıklığı güçlendirdiğini 

belirterek, “D vitamini balık karaciğer yağında yoğun olmakla beraber 100 gr 
yağda 10 bin ünite D vitamini bulunur” diye konuştu.

İ
stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Öğre-
tim Üyesi Uzman Diyetisyen Gökçen 
Özüpek, D vitamininin önemine deği-
nerek, “Vitamin D’nin yüzde 90’ı gü-

neş ışığı sayesinde sentezlenirken, yüzde 
10’u besinlerle alınır. (yağlı balıklar, yumur-
ta, süt, vitamin ilave edilmiş margarinler 
vb.) Deride üretilen veya besinlerle alınan 
D vitamini biyolojik olarak aktif değil. Sıra-
sı ile karaciğer ve böbrekte oluşan metabo-
lik faaliyetler ile biyolojik açıdan aktif for-
mu olan; kalsitriol molekülüne dönüşür. Bu 
sayede D vitamini vücudumuzda aktif rol 
alabiliyor, kemik-kas sağlığı ve bahsetmiş 
olduğum birçok kronik hastalığa karşı ko-
ruyucu görevini üstlenebiliyor” dedi. 

D VİTAMİNİ ALMAYI HANGİ 
YİYECEKLER HIZLANDIRIR?

D vitamini almanın bir yolunun da besin-
lerden geçtiğini belirten Özüpek, “D vitami-
ni balık karaciğer yağında yoğun olarak bu-
lunur. 100 gr balık karaciğer yağında 10 bin 
IU (ünite) D vitamini bulunur. 100 gr balıktaki 
D vitamini, balık yağlı olduğu takdirde 300-
1000 UI kadar. Balık yağı dışındaki doğal yi-
yeceklerde D vitamini az miktarda bulunu-
yor. En zengin kaynak sayılan karaciğerin 
100 gramında 100-400 IU, tereyağında 50-
60 IU, sütün bir litresinde 3-10 IU, bir yumur-
ta sarısında 20-100 IU kadar D vitamini bu-
lunur. Sağlıklı yetişkin bireylerde (herhangi 
bir kronik hastalığı olmayan) güneş ışığının 
yanı sıra, yeterli ve dengeli beslenme saye-
sinde her gün 1 yumurta, 2 su bardağı tam 
süt ya da süt ürünleri, haftada 1-2 kez yağlı 
balık tüketilmesiyle D vitamini gereksinmesi 
karşılanır” diye konuştu. 

“D VİTAMİNİ OLUŞUMU KİŞİNİN 
TEN RENGİNE VE YAŞINA GÖRE 
DEĞİŞİR”

D vitamini oluşumunun kişiye göre de-
ğiştiğini belirten Gökçen Özüpek, “Güneş-

lenme sırasında D vitamini oluşumu; ışın-
ların dik veya eğik gelmesine, kişinin ten 
rengine ve yaşına göre değişir. Kış ayların-
da güneş ışınları eğik açı ile geldiği için D vi-
tamini oluşumunun yetersiz olduğu bilini-
yor. Ülkemizde kış mevsimi dışında her gün 
15-20 dakika kadar yüz, el, kol, ayak ve ba-

cakların güneş ışığı ile temas ettirilmesi ile 
birlikte D vitamininin vücutta aktif forma 
dönüşmesindeki ilk adımı sağlamış oluruz. 
Esmer olan kişiler, açık tenli olanlara kı-
yasla daha uzun süre güneşle temas etme-
li. Ancak güneş ışınlarının dik açı ile geldi-
ği saatlerde uzun süre güneşlenmenin cilt 
kanseri gelişme riskini artırdığı unutulma-
malı” şeklinde konuştu. 

D vitamininin vücut için başlıca fayda-
larını belirten Gökçen Özüpek, “D vitami-
ni kas ve kemik sağlığında çok önemli bir 
role sahip. Kalsiyum ve fosforun bağırsak-
lardan emilimine katkı sağlıyor. D vitami-
ni eksikliğinde raşitizm (çocuklarda kemik 
yumuşaması), osteoporoz (kemik erimesi), 
osteomalasia (kemik yumuşaması) gibi ke-
mik hastalıklarının oluştuğu biliniyor. Ke-
mik dışında beyin, kalp, mide, pankreas, 
deri, meme, T ve B lenfositleri (bağışıklık 
sisteminde temel öneme sahip birkaç fark-
lı türde beyaz kan hücreleri) ve monositler-
de (bakteri, virüs ve mantarlarla savaşan 
bir tür beyaz kan hücresi) vitamin D resep-
törü (VDR) bulunuyor” dedi.

“Vitamin D’nin yüzde 90’ı güneş ışığı sayesinde 
sentezlenirken, yüzde 10’u yağlı balıklar, yumurta, süt 
ve vitamin ilave edilmiş margarin gibi besinlerle alınır.”
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KORONAVİRÜSE KARŞI ‘YERLİ 
SAĞLIK TEKNOLOJİSİ’ ATAĞI
COVID-19 salgınıyla mücadele kapsamında bir araya gelen 13 ayrı kuruluşun 
geliştirdiği ʻYenilikçi Sağlık Teknolojileri Geliştirme Platformu’ projesi, İstanbul 

Kalkınma Ajansı (İSTKA) tarafından başarılı bulunarak kabul edildi.

S
anayi ve Teknoloji Bakanlığı ko-
ordinasyonunda çalışan İstan-
bul Kalkınma Ajansı (İSTKA), 
COVID-19 ile Mücadele ve Daya-

nıklılık Programı kapsamında destekleye-
ceği 20 projeyi açıkladı. İstanbul Aydın Üni-
versitesi’nin, Sağlık Bilimleri Üniversitesi 
ile proje ortağı olduğu, Yıldız Teknik Üni-
versitesi (YTÜ) Teknopark yürütücülüğün-
de başlatılan “Yenilikçi Sağlık Teknolojileri 
Geliştirme Platformu” projesi de bu 20 pro-
je arasında yer alarak başarılı ilan edildi.

GİRİŞİMCİYLE YATIRIMCI 
BİR ARAYA GELECEK

YTÜ Teknopark yürütücülüğünde, İstan-
bul Aydın Üniversitesi ve Sağlık Bilimleri 
Üniversitesi ortaklığında yürütülen proje-
de, TÜSEB, MÜSİAD, Ege Üniversitesi, Tek-
nopark Samsun, Türkiye Organ Nakli Vakfı, 
Sağlık Der, Argea Teknoloji, Gelecek Giri-
şimde, Dünya İslam Sağlık Birliği ve Simbi-
yoz Aktivite de proje paydaşı olarak yer alı-
yor. Türkiye’de sağlık alanında COVID-19 
başta olmak üzere yerli ve milli teknoloji-
lerinin geliştirilmesini amaçlayan geniş ta-
banlı bir platform olarak öne çıkan proje, 
inovasyonu, girişimciliği çeşitli mekaniz-
malarla destekleyerek üniversite, kamu, 
özel sektör ve yatırım camiasını bir araya 
getirecek. Böylece sağlık inovasyonunun 
sistematik, iş birlikçi ve geniş katılımlı yö-
netilmesini sağlayacak. Proje kapsamında 
bir de “COVID-19 Hackhaton’u” gerçekleşti-
rilerek inovatif girişimlerin belirlenip hızla 
hayata geçirilmesi planlanıyor.

Türkiye’de sağlık alanında COVID-19 
başta olmak üzere yerli ve milli 
teknolojilerinin geliştirilmesini 
amaçlayan geniş tabanlı bir platform 
olarak öne çıkan proje, inovasyonu, 
girişimciliği çeşitli mekanizmalarla 
destekleyerek üniversite, kamu, özel 
sektör ve yatırım camiasını bir araya 
getirecek. 

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ
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“Pandemi sürecinde tam zamanlı mesaiye dönmek çalışanların fizyolojik ve psikolojik sağlığını korumak için 
iş yerlerinde hijyeni merkeze alan düzenlemeler yapılmasını da beraberinde getirebilir.”

“RUHSAL/İÇSEL ALARM SİSTEMLERİ ‘YENİ 
NORMAL’LE HER AN TETİKTE OLACAK”

Pandemi sürecinde tam zamanlı çalışmaya dönüş ve okulların açılmasının insan 
psikolojisini farklı farklı yönlerden etkileyeceği söyleniyor. Öğretim Üyesi Dr. Duygu 

Dinçer, “Ev hayatı-iş hayatı sınırları ortadan kalktı ve ikisinin birbiriyle bu kadar iç içe 
girmesi insanların üzerindeki sorumlulukları artırdı. Birçok kişi zaman zaman daha yoğun 

bir sıkışmışlık duygusu hissetmeye başladı” diye konuştu. 

İ
stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Tür-
kiye Araştırmaları Merkezi & Kadın 
Araştırmaları Koordinatörlüğü Müdür 
Yardımcısı, Rehberlik ve Psikolojik Da-

nışmanlık Ana Bilim Dalı Öğretim Üyesi Dr. 
Duygu Dinçer, ‘Yeni Normal’ dönemin insan 
psikolojisine etkileri üzerine, “Birçok kişi ka-
rantina sürecinde normal mesai dönemine 
göre daha yoğun bir çalışma temposu içine 
girdiğini hissetti. ‘Yeni Normal’ mesai saatle-
ri içinde çalışmaya dönmenin bu anlamdaki 
‘paradoksal/çelişkili rahatlığını’ beraberin-
de getirecek. Çalışan ebeveynler karanti-
na döneminde ev-ofis düzeninde çalışırken 
oldukça zorlandı. Özellikle iki ebeveynin de 
çalıştığı ailelerde eşler arasında evin ve ço-
cukların sorumluluklarının paylaşılması ça-
kışan toplantılar nedeniyle oldukça stres 
yaşanmasına oldu. Virüs riski nedeniyle dı-
şarıdan bir yardımcının ya da ev ile ilgile-
necek bir personelin istihdam edilememesi 
de bunda etkili oldu. Tam zamanlı çalışma-
ya dönülmesi bu ‘çifte mesaili’ yükü bir de-
receye kadar hafifletmiş olacak. Öte yandan 
aile üyelerinin dışarıyla temasının artma-
sı kendilerine ve birbirlerine virüs bulaştır-
ma riskini artıracağı için ‘ruhsal/içsel alarm 
sistemleri’ her an tetikte olmaya devam ede-
cek” ifadelerini kullandı. 

“GÜVENLİ ORTAMDAN 
UZAKLAŞMA TEDİRGİNLİĞİ 
ARTIRACAK” 

Pandemi sırasında kişilerin evi “güvenli 
bir sığınak” olarak gördüklerini belirten Dr. 
Dinçer “Şimdi bu güvenli sığınaktan uzak-
laşıyor olmak hijyenik açıdan güvende ol-
duğunu hissetmenin önüne geçebilir. Çalış-
ma yaşamındaki kişiler işlerine yeterince 
odaklanmakta zorlanabilir. Özellikle kay-
gı düzeyi yüksek olan ya da virüs nedeniyle 
yakınlarını kaybetmiş kişiler, tam zaman-
lı iş ortamına dönmeleriyle birlikte verimli-
liklerinde düşüş yaşayabilir ya da odaklan-

makta zorlanabilirler. Bu da çalışanların 
işe devamlılığını etkileyebilir. Rapor ve izin 
kullanımı taleplerinde artış olabilir. Çalı-
şanlardan birinin hane halkı arasında vi-
rüs taşıdığı öğrenildiğinde bu kişi işten 
bir süreliğine uzaklaşsa bile çalıştığı kişi-
ler arasında tedirginlik oluşabilir; kendile-
rine bulaşmış olacağı yönündeki kaygıları 
şiddetlenebilir. Çalışanlar arasında SARS-
CoV-2 dışı bir sebeple hapşıran, öksüren 
olduğunda birbirlerinin varlığından rahat-
sızlık ya da tedirginlik duyma hisleri arta-
bilir. Dolayısıyla özellikle takım çalışması 
gerektiren işlerde grup sinerjileri bundan 
olumsuz etkilenebilir. Eğitim sektöründe 
de durum çok farklı olmayacaktır. Okullar 
açıldıktan sonra hane halkından birinin vi-
rüs taşıdığı anlaşılan öğrenciler, devamsız-

lık yaptığında bu diğer öğrenciler ve veli-
ler üzerinde korku ve kaygı yaratacaktır. 
Burada en önemli görev okul psikolojik da-
nışma ve rehberlik servislerine düşecektir. 
Bu süreçte okul psikolojik danışmanlarının 
hem öğretmenlere hem öğrencilere hem 
de velilere yönelik düzenli olarak psikolojik 
iyi oluşu ve psikolojik dayanaklılığı güçlen-
direcek çalışmalar yapması; kaygı, stres ve 
ölümlülük bilinci ile ilgili psikolojik sağlığı 
koruyucu eğitimler ve seminerler düzenle-
mesi kritik önem taşıyacak. Benzer şekilde 
okullarda yürütülen oryantasyon çalışma-
ları kapsamında ‘sağlıklı yaşam alışkan-
lıkları’ konusunda pandemi dönemindeki 
hijyen gerekliliklerini de göz önünde bulun-
duracak modüller eklenmesine ihtiyaç ola-
cak” dedi. 
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OTOMOTİV SEKTÖRÜNÜN
ORTAK SINAVI

Pandemi, küresel tedarik zincirlerindeki zayıf halkaları gün yüzüne çıkardı. Otomotiv 
endüstrisindeki tedarik zincirleri karmaşık ve sınır (kıta) ötesi. Üretim ve lojistiğin eşgüdümlü 

(Avrupa çapında) bir şekilde yeniden ve daha güçlü ʻstart almasıʻ sağlanmalı. 

S
on aylardaki “COVID-19“ pandemi 
süreci global otomobil piyasasını 
derinden sarstı. Bir birine bağlan-
tılı uluslararası tedarik zincirle-

ri koptu, fabrikalardaki seri üretim durdu, 
otomobil ve yedek parça talebi radikal bir 
çöküş yaşadı. 

Son yıllarda köklü bir transformasyon 
sürecinden geçen otomobil sektörü, “elekt-
rikli araçlar“ ve “otonom sürüş“ teknolojile-
rine rekor boyutlarda yatırım yaptı. Patlak 
veren “Dieselgate“ skandalı branşın “ağır 
toplarını“ uluslararası tazminatlar öde-

meye zorladı. Şüphesiz krizlerin doğasın-

da “zamansız“ patlamak gibi kötü bir ka-

rakteristik özellik mevcut. Fakat süregelen 

“Korona“ krizi, zaten finansal açıdan ağır 

yaralı olan otomotiv sektörünün yaraları-

na resmen tuz basmış oldu. “Old Economy“ 

devleri çok zamansız ve amansız bir vazi-

yette; “ters ayakta“ yakalandı.

PANDEMİNİN TEDARİK ZİNCİRİ 
ÜZERİNDEKİ ETKİSİ 

Korona virüsü salgını, tedarik zincirleri-

nin bölgeselleşmesini gerçekten hızlandı-

racak mı, yoksa bu devrimsel fikir sırf “içi 

boş“ bir teoriden mi ibaret? Uluslararası 

“supply chain“ uzmanları orta vadede çok 

radikal değişiklikler beklemeselerde, üre-

tici şirketlerin pandemi sürecinden çok sa-

yıda ders çıkaracaklarından emin.

Bekle ve gözlemle! Bu slogan ve tutum, 

Mart ve Nisan aylarında birkaç hafta bo-

yunca çok sayıda şirketin- ister istemez- 

gündemini şekillendirdi. Prodüksiyondaki 

duraksamayı otomobil üreticileri, sayıları 

binlerle ölçülen tedarikçilerini, “gözlemle-

yerek“ değerlendirdi. Bu süreçte Bavyera-
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lı otomobil devi BMW örneğin kurduğu özel 
bir uzman ekibiyle 12 bin tedarikçisini ay-
rıntılı olarak “taradı“. Likidite eksikliği bu-
lunan ve bundan dolayı ticari varoluşu risk 
altında olan, alt tedarikçisini bu vesileyle 
özellikle mercek altına almış oldu. Fabrika-
lar son haftalarda üretime tekrar başlamış 
olsalarda, uzmanlar virüsün tedarik zinci-
rinde derin izlar bırakacağını öngörüyor. 
İleriye dönük “önlem planlamasında“ eko-
nominin bölgeselleşmesi ve dijitalleşmesi-
ne kaçınılmaz gözüyle bakılıyor.

Şirketler kendilerini daha fazla koruma-
ya özen gösterecek. Özellikle yedi seviye-
ye (supply chain layer) kadar karmaşık te-
darik zincirlerinin bulunduğu ve Avrupa ile 
Çin arasında deniz taşımacılığının bir ay-
dan fazla süre aldığı otomotiv endüstrisin-
de. Hemen hemen her şirket küresel teda-
rik zincirlerini tekrar gözden geçirdikten 
sonra, daha fazla yerel bir yapıya trans-
forme olma olasılığı çok yüksek bir ihtima-
le sahip. “Bölge için bölge‘den“ -Doğu Avru-
pa´dan Avrupa için, Çin’den Çin için- eğilimi 
yoğunlaşacak. Çin, Doğu Avrupa ve Meksi-
ka arasındaki ücret farklılıkları artık o ka-
dar büyük değil. Ayrıca, üreticilerin yerel 
stoklarının artması muhtemel.

Pandemi, küresel tedarik zincirlerinde-
ki zayıf halkaları gün yüzüne çıkardı. Oto-
motiv endüstrisindeki tedarik zincirleri 
karmaşık ve sınır (kıta) ötesi. Üretim ve lo-
jistiğin eşgüdümlü (Avrupa çapında) bir şe-
kilde yeniden ve daha güçlü “start alması“ 
sağlanmalı. 

YARATICI OTOMOBİL ÜRETİCİLERİ
Pandemi sürecinin başlangıcında üre-

timde olası aksaklıkları önlemek adına “ya-
ratıcılığinı“ kanıtlayan “ana üreticiler“ de 
(OEM) oldu. Öyle ki, virüs dünya çapında bir 
salgına dönüşmeden hemen önce, Uzakdo-
ğu pazarında otomotiv endüstrisinin kimi 
“kıvrak“ manevralarına şahit olduk. Camia 
“söylentilerine“ göre bazı Avrupa şirketle-
ri hatırı sayılır sayıda elemanını büyük va-
lizlerle Çin’e gönderdi ya da Çin-Avrupa 
arası İpek Yolu‘nu yüklü kamyonlarla ka-
tettiler. Yine bir başka iddiaya göre, Kuzey 
Amerikalı bir otomobil üreticisi zamanın-
da montaj bandına parça yetiştirmek uğru-
na Çin’den Los Angeles’a 50’den fazla özel 
uçuş gerçekleştirdi. Alman atasözü “zorda 
olan şeytan, sinek dahi yermiş“ sektörün 
düştüğü bu durumu çok iyi özetliyor bence.

KRİZE DAYANIKLI 
TEDARİK ZİNCİRLERİ

Yaklaşık 10 yıl önce otomobil endüstrisi 
bileşen ve sistem üretimini tekrar otomo-

bil üretim tesislerine yaklaştırmaya başla-
dı. Kuzey Amerika için Meksika, Batı Avru-
pa için Doğu Avrupa, Çin iç pazarı için Çin. 
Krize dayanıklı tedarik zinciri ihtiyaç “çağ-
rıları“ Fukushima’daki nükleer felaketten 
sonra zirve yapmış olmasına karşın, ön-
lemler bir kaç Japon üreticisinin tedarik 
zincirinin uçtan uca “şeffaflığını“ (end to 
end supply chain visibility) artırmasından 
daha öteye gitmedi. 

KÜRESEL SALGIN STRATEJİSİ YOK
Güncel kriz için hali hazırda bir strate-

ji yok. Sektörün bu özeleştiriyi yapması ve 
kabul etmesi gerekir. Fakat diğer yandan 
belirtmem gerekiyor ki, bu global “bunalı-
ma“ uygun bir strateji belirlemek de esasen 

çok güç. Vurguladığım Fukushima felake-
tiyle kıyaslamak doğru değil. Sene başın-
daki “bölgesel“ bir Wuhan senaryosuna uy-
gun strateji geliştirebilirsiniz fakat dünya 
çapındaki bir pandemiye cevaben bir “aksi-
yon planı“ belirlemek, Alman deyimiyle, tam 
bir “Herkül görevi“. Real senaryoyu yaşadı-
ğımız global krizde, küresel ekonomi nere-
deyse aynı anda durduğu için, (daha) böl-
gesel bir tedarikçi yapısı da sadece sınırlı 
avantajlar sunuyor. Malların sınır ötesi akı-
şı çok güç olsa da ve sekteye uğrasa da ger-
çekleşiyor. Asıl sorun büyük kapsamlı üre-
tim kesintileri.  

En nihayetinde COVID-19 “domino efek-
ti“ pazara yani “satış rakamlarına“ çok sert 
bir darbe vurdu. Sektörün son aylardaki en 
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büyük derdi, yerel kısıtlamalarla da ilişki-
li olan ve radikal zayıflayan pazar taleple-
ri. Tedarikçilerin otomobil üreticilerinden 
önce üretime başlama ve hacmi yükseltme 
gereksinimi; diğer bir sorunu teşkil ediyor. 
Hammaddelerini veya alt bileşenlerini dile-
diği hız ve sayıda temin edemeyen çok sayı-
da tedarikçi bulunuyor. 

Satış, üretim ve bileşenler arasındaki bu 
“asimetrik“ denge kaçınılmaz sorunlara yol 
açıyor. Çin şimdilerde yeniden yükselişte. 
Avrupa henüz istediği üretim kapasitesi-
ne ulaşmıs değil. Kuzey Amerika veya Av-
rupa içi üretilen çok sayıda parça eksikliği 
yaşanıyor. Yukarıda belirttiğim tüketici ta-
lebi yükselişe geçse dahi, tedarik zincirin-
deki problemler giderilmediği sürece, pro-
düksiyon pazara cevap verecek durumda 
olamayacak.

TEDARİK ZİNCİRİ HALEN KOPUK
Cümlelerimden fark ettiğiniz gibi, se-

körtün ortak endişesi ve en zayıf halkası; 
küçük tedarikçiler. Zira mevzu bahis şir-

ketlerin çoğu şu sıralar resmen bir ticari 
“yaşam mücadelesi“ içindeler ve ne yazık ki 
büyük otomobil üreticilerinde varolan (her 
ne kadar kısmen erimiş olsa da) finans re-
servlerine sahip değiller. Tartışmasız “te-

darikçi zinciri“ genel otomobil endüstrisi-
nin yumuşak karnı. Şimdi en büyük zorluk; 
bu son derece karmaşık olan sistemi, tüm 
“anahtar oyuncularıyla“ beraber, entegre 
bir şekilde işlevsel tutmak. Kolektif çıkar 
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uğruna, zaten ciddi bir transformasyon sü-
reci geçiren otomobil sektörü, bu zorluğun 
üstesinden gelmek mecburiyetinde.

COVID-19 VE OTOMOBİL 
PRODÜKSİYONU

2019 yılında “otomobil ülkesi“ Almanya´-
da yaklaşık 4,7 milyon araç üretimi ger-
çekleşti. Bu rakam global prodüksiyon 
hacminde yüzde 5,9 luk bir orana eşit. Bu 
değerin 1997 yılında yüzde 11,8 olduğunu 
göz önünde bulundurursak, Alman ekono-
misinin lokomotif sektörünün son 13 yılda 
sürekli “kan kaybettiğini“ görürüz. 

2020 yılında Almanya’daki üretimin 
iyimser (best case scenario) bir tahmin-
le 3,8 milyon bandına çekilmesi bekleni-
yor. Bu düşük rakam reel prodüksiyon ka-
pasitesinin 1,3 milyon altında. Biraz daha 
kötümser bir senaryoda (worst case sce-
nario) 2020 yılında Alman fabrikalarında 
sırf 3,4 milyon otomobil üretilecek ve so-
nuç itibariyle ulusal prodüksiyon kapasite-
sinin 1,7 milyon altında kalınacak. Ülke “bi-
lançosunda“ bu rakam, 2000 senesinden 
bu yana en düşük yerli üretim bandı olmuş 
olacak. Uzmanlar dünya çapındaki otomo-
bil prodüksiyonunun bu sene minimum 
yüzde 20 gerileyeceğini tahmin ediyorlar. 

Ülkelere göre Korona kısıtlamaları nede-
niyle Avrupa otomotiv endüstrisinde üreti-
lemeyen araç sayıları (01.06.2020): 

OTOMOBIL SATIŞLARI 
“YERLERDE“

Korona virüsünün yayılması, birçok bü-
yük otomobil pazarında benzeri görülme-
miş bir çöküşü beraberinde getirdi. Örne-
ğin, dünyanın en büyük pazarı olan Çin’de 
fabrikalar Şubat ayına kadar kapalı kaldı. 
Şubat ayında satışlar yüzde 80 oranında 
düşüş yaşadı. Mart ortalarında bu rakam-
lar bir önceki yılın yüzde 50 altında kaldı. 
Çöküş başlangıçta çok şiddetli olsa da, Çin 
üretiminin yeniden start almış olması şu 
anda tüm endüstriye umut veriyor. Zira Av-
rupa ve diğer kitalardaki satışların çökü-
sünü, otomobil şirketleri Çin pazarıyla bir 
nebze “dengeleyebilir“.

Avrupa otomobil üreticileri “Association 
des Constructeurs Européens d’Automo-
biles“ (ACEA) derneğine göre, AB’de sadece 
Mart ayında yüzde 55 daha az yeni araç sa-
tıldı. Bu oran Nisan ayı itibariyle yüzde 76´yı 
gördü. 2019 yılı Nisan ayında, Avrupa Birli-
ği‘nde satılan 1,1 milyon araç sayısı, bu yılın 
aynı döneminde 270 bin otomobile kadar 
geriledi. Ülkeler bazında ele alırsak, Avru-
pa hacim piyasaları arasında Nisan ayın-
da sadece Almanya bu “unvanı“ hak ediyor. 

Birliğin en güçlü ekonomisine sahip ülkede 
120 bin 840 yeni otomobil kayda geçti. Ge-
çen senenin aynı dönemine kıyasla bu ra-
kamın yüzde 61,1’lik bir düşüşe denk gel-
diğini düşünürsek, bahsettiğim unvan bir 
“züğürt tesellisinden“ öteye gidemiyor ma-
alesef. Yine geçtiğimiz Nisan ayında; Fran-
sa’da sadece 20 bin 997 yeni kayıt (-yüzde 
88.8), İtalya’da 4 bin 279 (-yüzde 97.6) ve İs-
panya´da 4 bin 163 otomobil satışı (-yüzde 
96.5) gerçekleşti. Eski AB ülkesi Ingiltere 
pazarında 4 bin 321 yeni araç satışı yaşan-
dı, bu veri de böylelikle bir önceki yılın yüz-
de yüzde 97.3 altında kaldı. 

Uzmanlara göre, dünya çapında otomo-
bil satışları bu yıl yüzde 18 oranında düşe-
cek. Bu bilgi, önümüzdeki birkaç ayın oto-
mobil üreticileri (ve tabi ki tedarikçileri) 
açısından çok çetin geçeceği anlamına ge-

liyor. Örneğin “kısa dönem çalışma ödene-
ği“ mevzusu (ve benzeri kısıtlamalar) son 
aylarda olduğu gibi, sene sonuna kadar şir-
ketlerin sürekli gündem konusu olacak.

Almanya’daki otomobil satıcıları, Mart ve 
Nisan aylarında normalden yaklaşık yüz-
de 80 daha az sipariş aldıklarını bildiriyor. 
Normal şartlar altında ilkbahar mevsimi-
nin yeni araç satışı açısından “hızlı sezon“ 
olduğunu hesaba katarsak, ne denli ola-
ğan dışı günler yaşandığını tekrar fark et-
miş oluruz.

Bayilerin avlularında bekletilen araç 
başı maliyetin günde 28 Avro olduğu varsa-
yılır. Bu fiks masraf hesabını yaklaşık 300 
araca sahip orta büyüklükte bir otomobil 
satıcısı için yaparsanız, ayda yaklaşık 250 
bin Euro´luk bir külfet ortaya çıkar. 

Dünyanın ikinci en önemli otomobil pa-
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zarı olan ABD´de sıfır kilometre araç satış-
larında düşüş gösteriyor; pazar lideri Ge-
neral Motors (GM) ve rakip Fiat Chrysler 
yılın ilk çeyreği satışlarında güçlü düşüş-
ler bildirdi. Alman sanayi devi Volkswagen 
de yılın ilk üç ayında ABD’de bir önceki yıla 
göre yüzde 13 daha az otomobil sattı. 

“EKMEK KAPISI“ ENDİŞESİ
Otomobil endüstrisi, kuşkusuz dünya’nın 

en önemli ekonomik sektörlerinden biri. 
Bahsettiğimiz sanayi dalının üretici ve te-
darikçi şirketleri sırf Avrupa Birliği sınırla-
rı içinde 2,6 milyon insana istihdam sağlı-

yor. “Dolaylı istihdamı“ da hesaba katarsak, 
bu rakam 3,5 milyona ulaşıyor. Yaklaşık 
865 bin işçisiyle bu alanda Almanya zirve-
deki yerini uzun yıllardan beri koruyor. 

Mayıs ayında Almanya´da yapılan bir ka-
muoyu araştırması sonuçlarına göre, oto-
mobil sektörü çalışanlarının yüzde 40´ı di-
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ğer branşlara nazaran, yakın gelecekte 
iş yerlerini kaybetme endişesi yaşıyor. Di-
ğer branşların ortalamasında bu oran yüz-
de 25 civarında. Korona krizi sonucunda 
önümüzdeki 12 ay içinde, Almanya otomo-
tiv sektöründe yüzde 10´luk efektif bir istih-
dam kaybı yaşanacağı öngürülüyor. 

Kuşkusuz 130 yıllık otomotiv sektörü 
2020 senesinin ilk yarısında “parlak“ bir 
dönem geçirmedi. Pandemi sonrası global 
branşın tekrar “normalleşmesi“ aylar de-
ğil, yıllarla ölçülüyor. COVID-19 pandemisi-
nin beraberinde getirdiği ekonomik sorun-
lar, sektörün ne ilk, ne de son krizi olacak. 

Fakat bu seferki “meydan okuma“ zaten 
“Disruption“ (iş modeli bozulması), “E-Mobi-
lity“ (elektrikli araçlar) ve “Autonomous Dri-
ving“ (sürücüsüz araçlar) gibi inovatif (ve 
masraflı) konularla kendini geleceğe ha-
zırlayan ve “yeniden keşfeden“ global oto-
motiv endüstrisini kolektif bir mücadele-
ye zorluyor.

“Old Economy‘de“ taşlar yerinden oyna-
maya devam ediyor. Sektör devlerinin bu 
zorluğun üstesinden gelmek için göstere-
cekleri “dayanışma“ tarihsel olduğu kadar 
“hayati öneme de“ sahip.

Esen kal güzel insanım.
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P
andemi döneminde dünyanın 
eve kapanmasıyla birlikte baş-
ta sağlık olmak üzere, gıda ve 
lojistik sektörleri bir hayli önem 

kazandı. Evinden çıkamayan insanlar, ih-
tiyaçlarını internet üzerinden sağlama-
ya çalıştılar.Her kriz kendi fırsatlarıyla 
beraber gelir. Dünyada eşi görülmemiş 
pandeminin, ekonomik boyutlarının yanı 
sıra, tüketim alışkanlıkları, ihtiyaç hiye-
rarşisi üzerinde de değişim baskısı yap-
tığını görmek gerekir. Bu süreci aslında 
hem ulusal, hem de uluslararası düzeyde 
değerlendirmek gerekir. 

“Tedarik Zinciri Paradigması” diye ta-
nımlayacağım bu zincirin her bir halka-
sının, paydaşlık değer önermesiyle, tüm 
bileşenlerinin eş güdümlü değişimine ih-
tiyaç vardır. Tedarik zinciri oyuncuları-
nın, şirket bazında değişimlerinin yanı 
sıra, kurumsal/sektörel bazda da değiş-
mesi için, bütün tarafların, tek bir amaç 
etrafında toplanması zaruridir.

Konunun uluslararası boyutuna ba-
karsak, Çin, Rusya, ABD, AB arasında 
devam eden küresel ticaret savaşları, 
pandemi sonrasında, çok daha fazla kes-
kinleşecek ve özellikle de ABD-Çin ara-
sında “ticaretin 3. Dünya savaşı” daha 
şiddetli yaşanacaktır. Pandeminin 
ABD’de yarattığı travma, bu savaşın se-
beplerini hızlandıracaktır. Küresel bo-
yutta ticari kartların yeniden dağıtılacağı 
aşikârdır. G20 Zirvesi’nin ilk liderler top-
lantısında, pandemi ve sonrasında dün-
ya ticareti derinlemesine ele alınacak ve 
ürün güvenliği ve üretim güvenliği ile ih-
racat ve ithalat güvenliği ve garantile-
ri, tekrar gözden geçirilecektir. Özellik-
le Milletlerarası Ticaret Odası, pandemi 
döneminde yaşanan mallara el konul-
ması veya yüksek fiyat verilerek satış yö-
nünün değiştirilmesi olaylarının bir daha 
yaşanmaması için, yaptırımlar içeren bir 
düzenleme yapacaktır. Yapmalıdır da.

Türkiye pandemi sırasında, başta sağ-

lık sektörü olmak üzere, lojistik, gıda, pe-
rakende gibi sektörlerde başarılı bir sı-
nav verdi. Pandemi sonrasında avantajlı 
duruma geçti. Türkiye, jeoekonomik ve 
jeostratejik konumunu doğru değerlen-
dirirse, dünyada söz sahibi olabilir. Zira 
ülkeler arasında güven sorunu oluşması 
ve acil müdahalede geç kalınması, Türki-
ye’yi tedarik zincirinde ön plana çıkarta-
bilir. Şunu söylemek gerekir ki dünyada 

arz sağlayan ülke olan Çin bir süre, dev-
re dışı kalacaktır. Bu boşluğu da küresel 
ekonominin oyuncularından olan Tür-
kiye doldurmalıdır. Uluslararası Satınal-
ma ve Tedarik Yönetimi Federasyonu 
(IFPSM) Üst Yöneticisi (CEO) Markku Il-
mari Ossian Henttinen; “Türkiye’nin ula-
şım akışlarının ortasında iyi ve özgün bir 
konuma sahip, bu konum, Türkiye’deki 
tedarikçilerin tedarik zinciri alanına ön-
derlik edebilmesi için doğal, devasa bir 
potansiyel sunuyor.” Demesi de buna en 

güzel işarettir. 
Klasik Tedarik Zinciri deyince; Üreti-

ci-Toptancı/Perakendeci-Müşteri bile-
şenleri akla gelir. Bu üçlünün birbirleriy-
le etkileşimde ise bilgi akşı ve malzeme/
ürün akışı (taşıma/lojistik) çok etkindir. 
Bu korelasyondan birinde akış sekteye 
uğrarsa, sistemde arızalar ve gecikme-
ler kaçınılmazdır.

Bugün klasik tedarik zincirinden mo-
dern tedarik zincirine evrilmek gereki-
yor. Bunun yeni adına; “Teknoloji Odaklı 
Tedarik Zinciri Ekosistemi (TOTZE)” di-
yebiliriz. Yeni sürecin tanımını ise şu şe-
kilde yapabiliriz: “Üretici-Perakende-
ci-Teknolojik Güvenlik/Risk Analizi-İnsan 
Kaynakları-Müşteri” şeklindedir. Güven-
likten kasıt ise; ürün, müşteri bilgileri, şir-
ket marka güvenliğidir.

Rekabete açık, kaliteli ürün üretimi 
zaten tedarik zincirinin olmazsa olmazı-
dır. Müşteri ise Arz-Talep dengesinin en 
önemli varlığıdır. Alıcı-Satıcı arasında, te-
darik zincirinin kesintisiz oluşması için, 
yüksek teknoloji kullanılması, yapay ze-
kalar ile inovasyonun birlikte harman-
lanması gerekir. İnsan kaynaklarının ki-
şisel ve kurumsal eğitimlerinin yanı sıra, 
teknolojik eğitimden de geçmesi gere-
kir. Lojistik ise tedarik ekosisteminin en 
önemli halkalarından biridir ve bu alan-
da insan kaynaklarının eğitimi, kalite-
si ve zaman planlaması çok daha önem-
li ve değerlidir. 

Ezberler bozuldu. Dünya yeni norma-
li tanımlamaya çalışıyor ve bu yeni nor-
male nasıl uyumlaşacağının algoritma-
larını hazırlıyor. Öncelik, tarım, sağlık, 
gıda, enerji, perakende ve tedarik zinciri. 
Çünkü farklı formlarda da olsa pandemi 
önümüzdeki yıllarda devam edecek. Risk 
analizi penceresinden bakarsak, dünya 
ticareti, ülkelerin kendilerine yetmesi, ih-
racat-ithalat döngüsünün tanımı ile bir-
likte kriz yönetiminde pragmatik olma 
zamanıdır.

TEDARİK ZİNCİRİNDE BÖLGESEL AĞ 
KONUMU VE TÜRKİYE İÇİN FIRSATLAR

Türkiye pandemi sırasında, başta sağlık sektörü olmak üzere, lojistik, 
gıda, perakende gibi sektörlerde başarılı bir sınav verdi. Pandemi 
sonrasında avantajlı duruma geçen Türkiye, jeoekonomik ve jeostratejik 
konumunu doğru değerlendirirse, dünyada söz sahibi olabilir.

MUSA KARADEMİR 

ARGEV Vakfı Kurucu Mütevelli Heyeti II. Başkanı

Türk Kuzey Kıbrıs Türk Ticaret Odası Başkan Yrd.

musakarademir@turkkibristicaretodasi.org

GLOBALBAKIŞ
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Y
öneticilerin büyük bir bölü-
mü sanal yöneticiliğe hız-
lı bir şekilde uyum sağladı. 
Yıllarca liderlik ve yönetici-

lik eğitimlerinde; 
“Yönetici ve lider değişime kolay 

ayak uydurabilen, 
Yeni durumlarda kolayca çıkış 

yolu bulan,
Ekibini her durumda sakince yö-

netebilen, motive edebilen, 
Her zorluğun üstesinden gelebi-

len kişidir “dedik. Söylerken ve ya-
zarken sıradan gelen bu ifadeler ya-
şarken ne kadar önemli değil mi?

Türkiye korona sınavını hem sağ-
lıkta başarı ile verdi hem de işletme-
ler yönünde yöneticiler ve personel 
açısından bu sınav başarıyla geçildi. 
Uluslararası işletmeler sanal yöne-
ticiliği zaten daha önce yaşıyorlar-
dı. İlk defa yaşayanlar hızla değişip 
dönüştüler.

SANAL YÖNETİCİLİK SINAVI 
BAŞARIYLA VERİLDİ

Birçok sanal yönetici bu dönemde 
belki de hiç düşünmedikleri durum-
ları yaşadılar. Örneğin çağrı merke-
zi yöneticisi çalışanlarının işini ev-
den yapacağını düşünmüş müydü? 

İş dünyası plazaları, fiziki iş or-
tamlarını çoktan gereksiz maliyet 
olarak görmeye başladı. Yönetici-
ler sanal deneyimlerinden memnun 
kaldılar. Altında eşofman, üstte ti-
şört ile ev-ofis birçok kişiye iyi gel-
di. Olur olmaz zamanda arama ve 
aranmalar, ufak tefek sorunlar ise 
bir zaman sonra rayına girer. Ne de 
olsa bir geçiş dönemi yaşandı. 

Aslında insan doğası gereği yeni-
liklere açık. Ama aklından geçirse 
bile her yeniliği çeşitli sebeplerle uy-
gulamak zor. 

Korona her konuda hızlı geçişle-
ri yaptırdı, her şey çok ama çok hız-
lı oldu. Dilerim bundan sonra değişim 
hızından başımız dönmez ve saçma 
sapan işler olmaz. Dengeli gidilir. 

Hem devlet tarafında hem de özel 
sektörde birçok alanda işletmelerin 
yeni döneme uyumu, yöneticilerin du-
ruma hızlı müdahalesi ve çözüm öne-
rileri, ortaya çıkan ekip ruhu incelen-
meye değer. 

Bu durum aynı zamanda ülke ola-
rak gücümüzü de gösterdi. Bundan 
sonra çıtayı yükseltme zamanı. Bu 
ruhu kaybetmemek gerek. Bu da yö-
neticilerin elinde. Değişime uyum he-
yecanını kaybetmeden, hazır perso-
nel de işinin kıymetini anlamışken 
yeni dalgalara açılma zamanı. 

YÖNETİCİ İHRACI
Türk iş dünyasının yeni duruma 

uyumu, yönetici başarıları bundan 
sonra daha çok yöneticinin ihracını 

getirir mi? Niye olmasın? Zaten bir-
çok Türk yönetici yabancı firmalar-
da üst düzeyde çalışıyor. Profesyonel 
yöneticiler için kapı açık. Kendi işini 
yapan KOBİ’ler için elbette neredey-
se imkansız. 

Bu arada orta ve küçük KOBİ’ler 
zorlandılar. KOBİ üçgeninin/ buzda-
ğının su altındaki bölümü iyi durum-
da değildi. Neden ülkemizde bench-
marking/ kıyaslama yaygın değildir. 
Yeni iş modellerine bu yöntemi kul-
lanmak fayda getirmez mi? 

İş dünyasında rekabet elbette var. 
Gördük ki asıl rekabet yurtdışıyla ol-
malı. İçte güçlenmeliyiz. Bunun için 
de değişik yöntemler var. Sanal li-
derler başarılarını bu konuda da 
sürdürmeyi düşünmezler mi? Anla-
dık ki “birimiz hepimiz, hepimiz biri-
miz için” Öyleyse neden iş dünyası/
sektörler firmalar birbirini güçlen-
dirmez, neden rekabette tamamen 
yurtdışına odaklanmaz.

KENDİNLE BİRLİKTE 
DİĞERLERİNİ DE GELİŞTİR

İyi yöneticilik, “kendinle birlikte di-
ğerlerini de geliştir” değil midir? Bu 
konuya daha çok önem vermek ge-
rektiğini düşünüyorum. 

Yeni dönemde çok şey değişecek-
se, iş hayatı, iş yapma davranışı, re-
kabete bakış, birlikte güçlenme, ülke 
olarak “biz” düşüncesi önem taşıya-
cak. İşadamı dernekleri bu konuda 
çalışmalar yapıyorlardır diye düşü-
nüyorum. 

Sözün özü; Sanal yöneticilikteki 
başarıyı topyekün kalkınma, dünya 
ile rekabet ve inovasyonda da bekli-
yoruz. Yoksa sanal başarı sabun kö-
püğü olacak. Ekranın kapanmasıyla 
filmin bitmesi gibi.

SANAL YÖNETİCİLER

Türkiye korona sınavını hem sağlıkta başarı ile verdi hem de 
işletmeler yönünde yöneticiler ve personel açısından bu sınav 
başarıyla geçildi. Uluslararası işletmeler sanal yöneticiliği zaten daha 
önce yaşıyorlardı. İlk defa yaşayanlar hızla değişip dönüştüler.

EKO-YÖNETİM

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı
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UZMANGÖZÜYLE

K
üresel piyasalarda 2020 
yılı Covid-19 etkisi ile sü-
rüyor. Virüs nedeniyle bu 
yıla yönelik beklentiler de 

oldukça kötü. Ülke ekonomilerinin 
canlanması adına ülkelerin Mer-
kez Bankaları ve hükümetler ge-
rekli önlemleri ve teşvikleri açık-
lamalarına rağmen yine de virüsü 
fiyatlamaya devam ediyoruz. Aslın-
da, Çin’de bu defter kapanmak üze-
reydi ve artık can kayıpları da sona 
ermişti. Ancak Nisan ayından sonra 
Haziran ayında yeniden Çin’de vaka 
sayısında artış görülmesi piyasala-
rı tekrardan tedirgin etti ve virüs-
te 2. dalga olayı ile gündeme gelindi. 
Zaten Mayıs ayında 2. dalga konu-
su piyasalar tarafından sınırlı fiyat-
lanmıştı ancak ihtimaller çok güçlü 
değildi. Çin’deki bu artış bu ihtima-
li güçlendirince piyasalar tedirgin-
leşti. Dolayısıyla bundan sonraki sü-
reçte de virüsün seyri piyasaların 
gündeminde olacaktır. Bu artış hızı 
zayıflarsa bu durumda piyasaların 
biraz daha rahatlamasını bekleyebi-
liriz. Ancak olası bir 2. dalga açıkça-
sı borsalarda satışların daha da art-
masına neden olabilir. 

Mayıs ayında Avrupa ve ABD nor-
malleşme adımlarına başlarken, 
Türkiye de 1 Haziran itibariyle bu 
adımlara başladı. Ancak en son Fed 
Başkanı Powell açıklamalarında, bu 

gelişmeleri yakından izlediklerini ve 
ABD ekonomisinin toparlanmasının 
hala zamanının olduğunu ifade etti. 
ABD ekonomisinde çarkların dön-
mesi için Fed 2021 sonuna kadar 
zamanın olduğunu düşünürken, 
bu durum ilerleyen aylarda açıkla-
nacak ekonomik verilerle daha da 
şekillenecektir. Eğer veriler piya-
saları tatmin ederse ve beklentile-
rin üzerinde açıklanmaya devam 
ederse o zaman Fed’in dili yavaş ya-
vaş değişir ancak bu olmadıkça çok 
zor olduğunu düşünüyorum. Diğer 

yandan, başta Fed olmak üzere 
Merkez Bankaları faiz indirimleri-
ni agresif bir şekilde gerçekleşti-
rirken, bir taraftan teşvik paketleri 
de açıklandı. Tabii ki yaşanılan bu 
dönem mücbir sebep olduğu için 
Merkez Bankalarının bu hamleleri 
anlık olarak güçlü bir etki oluştur-
muyor. Ne zaman hayat tamamen 
normale döner ve virüs sona erer, 
bu durumda teşvik paketlerinin et-
kisini fiyatlamalar üzerinde hisset-
meye başlarız. 

Covid-19 sonrası piyasaların 
kendine gelmesinin daha zamanı 
var. En azından 2020 yılının kalanı 
da ne yazık ki virüsü konuşarak ve 
fiyatlayarak geçirilecek. Bir yan-
dan, ekonomiler toparlanmak için 
çabalayacak. En son ABD yaklaşık 
1 trilyon dolar altyapı harcama pa-
keti açıklamayı planlıyordu, bu pa-
ketlerin yerine yenileri eklenebilir. 
ABD dışında diğer ülkeler de bunu 
sürdürebilir. 2020 yılı için cidden 
zorlu bir dönem hatta beklenme-
dik bir dönem oldu. Hasarlarını to-
parlamak da kolay olmayacak. O 
yüzden ben bu dönem için çok güç-
lü bir beklenti oluşturamıyorum. 
Temmuz ayında da virüsün ar-
tış hızını izleyeceğiz. Aynı zaman-
da açıklanacak dünya genelindeki 
ekonomik veriler bir nebze de olsa 
yılın kalanı için sinyal oluşturabilir.

NE VİRÜSMÜŞ…

Covid-19 sonrası piyasaların kendine gelmesinin daha 
zamanı var. En azından 2020 yılının kalanı da ne 
yazık ki virüsü konuşarak ve fi yatlayarak geçirilecek.

EDA KARADAĞ

İntegral Yatırım Menkul Değerler
AŞ Araştırma Uzmanı



www.ekovitrin.com   •   Temmuz 202098

“Almanya pazarında 
aktif olmak isteyen 

veya hâlihazırda faal 
olan yatırımcılara, 

şirketlere veya işletmelere 
güvenilir ortak olarak yol 

gösterme çabasındayız. 
Bu bağlamda, ilgililerle 

gerçekleştirdiğimiz 
görüşmelerde Almanya’nın 
yatırım koşulları hakkında 

temel bilgiler veriyor, 
yatırım yapmak isteyen 
şirketleri Almanya’daki 

teşvik kurumu ve eyalet 
ajansları ile bir araya 

getiriyoruz.”

SÖYLEŞİ | DR. THILO PAHL
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“TÜRKİYE İLE ALMANYA 
ARASINDA KÖPRÜ 

VAZİFESİ GÖRÜYORUZ”

ALMAN-TÜRK TİCARET VE SANAYİ ODASI GENEL 
SEKRETERİ DR. THILO PAHL:

RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI

“Türkiye ile Almanya arasında yüzyıllardır süren dostluk ilişkisi, ikili 
ekonomik ilişkilere de yansıyor ve geçmişte olduğu gibi bugün de birçok 

işbirliği fırsatı sunuyor. Özellikle şimdiki gibi zorlu zamanlarda bu fırsatları 
değerlendirebilmek için, iki ülke arasında köprü vazifesi görecek elçilere 

ihtiyaç var. Bu önemli görevi, 26 yıldır Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası 
(AHK Türkiye) üstleniyor.”



www.ekovitrin.com   •   Temmuz 2020100

A
lman-Türk Ticaret ve Sana-
yi Odası (AHK Türkiye), 26 yıldır 
Türkiye ile Almanya arasında-
ki ekonomik ilişkileri artırmak 

için hizmetlerine devam ediyor. İki ülke ara-
sında adeta köprü vazifesi gören AHK Tür-
kiye, 900’den fazla Alman ve Türk üye şir-
keti bünyesinde barındırıyor. Alman-Türk 
Ticaret ve Sanayi Odası (AHK Türkiye) Genel 
Sekreteri Dr. Thilo Pahl, Almanya ile Türki-
ye arasındaki ticaret hacmi ve AHK’nın hiz-
metleriyle ilgili Ekovitrin’in sorularını ce-
vaplandırdı.

Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası ola-
rak kuruluş öykünüzü ve kuruluşunuzdan 
bugüne kaydettiğiniz aşamaları ana hatla-
rıyla anlatır mısınız?

Türkiye ve Almanya arasında yüzyıllar-
dır süren derin bir dostluk bulunuyor. İki 
ülke arasındaki bu yakın ilişki, ikili ekono-
mik ilişkilere de yansıyor ve geçmişte ol-
duğu gibi bugün de birçok işbirliği fırsatı 
sunuyor. Özellikle şimdiki gibi zorlu zaman-
larda bu fırsatları değerlendirebilmek için, 
iki ülke arasında köprü vazifesi görecek el-
çilere ihtiyaç var. Bu önemli görevi, 26 yıldır 
Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası (AHK 
Türkiye) üstleniyor. AHK Türkiye, Türk ve 
Alman hükümetleri inisiyatifiyle 1994 yı-
lında DIHK ve TOBB tarafından kurulduğu 
günden bu yana, hizmetlerini sürekli geniş-
letti ve böylece Alman-Türk ekonomik iliş-
kilerine desteğini sürekli artırdı. Bu başarı, 
900’den fazla Alman ve Türk üye şirketiyle 
AHK Türkiye’nin, ülkedeki en büyük yaban-
cı ülke ticari temsilciliği olması ile de ken-
dini belli ediyor. Dünya çapında bir hizmet 
sağlayıcı olma özelliğini vurgulamak ama-
cıyla 2016 yılında DEinternational hizmet 
markası geliştirilmiş olup, 2017’den bu yana 
AHK Türkiye’de de bu marka adı altında hiz-
met sunuyor.  

“ALMAN ŞİRKETLERİ TÜRKİYE 
PAZARINA İLGİ DUYUYOR”

Almanya ile Türkiye arasındaki ticaret 
hacminin ulaştığı büyüklük hakkında bil-
gi verir misiniz? İki ülke arasındaki ticaret 
hangi sektörlerde yoğunlaşıyor?

2019 yılında Türkiye ve Almanya arasın-
daki toplam ticaret hacmi 33,4 milyar Euro 
düzeyindeydi. 2019’da Almanya Türkiye’nin 
açık arayla en önemli satış pazarıydı ve on-
dan önceki yıllarda da bu durum aynıydı. 
Burada toplam olarak 15,4 milyar dolarlık 
bir tutardan söz ediyoruz. Almanya’yı İngil-
tere (10,8 milyar dolar) İtalya (9,3 milyar do-
lar), Irak (8,9 milyar dolar) ve 8 milyar dolar 
ile ABD izliyor.  

Son yılların dinamiklerine baktığımızda, 
aslında Alman-Türk ticaret hacminin oyna-
dığı rolün her iki taraf için de önemini ko-
ruyacağına büyük ölçüde kesin gözüyle ba-
kabiliriz. 2016’dan beri Almanya’daki Türk 
yatırımlarında büyük bir artış görüyoruz. 
Almanya için Türkiye satış pazarı da aynı 
şekilde büyük öneme sahip ki bunu Tür-
kiye’deki Alman yatırımlarının sayısının 7 
bin 800’den fazla olmasından da görüyo-
ruz. Ekonomik olarak zor bir dönemde oldu-
ğumuz halde, halen Alman şirketlerinin de 
Türkiye pazarına ilgi duyduğunu memnuni-
yetle görüyoruz.  

En önemli sektörleri şu şekilde sayabili-
riz: otomotiv, makine imalat/aksesuar/yedek 

parça, konfeksiyon, elektronik, demir ve çe-
lik, kimyasal ürünler ve gıda ürünleri. Bütün 
bu sanayi dallarında uzun yıllar boyunca ba-
şarılı iş ilişkileri kendilerini kanıtladı, lojis-
tik çözümler kök saldı ve karşılıklı bir güven 
oluştu. Tarihsel olarak oluşmuş bu iş ilişki-
leri gelecekte de, gerek şimdi tanık olduğu-
muz gibi zor günlerde, gerek iyi günlerde, 
başarılı olacak ve büyümeye devam edecek.

“ALMANYA’YA YATIRIM 
YAPACAKLARA YOL 
GÖSTERİYORUZ”

Almanya’da yatırım yapacak girişimci-
lere ne gibi kolaylıklar sağlanıyor?

Almanya pazarında aktif olmak isteyen 

SÖYLEŞİ | DR. THILO PAHL
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veya hâlihazırda faal olan yatırımcılara, 
şirketlere veya işletmelere güvenilir ortak 
olarak yol gösterme çabasındayız. Bu bağ-
lamda, ilgililerle gerçekleştirdiğimiz görüş-
melerde Almanya’nın yatırım koşulları hak-
kında temel bilgiler veriyor, yatırım yapmak 
isteyen şirketleri Almanya’daki teşvik kuru-
mu ve eyalet ajansları ile bir araya getiriyo-
ruz. Ayrıca düzenli aralıklarla, işbirliği içe-
risinde olduğumuz Alman-Türk Ticaret ve 
Sanayi Odası üyeleri ve eyalet ajansları ile 
birlikte bilgilendirme toplantıları düzenli-
yoruz. Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası 
üyeleri, çözüm ortakları ve uzmanlarla yap-
mış olduğumuz iş birliği sonucunda ilgililere 
doğrudan destek verebiliyoruz. 

“PANDEMİ ALMAN-TÜRK 
TİCARETİNİ OLUMSUZ ETKİLEDİ”

Yeni Tip korona virüs (COVID-19) salgını 
dünya ekonomisini ve Türkiye-Almanya ti-
caret hacmini nasıl etkiledi?

Pandemi kuşkusuz ekonomiye küre-
sel düzeyde ağır bir darbe vurdu. “Korona 
ekonomik krizinin” daha önce hiç, en azın-
dan modern çağlarda hiç görmediğimiz çok 
özel bir niteliğe sahip olduğunu çok net gör-
mek zorundayız. Dünya çapında alınan sos-
yal mesafe, işyerlerini kapatma, nakliyat 
engelleri gibi tedbirler ve virüsün yayılma-
sını önlemeye yönelik başka pek çok tedbir-
ler nedeniyle hem ürünlere olan talep, hem 
de üretimdeki kapasiteler çok geriledi. Do-
layısıyla bir arz ve talep şoku ile karşı kar-
şıyayız.  

Ne yazık ki bu gelişme Alman-Türk tica-
retine de olumsuz etki etti. Ancak yerel özel 
sektör temsilcilerimizle, ortaklarımızla ve 
üyelerimizle çok önemli olumlu tecrübeler 
edindik. Pek çok Türk şirketi için krizin zir-
ve yaptığı dönemde Almanya, henüz ihra-
cat yapılabilecek tek Avrupa ülkesiydi. Al-
man-Türk ilişkileri için bu çok büyük öneme 
sahip. Kriz dönemlerinde yaşanan olumlu 
tecrübeler insanların hafızasına çok derin 
bir şekilde kazınırlar ve daha derin ve daha 
sıkı ilişkilere katkıda bulunurlar. Özetle diye-
biliriz ki, evet Almanya ve Türkiye arasında-
ki ticaret bilançosu bu yıl krizden çok etki-
lenecek, ancak iki ülkenin birbiri için önemi 
aynı ölçüde daha da fazlalaşacak.

“TÜRKİYE MÜKEMMEL BİR 
LOJİSTİK ALTYAPISINA SAHİP”

Pandemi sonrasında iki ülke arasında-
ki ticari ilişkileri nasıl bir dönem bekliyor?

Her kriz fırsatlar da sunar. Türkiye ve Al-
manya arasında daha da yoğun bir işbirliği 
için potansiyel muazzam. Alman şirketleri 
korona sonrası dönemde tedarik ilişkilerini 

sıkı bir şekilde gözden geçirdiklerinde, Tür-
kiye’nin bir tedarikçi ülke olarak kendini ye-
niden konumlandırma şansı çok yüksek 
olacak. Türkiye geniş ve derin bir sanayi te-
meline ve performans kapasitesini özellikle 
korona krizi sırasında göstermiş olan mü-
kemmel bir lojistik altyapısına sahip.  Daha 
da yoğun bir ekonomik ilişki bu temelin üze-
rinde yükselebilir. Alman ve Türk şirketleri 
arasındaki bu sıkı ilişkilerin siyasal girişim-
lerle de desteklenmesi yararlı olurdu, örne-
ğin ticaret ilişkilerindeki mevcut engelleri 
ortadan kaldırmaya yönelik siyasal müza-
kereler yapılması gibi.

“TÜRKİYE’NİN CAZİP BİR 
EKONOMİ MERKEZİ OLMASINA 
DESTEK OLUYORUZ”

Alman-Türk Ticaret ve Sanayi Odası ola-
rak kısa ve uzun vadede hedefleriniz ne-
lerdir? 

AHK Türkiye’nin, bahsettiğimiz başarı hikâ-
yesini devam ettirmesi, Türk ve Alman firma-
ların yararına olacak. AHK Türkiye bunun için 
eğitim ve dijitalleşme konularındaki düzenle-
meleri ile en iyi donanıma sahip. Mesleki eği-
tim alanındaki yoğun çalışmaları ile öncü bir 
rol üstlendi. Mesleki eğitim ve dijitalleşme ko-
nularına odaklanılması ile Türkiye’deki genç 
nüfusa yeni perspektifler sunuluyor. Aynı za-
manda, AHK Türkiye bu çalışmalarıyla Türki-
ye’nin Alman şirketler için cazip bir ekonomi 
merkezi olmasına da destek oluyor. 

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı? 

Alman ve Türk Ticaret ve Sanayi Odası 
olarak üyelerimizle birlikte, Türkiye ve Al-
manya arasındaki ekonomik ilişkileri daha 
da derinleştirmek için çalışmaya devam 
edeceğiz. Özellikle korona sonrası dönem 
bunun için pek çok vesile sunacak.

“2016’dan beri Almanya’daki Türk yatırımlarında büyük 
bir artış görüyoruz. Almanya için Türkiye satış pazarı da 

aynı şekilde büyük öneme sahip ki bunu Türkiye’deki Alman 
yatırımlarının sayısının 7 bin 800’den fazla olmasından da 
görüyoruz. Ekonomik olarak zor bir dönemde olduğumuz 
halde, halen Alman şirketlerinin de Türkiye pazarına ilgi 

duyduğunu memnuniyetle görüyoruz.” 
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“TÜRKİYE’NİN POTANSİYELİNE 
İNANIYORUZ”

SAMSUNG ELECTRONİCS TÜRKİYE İKLİMLENDİRME
 ÇÖZÜMLERİ KIDEMLİ MÜDÜRÜ OKAN TUTCU:

“Samsung olarak Türkiye’nin potansiyeline inanıyor ve yatırımlarımıza devam ediyoruz. 
Türkiye’de şu an doğrudan bir üretim üssümüz yok ancak birçok üründe yerli üretim 
işbirliklerimiz var. Amacımız iklimlendirme alanında da üretim adımları atabilmek.”

A
r-Ge’ye dünyada en fazla ya-
tırım yapan şirketlerden biri-
si olan Samsung, yüksek büt-
çeli yatırımlarını son 15 yıldır 

iklimlendirme sektörüne yapmaya başla-
dı. Geldiği noktada iklimlendirme sektö-
rüne yön veren konuma ulaşan Samsung, 
Türkiye’nin potansiyeline güveniyor ve ya-
tırımlarına devam ediyor. Samsung, bu ya-
tırımlarla son 4-5 yılda her yıl çift haneli ra-
kamlarla büyüyerek yoluna devam ediyor. 
Samsung Electronics Türkiye İklimlendir-
me Çözümleri Kıdemli Müdürü Okan Tut-
cu, Samsung Türkiye olarak iklimlendirme 
sektöründe yaptıkları yatırımları, sunduk-
ları hizmet ve çözümleri Ekovitrin’e anlattı. 

Samsung Türkiye olarak bayi ağı, satış 
ve büyüme anlamında ulaştığınız büyük-
lüğü anlatır mısınız?

Akıllı telefon ve ev elektroniği ürünlerin-
deki liderliğimizi klima sektörüne de taşı-
mak için harekete geçtik ve Türkiye iklim-
lendirme sektöründe de, doğrudan hizmet 
vermeye başlayarak çok kuvvetli bir yapı 
kurduk. İklimlendirme sektöründe olma-
yan yeni ürünleri pazara sunduk ve kul-
lanıcılarımıza özel hizmetler ürettik. Bu 
alanda son 4-5 yılda her yıl çift haneli ra-
kamlarla büyüyerek ilerledik. Geliştirmiş 
olduğumuz inovatif ürünlerle, sektörde 
son yıllarda kurmuş olduğumuz satış ön-
cesi ve sonrası üst düzey hizmet yapımız ile 
bizim açımızdan verimli geçen bir yıl oldu. 
Tabi bu başarımızda bayi teşkilatımızın, da-
ğıtım ve satış sonrası teknik hizmetlerimi-
zin de payı büyük. 2020 içerisinde kuvvetli 
bayi ağımızı sadece iklimlendirme ürünle-

SÖYLEŞİ | OKAN TUTCU

“Uzaktan hizmetlerimiz 
kapsamında 

müşterilerimize yeni bir 
uygulama daha sunmaya 
başladık. ‘Uzaktan Keşif’ 

uygulamasıyla ürünlerimizi 
satın alan müşterilerimize 

kurulum öncesi online keşif 
hizmeti sunuyoruz.”

RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI
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ri satan bayilerimiz ile daha da güçlendir-
meyi hedefliyoruz. Kurduğumuz bu güçlü 
yapı sayesinde artık Türkiye’nin her yeri-
ne ulaşan geniş bir servis ağımız bulunu-
yor. Split klimalardan, ısı pompalarına ve 
VRF sistemlerine kadar çok geniş bir ürün 
gamıyla iklimlendirme sektöründe hizmet 
veriyoruz. Satış sonrasında hizmet kalite-
mizi düzenli takip ederek yüksek bir başa-
rı oranı ile müşterilerimizin destek taleple-
rine geniş servis ağımız sayesinde en hızlı 
şekilde müdahale ediyoruz. 

“YATIRIMLARIMIZA 
DEVAM EDİYORUZ”

Global anlamda Samsung, Türkiye 
pazarını nasıl konumlandırıyor? Sam-
sung’un geleceğe yönelik vizyonunda 
Türkiye hangi öneme sahip?

Türkiye; Ortadoğu, Asya, Avrupa ve Ku-
zey Afrika piyasalarının hepsini ilgilen-
diren çok önemli bir piyasa konumunda 
bulunuyor. Samsung da ülkemizin potan-
siyelini bilerek ülkemize bu bölgedeki bir 
merkez olarak bakıyor. Türkiye sahip ol-
duğu genç, dinamik nüfusu ve teknolojik 
ürünler konusundaki hızlı adaptasyonu 
sayesinde dünyadaki önemli büyüklükte-
ki pazarlardan biri konumunda bulunuyor. 
Türkiye, MENA bölgesindeki en büyük ve 
en önemli pazar. Samsung olarak Türki-
ye’nin potansiyeline inanıyor ve yatırımla-
rımıza devam ediyoruz. Örneğin 2016 yı-
lında İstanbul’da Ortadoğu ve Kuzey Afrika 
bölgesinin ilk İnovasyon Merkezi’ni hayata 
geçirdik. Dünya çapında 30 civarında Sam-
sung İnovasyon Merkezi bulunuyor, bun-
lardan birisi de Türkiye’deki inovasyon 
merkezi. Samsung’un öncü teknolojilerinin 
yanı sıra iş ortaklarıyla birlikte geliştirdiği 
çözümler de bu merkezde yer alıyor. Türki-
ye’de şu an doğrudan bir üretim üssümüz 
yok ancak birçok üründe yerli üretim işbir-
liklerimiz var. Amacımız iklimlendirme ala-
nında da üretim adımları atabilmek.

“ONLINE KEŞİF HİZMETİ 
SUNUYORUZ”

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgını, gerek 
teknoloji sektörünü gerekse Samsung 
Türkiye’yi nasıl etkiledi?

Samsung Electronics olarak bildiğiniz 
üzere dünya çapında tedarik zincirini en 
iyi yöneten firmalardan biriyiz. Bu nedenle 
pandemi süresince stoklarımızda bir prob-
lem yaşamadık. Satışlar pandemi süreci 
nedeniyle haliyle etkilendi fakat bu süreç 
insanların satın alım kararlarını ileri tarih-
lere kaydırmasına yol açtı. Süreç sonunda 

satışların beklenenden daha fazla artaca-
ğını düşünüyorum.

Servis açısından da çalışma arkadaşla-
rımızın ve müşterilerimizin sağlığı ve gü-
venliğini birinci önceliğimiz görerek çalış-
malarımıza devam ediyoruz. Bu süreçte 
müşterilerimiz için de sağlık ve hijyeni oda-
ğımıza alarak çalışmalarımızı sürdürdük. 
İlk olarak müşterilerimizin mağdur olma-
ması amacıyla servis merkezlerinde ge-
rekli tüm önlemleri alarak hizmetlerini 
sorunsuz ve kesintisiz bir şekilde sürdü-
rüyoruz. Bu bağlamda servis desteği tale-
binde bulunan müşterilerimizin ürünleriy-
le ilgili sorunları ilk etapta uzaktan çözüm 
yöntemi ile gidermeye çalışıyoruz. Teknis-
yenlerimiz ancak bu yöntem ile sorunun 
çözülememesi durumunda belirtilen ad-
rese yönlendiriliyor; maske, eldiven, tulum 
gibi gerekli tüm önlemleri önceden almış 
olarak ve hijyen kurallarına uyarak verilen 
adrese yönlendiriliyor. Gerek servis mer-

kezlerinde olsun gerekse verilen adreste 
olsun teknisyenler ile müşteriler arasında 
en az iki metre mesafe kalacak şekilde ileti-
şim kuruluyor, hijyen kurallarına azami de-
recede uyuluyor. 

Bu noktada uzaktan hizmetlerimiz kap-
samında müşterilerimize yeni bir uy-
gulama daha sunmaya başladığımızı da 
belirmek isterim. Uzaktan Keşif uygulama-
sıyla ürünlerimizi satın alan müşterileri-
mize kurulum öncesi online keşif hizmeti 
sunuyoruz. Bu uygulamamızla yaşam alan-
larına keşif ziyaretini ortadan kaldırarak 
görüntülü keşif sayesinde kullanıcıların 
ihtiyacı olan klima kapasitesini, iç/dış üni-
te montaj yerleri ve bakır boru hattı güzer-
gâhını belirleyerek müşterilerimizin doğru 
klimayı satın almasını sağlıyoruz. Tabi ku-
rulum ve montaj aşamasında da ekipleri-
miz, yukarıda belirttiğim servis çözümleri 
için evleri ziyaret ederken aldıkları önlem-
leri yine aynı titizlikle almaya devam ediyor.

“AR-GE ÇALIŞMALARINA GÜNDE 
40 MİLYON DOLAR HARCIYORUZ”

Pandemi sonrasında Samsung Türki-
ye olarak hangi stratejileri uygulayacak-
sınız?

Koronavirüs salgınıyla birlikte firmalar 
faaliyetlerini yeniden gözden geçirmeye 
başladı. Ortaya çıkan yeni trendler gelece-
ğe damgasını vuracak teknolojiler üzerine 
yeni planlar yapılmasını da gerekli hale ge-
tirdi. Gelecekte özellikle bulut, makine öğ-
renimi, nesnelerin interneti, yapay zekâ ve 
sanal gerçeklik alanlarında ses getirecek 
yenilikler olacağını düşünüyorum. Bulut ile 
şirketler her yerden verilerine rahatlıkla 

“Dünyada Ar-Ge’ye en fazla 
yatırım yapan ilk bir kaç 
fi rmadan biriyiz. Yenilikçi 

ürünler geliştirebilmek 
adına Ar-Ge çalışmalarına 

günde 40 milyon dolar 
harcıyoruz. Aynı yüksek 
bütçeli yatırımları son 15 

yıldır iklimlendirme sektörüne 
de yapmaya başladık.”
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ulaşmanın kolaylığını yaşıyor ve bulut tek-
nolojileri sayesinde hızlı aksiyon alabiliyor-
lar. Bulut teknolojileri gibi makine öğreni-
mi de gelecekte ön plana çıkacak. Makine 
öğrenimi sayesinde iş süreçlerinde hata-
lar en az seviyeye indirilebilecek. Nesnele-
rin birbirleri ile iletişim içerinde olduğu bir 
dünya da aynı şekilde önem kazanacak. Bu 
dünya içerisinde sanal gerçeklik teknoloji-
lerinin de aynı şekilde daha çok gündeme 
geleceğini düşünüyorum. 

Önümüzdeki yıllarda iklimlendirme sek-
törü için de özellikle nesnelerin interneti 
ve yapay zekâ alanındaki teknolojik geliş-
melerin ve inovasyonların önemli rol oyna-
yacağını söyleyebilirim. Biz de hem bu yeni 
trendleri hem de müşterilerin beklentileri-
ni dikkate alarak geleceğe dönük strateji-
lerimizi belirliyoruz. Dünyada Ar-Ge’ye en 
fazla yatırım yapan ilk bir kaç firmadan bi-
riyiz. Yenilikçi ürünler geliştirebilmek adı-
na Ar-Ge çalışmalarına günde 40 milyon 
dolar harcıyoruz. Aynı yüksek bütçeli yatı-
rımları son 15 yıldır İklimlendirme sektörü-
ne de yapmaya başladık. Samsung’un ça-
lışma şekli şöyle: İlk önce son kullanıcıya 
soruyoruz. Klimadan bahsediyorsak “Sizin 
bir klimadan beklentiniz nedir?” sorusunu 
yöneltiyoruz. Gelen cevaplara göre bir son-
raki ürünü geliştiriyoruz. 

Bu konudaki çalışmalarımıza gelecek 
olursak biz de yukarıda belirttiğim teknolo-
jiler odağında çalışmalarımıza devam edi-
yoruz. Yapay zekâ ve nesnelerin interneti-
nin de etkisi ile günümüzde artık evler bir 
ev olmanın da ötesine geçerek Akıllı Evle-
re dönüşüyor ve yeni yaşam alanları ola-
rak konumlandırılıyor. Akıllı cihazların or-
taya çıkardığı bu deneyim çağında özellikle 
yapay zekâ aracılığı ile evlerimiz bizim adı-
mıza düşünen ve karar veren bir hal alı-
yor ve bu özellikleriyle günlük hayatımıza 
hız ve kolaylık kazandırıyor. Buzdolabın-
dan çamaşır makinesine, klimadan televiz-
yona kadar bu yaklaşımla geliştirdiğimiz 
birçok ürünümüz de bulunuyor. Nesnele-
rin bağlantılı olduğu bu yeni konut konsep-
tinde yine örneğin Family Hub buzdolap-

ları ile tek dokunuşla ya da sesli komutla 
klimaya evi soğutma talimatı verebiliyor-
sunuz. Yine Wi-fi erişimi olan Wind-Free 
Klimamız, Samsung’un sağladığı Akıllı Ev 
(Smart Home) uygulaması ile her yerden 
kontrol edilebiliyor. Böylelikle kullanıcılar 
kolaylıkla sıcaklığı düzenleyebiliyor, ayar-
ları yapabiliyor, performansa ve günlük 
enerji kullanımına ilişkin gerçek zaman-
lı güncellemeleri ya da gerektiğinde tamir 
işlemi için çözüm önerilerini alabiliyor. Ay-
rıca 2020 yılında düşük küresel ısınma po-
tansiyeline sahip ve çevre dostu yeni ne-
sil R32 soğutucu akışkanlı yeni split klima 
klimalarımız ev otomasyon çözümümüz 
Smart Things ile uyumlu çalışıyor ve ya-
pay zekâ özelliğiyle dikkat çekiyor. Yapay 
zekâ kullanıcının klima kullanım tercihleri-
ni öğrenerek ideal oda sıcaklığı ve kullanı-

cının konforunu minimum enerji tüketimi 
ile otomatik olarak sağlıyor. Varlık sen-
sörü ise havayı odada bulunduğunuz ala-
na göre üfleme alternatiflerini seçmenize 
yardımcı oluyor. Önümüzdeki dönemlerde 
yine rekabette bizi avantajlı duruma geti-
recek ürün fikirlerimizin çalışmalarına de-
vam ediyoruz.

Tabi yeni dönemde de önceden olduğu 
gibi servis kalitesini en üst düzeyde tutup 
müşteri memnuniyetini devam ettirmek de 
bulunuyor. Bu anlamda sürekli olarak ver-
diğimiz eğitimlerden de bahsetmek isterim. 
İstanbul’da inovasyon merkezimizde her 
ay farklı eğitimler yapıyoruz. Örneğin son 
olarak 7 farklı şehirde servislerimiz ile bir 
araya geldik. Toplamda 200’ün üzerinde 
servis çalışanımıza teorik eğitimler verip 
uygulamalı olarak klima montajları yaptır-
dık. Teorik ve uygulamalı eğitimler sonun-
da başarı gösteren firmaların montaj yet-
kilerini yeni sertifikaları ile uzattık. Ancak 
pandemi döneminde de eğitimlerimizi on-
line platformlar üzerinden devam ettiriyo-
ruz. Planladığımız bazı eğitimleri internet 
üzerinden görüntülü olarak gerçekleştir-
meye devam ediyoruz. Koronavirüs salgı-
nı nedeniyle ertelemek zorunda kaldığımız 
fiziksel eğitimlerimizi de salgının sona er-
mesi ile yeniden devam ettireceğiz. 

“İKLİMLENDİRME SEKTÖRÜNE 
YÖN VERİYORUZ”

Samsung Türkiye olarak kısa ve uzun 
vadedeki hedefleriniz nelerdir?

Geçtiğimiz yıllarda çıkardığımız ürün-
ler ile Ar-Ge alanında yıllardır atıl olan ik-
limlendirme sektörüne ivme kazandırdık. 
Samsung bugün iklimlendirme sektörüne 
yön veriyor. Kullanıcılarımıza ve iş ortakla-
rımıza satış öncesinde ve sonrasında fark-
lı hizmetler ürettik. Bu yatırımlarımızla son 
4-5 yılda her yıl çift haneli rakamlarla bü-
yüyerek ilerledik. 

Araştırma ekiplerimiz, insanların ih-
tiyaçlarını anlayarak inovasyona ve diji-
tal ekonomiye yön verdi, yön vermeye de-
vam ediyor. Görüşleri gelecekteki ürün ve 
hizmetleri de şekillendirmeye devam ede-
cek. Samsung’un geleceğe yönelik planı; in-
sanların, kültürel farklılıkların ve büyüme-
yi sağlayan yeni iş alanları ve yeni pazarlar 
yaratan teknolojilerin etkisiyle dinamik 
olarak şekilleniyor. Bu vizyon ile giyilebi-
lir cihazlar, Akıllı Ev ve Nesnelerin İnterne-
ti gibi dijital teknolojide yeniliğe öncülük et-
meyi hedefliyoruz ve insanların daha iyi ve 
daha sağlıklı bir yaşam sürmelerine yar-
dımcı olmak için sağlık ve eğitim alanındaki 
işimizi büyütmeyi taahhüt ediyoruz.

SÖYLEŞİ | OKAN TUTCU

“2020 içerisinde kuvvetli bayi ağımızı sadece iklimlendirme 
ürünleri satan bayilerimiz ile daha da güçlendirmeyi 

hedefl iyoruz. Kurduğumuz bu güçlü yapı sayesinde artık 
Türkiye’nin her yerine ulaşan geniş bir servis ağımız 
bulunuyor. Split klimalardan, ısı pompalarına ve VRF 

sistemlerine kadar çok geniş bir ürün gamıyla iklimlendirme 
sektöründe hizmet veriyoruz.”
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SALGIN SONRASINDA İŞ 
SEYAHATLERİ VE KÜRESEL 

SEYAHAT RİSKLERİ
Küresel yolcu trafi ğinde global pazarda yüzde 50’lere varan bir azalma olacağı görüşü 

hakim. Yolculardan elde edilecek gelirler konusunda ise 2019’a kıyasla, 2020 yılı sonunda 
314 milyar dolarlık bir gelir kaybı yaşanacağı tahmin ediliyor. 

J
aponya merkezli HIS’in Türkiye’de 
faaliyet göstermekte olan ofisi HIS 
Travel, COVID-19 salgınına ve ileri-
de oluşacak diğer risklere dikkat 

çeken bir rapor hazırladı. Turizm sektö-
rünün global markalarından olan HIS Tra-
vel’ın raporunda, sık seyahat eden kurum-
sal şirketlerin gelecekteki iş seyahatlerinin 

nasıl şekilleneceğine dair ön görüler ve tu-
rizm sektörünün geleceğine dair dikkat çe-
kici tespitler yer aldı.

RİSK HER ZAMAN VAR
2020 yılında turizm endüstrisi, yeni bir 

korona virüs salgını nedeniyle duraklama 
dönemine girdi. Dünyanın birçok kentin-

de yurt içi ve yurt dışı uçuşlar iptal olur-
ken, turizm ise belirli bir süre askıya alındı. 
Dünya Sağlık Örgütü’nün salgının başladı-
ğı andan bu yana paylaştığı verileri baz al-
dığımızda, şimdiye kadar dünyada korona-
virüs vaka sayısı 10 milyonu, can kaybı ise 
500 bini aştı. 200’den fazla ülkede vakalar 
görülürken, dünya çapında pandemi ilan 

ARAŞTIRMA | TURİZM
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edildi. Pandeminin dinamik yayılımı göz 
önüne alındığında seyahat eden herkes 
için güvenlik ve sağlık tedbirleri önem ka-
zandı. Gündemin asıl riski COVID-19 olsa da 
hala geri planda diğer riskler de oluşmaya 
devam ediyor. 

TURİZM İÇİN RİSK VE 
KRİZLER YAKLAŞIK 
YÜZDE 25 ARTIŞ GÖSTERDİ

Araştırmacıların senaryolarına göre 
ise büyük ihtimalle salgın tehdidi ortadan 
kalktığında bizi başka riskler ve krizler 
sektörü bekliyor olacak. Gelecekte meyda-
na çıkacak ve geri plandan tekrar sahne-
deki yerini alacak riskleri şimdiden ön gö-
rebilmek, önlemler almak ve bütünsel bir 
yaklaşım oluşturmak için seyahat hizmet-
leri proaktif bir yaklaşım sergilemeli ve 
her türlü riske hitap etmeli. Seyahatle ilgili 
riskler ve krizler 2019 yılına göre neredey-
se dörtte bir oranında arttı. 2018’e kıyasla 
hem şiddet olaylarında hem de hava sahası 
kapanışı ve uçuş iptalleri gibi genel seyahat 
aksaklıklarının sayısı iki kattan fazla ar-
tış gösterdi. Hala dünyanın birçok yerinde 
doğal afetler, salgın hastalıklar ve güvenlik 
konusunu tehdit eden riskler oluşturmaya 
devam ediyor.

BEKLENEN ULUSLARARASI YOLCU 
KAPASİTESİ YÜZDE 75 DÜŞEBİLİR

Uluslararası Hava Taşımacılığı Birli-
ği (IATA) verilerine göre 2020 Şubat ayın-
da bir önceki yılın aynı ayına göre küresel 
yolcu trafiği yüzde 14,1 oranında düştü. Şu-
bat ayındaki mevcut yolcu kapasitesi 2019 
Şubat ayına kıyasla yüzde 8,7 azaldı. Mart 
ayındaki verilere bakıldığında ise, 2020’de 
Mart ayına gelinene kadar sene başından 
bu yana mevcut gerçek yolcu trafiğinde 
yüzde 52,9, yolcu kapasitesinde ise yüzde 
36,2 daralma yaşandı. Salgın öncesi hava-
yolları, 2020 için koltuk kapasitesini 2019’a 
kıyasla ortalama yüzde 3,4 artırmayı plan-
lamıştı. Uzmanların en son yaptıkları tah-
minlere göre yolcu koltuk kapasitesi bu-
nun yerine yüzde 39-56 ya da yüzde 49-72 
düşebilir ki, bu da hedeflenen rakamların 
yüzde 75 kadar aşağılarına gerileyebilece-
ğini gösteriyor. Bu düşüşün başta Afrika ve 
Asya-Pasifik olmak üzere ardından Avru-
pa’da olması bekleniyor. 

SALGININ HAVACILIK, TURİZM 
VE GLOBAL EKONOMİ ÜZERİNE 
ETKİSİ ZORLAYICI OLACAK 

Öngörüler, küresel yolcu trafiğinin glo-
bal pazarda yüzde 50’lere varan bir azalma 
olacağı yönünde. Yolculardan elde edilecek 

gelirler konusunda ise 2019’a kıyasla, 2020 
yılı sonunda 314 milyar dolarlık bir gelir 
kaybı yaşanacağı tahmin ediliyor. 

Havalimanları da bu gelişmelerden ne-
gatif anlamda payını alarak, 2020 yılında 
yolcu trafiğinin düşüşü nedeniyle 76 milyar 
ABD dolarının üzerinde bir rakamla hava-
limanları gelir kaybı yaşanacağı öngörülü-
yor. Uluslararası turizm gelirlerinde bu is-
tatistikler ve veriler göz önüne alındığında, 
2020’de 300 ile 450 milyar dolar arasında 
düşüş yaşanacağı anlaşılıyor.

SEYAHAT VE TURİZM ALGISI 
YENİDEN ŞEKİLLENİYOR

İnsanı odak alan en büyük sektörlerden 
biri olan turizm, sürekli yaşayan ve insanla 
gelişen bir alt yapıya sahip. Turizm sektö-
rünün bu durmaksızın gelişimine katkıda 
bulunan turizm firmaları ise geleneksel tu-
rizm anlayışlarında 2020 senesinden son-
ra geliştirme ve yenileme dönemine gire-
cek gibi gözüküyor. Bu tabloya göre tüm 
dünyadaki turizm firmaları, tıpkı bir tatil 
arkadaşı olduğu gibi insan ruhundan an-
layan firmalar konumuna gelecek. Mevcut 
gündemin yarattığı değişen davranışlar, 
başkalaşan hayat tarzı ve iniş-çıkış gös-
teren psikolojik durumları analiz ederek 
anlamlı faydalar üretecek. Hedefleri salt 
satış odaklılık değil, geleceği şekillendir-
mek ve hem toplumlar hem de katma de-

ğere verimlilik sağlayacak formüllere sa-
hip olacak. Tüm sektörler için olduğu gibi 
turizm sektörünün de yeniden yapılanma-
sını başlatacak pandemi dönemi, turizm 
şirketlerini insanların değişen seyahat al-
gılarını daha iyi anlamaya ve çözümleme-
ye yöneltecek.

SALGIN SONRASI TURİZM 
HAREKETLİLİĞİ FARKLILAŞACAK

Turizm kendine has dengeleri ile ince bir 
terazi üzerinde durmaktadır. İç ve dış fak-
törlerin olası tüm etkenleri, turizmin te-
razisindeki dengeyi de değiştirir. Örneğin 
2014 yılında Rusya’da yaşanan ekonomik 
kriz ve akabinde iki ülke arasında yaşa-
nan uçak krizinin ve ek olarak Türk lira-
sındaki değer kayıplarının neden olduğu 
zorlu bir turizm süreci geçirdik. 2015 se-
nesi itibariyle yaşanan bu sıkıntılı süreci 
geride bırakan turizm sektörü, 2018 yılın-
da toparlanmaya başladı. 35 milyar dolar-
lık gelir ve 52 milyon turist sayısı ile turiz-
min rekora gittiği 2019 yılı, geleceğe umutla 
bakmamızı sağladı. Ta ki, 2020’de yaşana-
cak COVID-19 küresel salgını başlayana ka-
dar... Salgının dünya genelinde ve ülkemiz-
de görülmeye başlaması 2020 senesinde 
turizmde iptalleri, ertelemeleri ve istihda-
mı etkiledi. Hava yolu sahalarının kapan-
ması, tur ve otel rezervasyon iptalleri, yurt 
içi ve yurt dışı seyahat kısıtlamaları, evde 
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izolasyon döneminin başlamasıyla birlikte 
turizm sektörünü zorlu bir döneme soktu. 
Önceliğin insan sağlığı olduğu bu dönem-
de konaklama ve otel sektörü başta olmak 
üzere tematik parklar, müzeler, ören yerle-
ri ile kültür sanat merkezleri tüm dünyada 
geçici bir süre işletmelerini ziyaretlere ve 
rezervasyonlara kapadı.

GLOBALDE ÇİN’E KARŞI TURİZM 
ALANINDA NEGATİF BİR 
YAKLAŞIM OLABİLİR

Türkiye’nin iç turizminde yaşanan kriz 
dönemi yanı sıra dış turizm pazarında da 
tutumların değişeceği ön görülüyor. Koro-
na virüs salgını sonrası dünyanın birçok 
ülkesinde Çin’e karşı olumsuz tutum görü-
lürken Türkiye’de de benzer bir durumun 

olduğu görülebilir. Think Aloud Research 
tarafından Mart 2020 tarihinde yapılan ve 
Türkiye’nin 7 coğrafi bölgesinden nüfus ba-
kımından en yoğun olan illerdeki 25-60 yaş 
aralığında bireylerle yapılan araştırma so-
nucuna göre Türk halkı virüsün yayılma-
sında baş sorumlu olduğu düşünülen Çin’i, 
yemek kültürleri ve vahşi hayvan pazarla-
rındaki durumlarından ötürü suçluyor. So-
ruya yanıt verenlerin %77’si Çin’e ve Çin-
lilere bakış açılarının daha farklı/temkinli 
olacağını söylüyor.

MÜNFERİT SEYAHATLER KADAR 
YOĞUN BİR HACME SAHİP İŞ 
SEYAHATLERİ NE OLACAK?

Tüm dünyada iş seyahatleri, trilyon do-
larlık bir endüstri. ABD ve Çin, dünyanın en 

büyük iş seyahati harcamalarını yapan iki 
ülke olarak başı çekiyor. Amerikalılar yılda 
405 milyondan fazla uluslararası iş seya-
hati yapıyor. Bu da Amerika Birleşik Devlet-
leri’nde her gün yaklaşık 1,1 milyon insa-
nın iş için seyahat ettiği anlamına geliyor. 
New York City, Amerika Birleşik Devletle-
ri’nin tüm iş seyahatleri verilerinde ilk sı-
rada gelirken Çin’de ise ilk sırada Şangay 
yer alıyor.

Günümüzdeki olağanüstü durumu göz 
önüne aldığımızda, turizm şirketlerinin in-
san ruhundan olduğu kadar, iş ortakları 
olan diğer sektör şirketlerinin ruhundan 
da anlaması gerekiyor. Yaşadığımız olağa-
nüstü pandemi dönemi sonrası durgunluk 
içerisinde olan seyahatler yeniden hare-
ketlenecek! Şirketler ara verdikleri iş se-
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yahatlerine devam edecekler. Çünkü dün-
yanın birçok yerinde hemen her sektör, 
çalışan sayısı fark etmeksizin seyahat edi-
yor ve işlerinin büyük bir kısmı da seyahat 
etmeyi gerektiriyor.

ŞİRKETLERİN GÜVENDE 
HİSSETMELERİ VE RİSK YÖNETİMİ 
ÖNEM KAZANACAK

Şirket çalışanları bir devinim halinde 
toplantı organizasyonları, seminer, kon-
ferans, eğitim toplantıları; yurt içi ya da 
yurt dışı bayii toplantıları, tanıtım gezile-
ri, kongre organizasyonları, etkinlik amaç-
lı partiler, piknik organizasyonları, açılış ve 
ödül törenleri ile hareket halinde oluyor-
lar. Dünyanın birçok ülkesinde, birbirinden 
başarılı şirketler bu başarılarını ve müşte-

riye ulaşabilmelerini de tam olarak bu ‘iş 
seyahatine’ bağlıyorlar. Dünyada iş seya-
hatlerini organize eden dev firmalar var ve 
seyahat süreçleri onlarla çok daha güven-
li, hızlı, adapte edilir ve tasarruflu oluyor. 
Tabi bundan sonraki süreçte iş seyaha-
ti yapacak kişileri bekleyen çeşitli seyahat 
riskleri olacak. Bu riskler; Ekonomik risk-
ler, Sağlık-güvenlik riskleri, Jeopolitik risk-
ler, dolandırıcılık-siber saldırılar ve çevre-
sel riskleri kapsıyor. Riskleri en az zararla 
atlatmak ya da bir ihtimal fırsata çevirmek 
için riski iyi tanımak gerekir. Nedenleri, bo-
yutları, etkileri çok iyi analiz edilerek; ge-
rekli önlemlerin yerinde, zamanında ve 
tabii ki uygulanabilir olmasına dikkat edi-
lerek alınması gerekir. Her risk kendi için-
de kendine özgü işaretler ve çözümler içe-

rir. Bu nedenle riskin türü dikkate alınarak 
strateji uygulanmalı ve yönetim planı oluş-
turulmalı. Bunun için de iş seyahatleri ko-
nusunda uzman, risk yönetimini başarı ile 
yürütebilen HIS Travel gibi 70’in üzerinde 
faaliyet gösteren 500’ün üzerindeki ofisi ile 
uluslararası bir tur operatöründen destek 
almak, dünyanın bir çok yerinde oluşabi-
lecek risklerde, anında müdahale edilerek 
iş seyahatinin negatif bir durum oluşmak-
sızın pozitif devam ettirilmesi konusunda 
yardımcı olabilir.

Tüm krizlerin sona ermesi gibi COVID-19 
krizi de sona erecek ama riski hep var ola-
cak. Tıpkı yukarıda da saydığımız diğer 
riskler gibi. Bu bilinçle hareket eden turizm 
firmaları yeni dönemin vizyonerleri ara-
sında yer alacak. Beklentileri anlamak ve 
yönetmek; güven ve hijyeni sağlamak, şef-
faflık ve kesintisiz iletişim, insan kaynak-
larına yatırım, yetenekli çalışan istihdamı, 
müşteri odaklılık, yenilikçi fikirler ve sınır-
ları yeniden yazılmış içerikler, dinamizme 
ayak uydurmak, hızlı aksiyon almak ve sü-
reci takip etmek, eğitim ve teknolojiye ya-
tırım yapmak, yeni fırsatlar yaratmak ve 
yeni ürünler ortaya koymak yeni süreçte 
turizm sektöründe faaliyet gösteren firma-
lara yeni bir kimlik kazandıracak.
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UZMANGÖZÜYLE

11 Mart tarihinde Dünya 
Sağlık Örgütü’nün korona-
virüsü küresel salgın ilan 

etmesinin de etkisiyle tüm dünyada 
geniş çaplı önlemler alınmaya baş-
landı. Hem arz hem de talep yönlü 
endişelerle durgunluk riski ile kar-
şı karşıya kalan küresel ekonomiyi 
desteklemek amacıyla 40’dan faz-
la Merkez Bankası faizleri indirdi. 
FED de 18 Mart toplantısını bekle-
meden 3 Mart’ta 50 baz puan ve 15 
Mart’ta 100 baz puan faizi indire-
rek sıfıra çekti. Ayrıca bankalara 
90 gün süre ile reeskont pencere-
sinden borçlanma imkânı tanırken; 
500’ü tahvil, 200’ü Mortgage tahvili 
olmak üzere 700 milyar USD tahvil 
alım kararı aldı. FED ayrıca global 
USD likiditesini güvenceye almak 
için Avrupa MB (ECB), Kanada MB 
(BOC), İngiltere MB (BOE), Japon-
ya MB (BOJ) ve İsviçre MB (SNB) ile 
swap hattını genişletme kararı aldı. 
Ancak bu hamle yeterli olmadı ve 
Dolar Endeksi 100 seviyesini geçti. 
Bunun üzerine 19 Mart’ta 6 ülke ile 
60 milyar, 3 ülke ile 30 milyar dolar-
lık yeni swap hattı açtı. 

FED bununla yetinmeyerek 23 
Mart’ta olağanüstü bir hamle daha 
yaparak sınırsız varlık alımı dahil 
yeni tedbirler açıkladı. Öncesi hafta 
700 milyar UAS tahvil alım progra-
mı açıklayan FED 1 haftada 272 mil-
yar USD almıştı. Yeni kararla “Her 
gün 125 milyar USD (haftada 625) 
tahvil alımı yapacağını ve bunun dı-
şında büyük işverenlere, KOBİ’lere, 
öğrencilere vb. ihtiyaçları için des-

tek olmak amacıyla birçok meka-
nizma kuracağını ya da iştirak ede-
ceğini açıkladı.”

Ara ara ekstra kararlar alan ve 
bilanço büyüklüğünü 7 triyon dola-
rın üstüne çıkaran FED’in defansı 
sağlama almasıyla piyasalar atağa 
kalktı ve 19 Şubat’ta 9838 ile rekor 
seviyeyi gören Nasdaq Endeksi, 23 
Mart’ta 6631’e kadar düşmüşken 
2.5 ayda yeniden rekor seviyeye 
yükseldi ve 9 Haziran’da 10 binin 
üstünü gördü. 

FED, COVID-19 salgınına ilişkin 
alınan tedbirlerin amacının finan-
sal piyasaların düzenli bir şekilde 

işleyebilmesini sağlamak olduğu-
nu duyurmuştu. Dolayısıyla FED’in 
bunu başardığını ve hiç COVID-19 
krizi yaşanmamış bir noktaya ge-
lindiğini görüyoruz.

Türkiye açısından baktığımızda 
globalde faiz trendindeki düşüşe 
katıldığı öne çıkmaktadır. Kredi ve 
mevduat faizleri 2019 ortasından 
beri TCMB’nin faiz indirimleriyle 
beraber düşüş trendine girmiş-
tir. Bankaların TL mevduata ver-
dikleri faiz oranı Şubat sonunda % 
9.3 seviyesinde iken Mayıs sonun-
da % 7.3 seviyesine geriledi. Mayıs 
sonunda yıllık TÜFE ise % 11.39 se-
viyesinde çıktı. Yani bankada mev-
duatı olan tasarruf sahipleri reel 
olarak değer kaybediyor gözük-
mektedir. Bu nedenle tasarruf sa-
hiplerinin kendilerine alternatif 
getiri için gayrimenkule, otomobi-
le ve borsaya yönelim gösterdikle-
rini izliyoruz. Bunlara şimdi sıray-
la bakalım.

Nisan ve Mayıs’ta pandemi ne-
deniyle azalan satışların ardın-
dan kamu bankalarının konut 
kredi paketi sonrası Emlak Ko-
nut’un başlattığı iki yıl ödeme-
siz düşük faizli konut kampan-
yasında ilk 7 günde 3.5 milyar 
lira değerinde 3 bin konut satıl-
dı. Müteahhitler binlerce konutu 
bu kampanyaya dahil etmek için 
Çevre ve Şehircilik Bakanı Murat 
Kurum ile görüştü. Bakan Murat 
Kurum, “Kampanya tüm sektöre 
yayılacak. Vatandaş uygun şart-
larda ev sahibi olurken konut pa-

HALK BORSAYA VE GAYRİMENKULE 
NEDEN KOŞUYOR?

Mayıs sonunda yıllık TÜFE yüzde 11.39 seviyesinde 
çıktı. Yani bankada mevduatı olan tasarruf sahipleri reel 
olarak değer kaybediyor gözüküyor. Bu nedenle tasarruf 
sahiplerinin kendilerine alternatif getiri için gayrimenkule, 
otomobile ve borsaya yönelim gösterdiklerini izliyoruz.

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü
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zarı da canlanacak” dedi. İnternet-
te satışta olan ve uzun zamandır 
yüzüne bakılmayan gayrimenkul-
lerde de gelen talep artışı ile bera-
ber satıcıların fiyatlarını artırdık-
ları görüldü. 

Kamu bankalarının ikinci ele de 
kredi imkanı vermesiyle otomotiv-
de de canlanma görüldü. Bayiler-
de hemen teslim yok gibi. Bu yüz-
den ikinci el ve spotcu fiyatları bayi 
fiyatlarının üzerine çıkıyor çoğu 
araçta. Ayın yarısı sokağa çıkma 
kısıtlarıyla geçen Mayıs’ta otomobil 
satışları ancak % 8 azalmışken ar-
tan kargo ihtiyacı nedeniyle ticari 
araç satışları % 22 artmıştır. 

Borsa İstanbul’da BIST100 En-
deksi 14 Mayıs’ta biraz kayıp yaşa-
yarak 99,193 seviyesinden kapan-
mıştı. 15 Mayısta başlayan yükseliş 
harekatı 5 Haziran’a kadar aralık-
sız 13 gün sürerek Borsanın tari-
hinde görülmemiş bir seri yaka-
lanmıştı. 8 Haziran pazartesi günü 
borsa artı açılarak 111,042’e kadar 
yükseldi. Yani rekoru geliştirmeye 
yakındı ancak kapanışa doğru ge-
len satışlarla günü % 0.35 düşüşle 
109,637’den kapattı. Böylece 13 gün-
lük % 11 artışın olduğu seri, tarihe 
geçmiş oldu. Bunu görmek, 34 yıl-
dır borsada olanlarla beraber son 
10 ayda borsaya gelen 351 bin kişi-
ye nasip oldu. Üstelik kısa sürede-
ki bu % 11lik getiri 1 yıllık mevduatın 
getirisinden daha yüksektir ve ver-
gisi de yoktur. İşte bu getiri imkânı, 
tasarruflarının büyük kısmını mev-
duatta değerlendiren Türk halkı-
nın tasarruf tercihlerini de değiş-
tirmektedir. 2019’un Ekim başında 
BIST, pazar paylarında düzenleme-
ye giderken Bakan Albayrak, Twit-
ter’dan yaptığı açıklamada, “YEP 
hedeflerimizden BIST pazar yapısı 
güncellemesini tamamladık. 4 Ka-
sım’da devreye alınacak düzenle-
me ile vatandaşlarımızın borsaya 
ve sermaye piyasalarına ilgisi arta-
cak, ülkemizin gelişiminden ve re-
fahından daha fazla pay almalarına 
imkân sağlanacak” demişti.

Son MKK verileri bize bir müj-
deyi vermektedir: Uzun yıllardır 1.1 
milyon civarında dolaşan borsa-
daki yerli bireysel yatırımcı sayısı 
yılbaşından beri artıyordu ve Ma-
yıs sonu itibariyle 1.5 milyonu aştı: 
1,500,739. (Tüzel, diğer ve yabancı-

ları da katarsak sayı 1,517,594 ol-
maktadır.) Pandemi nedeniyle so-
kağa çıkma kısıtlarının uygulandığı 
Mayıs ayında 80,406 yeni bireysel 
yatırımcı gelmiş olup yılbaşından 
beri borsaya gelen yatırımcı sayısı 
312,681 olmuştur. Borsaya talebin 
her geçen ay arttığını şöyle anlaya-
biliriz: İşgünlerinde hesapların açıl-
dığını kabul edersek yılın ilk 4 ayın-
da ortalama her iş günü 2732 adet 
yeni yatırımcı hesabı açılırken pan-
demi döneminin en yoğun olduğu 
Mayıs ayında ortalama her iş günü 
4730 hesap açılmıştır. 

Peki, bu yeni gelenler hakkın-
da neler biliyoruz? Öncelikle, ülke 
genelinde bir hareket bu! 81 şe-
hirde 83 milyon nüfus içinde bor-
saya yönelim görülüyor. Yılbaşın-
dan beri en çok İstanbul’da 80 bin 
yeni yatırımcı gelirken Bayburt’ta 
256 yeni yatırımcı ile en düşük ka-
tılım olmuş. 

Mayıs ayında yatırımcı sayısını 
en çok oranda artıran iller % 14 ile 
Şırnak ve Hakkâri olurken bu sıra-

lamada ilk 14 il Doğu ve Güneydo-
ğu Anadolu bölgelerimizdeki iller 
olmuştur. Benzer şekilde yılbaşın-
dan beri yatırımcı sayısı en çok 
artan iller % 95 artışla Şırnak ve % 
86 artışla Hakkâri’dir. 

Şehirlerin nüfuslarına oranla-
dığımızda en yüksek yatırımcı ta-
lebi Tunceli’de görülmektedir. Şe-
hir nüfusunun % 1.0’i yılbaşından 
beri borsaya gelmiştir. Yılbaşın-
dan beri Karabük’ün % 0.8’i, An-
kara’nın % 0.6’sı, İstanbul, İzmir 
ve İzmit’in % 0.5’i borsaya yönel-
miştir. 

Bu talep artışı sayesinde Türki-
ye’de yetişkin nüfusta borsa yatı-
rımcısı olanların oranı % 2.0’den % 
2.5’e yükselmiştir. En yoğun borsa 
ile ilgilenenler 40-55 yaş aralığın-
da olup oran % 3.5’a çıkmaktadır. 

Son olarak şunu belirtelim Ma-
yısta gelen 80 bin yatırımcının her 
dördünden üçü 100 bin TL altın-
da yatırımla gelmiş görülmekte-
dir. Tüm yeni gelen yatırımcılara 
“hoşgeldiniz” diyoruz.
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Emin Grup Yönetim Kurulu Başkanı

ELBİRLİĞİ SİSTEMİ
İLE 165 BİN AİLEYİ

EV VE ARAÇ 
SAHİBİ YAPTIK

EKONOMİYE
CANSUYU OLDUK

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan: 
“Milli Savunma Sanayiimizin büyüklüğü 
75 milyar doların üzerine çıktı. Yerlilik

ve millilik oranı ise yüzde 70’lere ulaştı.”

MİLLİ SAVUNMA
SANAYİİNDE

GURUR VEREN TABLO

EKOVİTRİN

Emin Grup Yönetim Kurulu Başkanı

tarafından 30 yıl önce Türkiye’de ilk defa
uygulanan “Faizsiz Elbirliği Sistemi” ile elde

ettikleri müthiş başarıyı EKOVİTRİN’e anlattı.


